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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تکریم سالمندان را 
نیازمند برنامه ریزی فرهنگی دانســت و گفت: مطابق با 
سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری تکریم سالمندان 

ضروری است و این امر بنُ مایه دینی دارد.
ســیدصولت مرتضوی در نشســت شــورای ملّی 
سالمندان با هدف سیاســت گذاری و برنامه ریزی در 
حوزه سالمندی، ابلاغ ســند راهبردی و برنامه ریزی 
تحقق محیط دوستدار سالمند در ایران، مردمی سازی 
و تقویت بنیادهای فرزانگان به عنوان مؤسسات خیریه 
مردم نهاد فعال در حوزه سالمندی که امروز سه شنبه 
۱۸ مهرماه در محل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
برگزار شد، عبور از دوران نوجوانی و جوانی و رسیدن 
به دوران ســالمندی را ذات طبیعت دانست و گفت: 
لفظ بحران ســالمندی لفظ زیبایی نیســت؛ یکی از 
افتخارات ما این است که امید به زندگی از ۵۵ سال به 
۷۵ سال رسیده است و باید اصطلاحات را نیز اصلاح 

کرد.
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: واژه ها در 
زمینه بازنشســتگی باید تغییر کند. این ظلم است که 
به فرد ۵۵ ســاله بگوییم بازنشسته شــود؛ اکنون دیگر 
نمی توان گفت کسی که ۶۵ سال دارد پیر است بلکه به 
این رده سنی، سالمندی جوان گفته می شود. باید از این 

افراد باتجربه استفاده کرد.

وی گفت: متأســفانه در حوزه فرهنگی ســالمندان 
بی برنامگی وجود داشته است و باید در این زمینه توجه 
بیشــتری داشته باشــیم. مرتضوی تأکید کرد: سالمند 
»تکریــم و معیشــت« می خواهد و نبایــد به گونه ای با 
سالمند برخورد کنیم که نگاهش به جیب دیگران باشد. 
وی افزود: ســالمندی را باید بالای ۷۰ سال دانست که 
این افراد اکنــون تحت پوشــش صندوق های حمایت 
یا بازنشسته هســتند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
خواســتار ورود مبحث تکریم سالمندی به متون درسی 
شد و گفت: در متون درسی از دوران ابتدایی تا رده های 
بالاتر یک درس در هر پایه به مســئله تکریم سالمندان 
اختصاص داده شود. همچنین صندوق های بازنشستگی 

باید به اوقات فراغت سالمندان توجه کنند.
وی در ادامه همچنین بر لزوم تغییر ساختار شورای 

ملیّ سالمندان تأکید کرد.
* ۳۵ درصد جمعیت آینده کشــور سالمندان 

هستند
در ادامه این نشســت، »علی محمــد قادری« رئیس 
ســازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه حدود ۳۵ درصد 
جمعیت در آینده سالمند خواهند بود، خاطرنشان کرد: 
در دولت ســیزدهم تاکنون دو بار نشست شورای ملیّ 
ســالمندان برگزار شده اســت و امیدوارم نکات اصلی و 
خروجی این نشســت ها به بهبود وضعیت ســالمندی 

در کشــور کمک کند. قــادری افزود: در این نشســت 
مجموعه های حامی ســالمندان مباحث خوبی را مطرح 
کردند و امیدوارم با توجه به اهمیت موضوع ســالمندی 
در کشــور »شورای ملّی « به »شورای عالی« سالمندی 

ارتقاء یابد.
رئیس سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه آخرین 
سرشماری نفوس و مسکن باید هدفمند و همسو انجام 
شــود، اظهار کرد: با داشتن آمارها به خوبی می توانیم در 

آینده برنامه ریزی بهتری داشته باشیم.
* شتاب ســالمندی در ایران بیشتر از شتاب 

برنامه ریزان است
 در این نشســت همچنین، »محمدعلی محســنی  
بندپی« نماینده مردم چالوس در مجلس شورای اسلامی 
گفت: رشد روند سالمندی در قاره آسیا بسیار بیشتر از 
سایر قاره هاســت. وی با بیان این که شتاب سالمندی 
در ایران بیشــتر از شتاب برنامه ریزان است، تأکید کرد: 
پدیده سالمندی مربوط به هیچ دولت و جناحی نیست و 
وضعیت بانوان سالمند بسیار خطرناک تر از مردان است.

بندپی با بیان این که فراکســیون سلامت سالمندان 
در مجلس تشکیل شده است، اظهار کرد: در این زمینه 
نیازمند سیاست گذاری جدی برای سراسر کشور هستیم.

این نماینده مجلس، هزینه های ســالمندی را برای 
نظام سلامت کشور بسیار تکان دهنده توصیف کرد.

با توجه به آنکه مطابق سند توسعه بخش تعاون، 
سهم تعاونی ها در اقتصاد باید سالانه ۲ درصد افزایش 
پیدا کند، شایســته اســت در جهت مردمی سازی 
اقتصــاد از ظرفیت مغفول مانــده و توانمندی های 
بخش تعاون در زمینه تولید،کارآفرینی و اشــتغال، 
ســرمایه گذاری، تنظیم بازار و صادرات به بهترین 

شکل ممکن استفاده شود.
علیرغــم ظرفیت هــای اقتصــادی و اجتماعی 
بســیاری که به لحاظ قانونی به منظور توســعه و 
تقویــت بخش تعاون و ارتقای جایگاه آن در قوانین 
بالادستی کشور دیده شده و در سیاست های اصل 
۴۴ قانون اساسی بر واگذاری بخش هایی از اقتصاد 
به بخش تعاون و ارتقای سهم تعاون به ۲۵ درصد در 
اقتصاد ملی تاکید شده اما آنطور که باید چشم انداز 
رونق بخش تعاون متناسب با ظرفیت های کیفی این 

بخش پیش نرفته است.
به اعتقاد کارشناســان و فعالان تعاونی، بهترین 
راهکار تقویت و ارتقای جایگاه بخش تعاون، کاهش 
ســهم دولت در اقتصاد است و در شرایط حاضر که 
به دلیل مشکلات اقتصادی، برای سرمایه گذاری  با 
مشکلاتی مواجه هستیم، ایجاد شرکت های تعاونی 
می تواند یکی از راهکارها برای تجمیع سرمایه های 

خرد مردم و هدایت نقدینگی ها به ســمت اشتغال 
مولد و پایدار باشد.

به موجب اصل ۴۴ قانون اساسی، نظام اقتصادی 
جمهوری اســلامی ایران بر پایه سه بخش دولتی، 

تعاونی و خصوصی تعریف و استوار شده است.
به اعتقاد کارشناسان از جمله دلایلی که موجب 
شده بخش تعاون در ســالهای اخیر به رشد مورد 
نظر دست پیدا نکند، پایین بودن نرخ رشد اقتصادی 
و بهره وری، عــدم باور به بخش تعاون دولتی بودن 
اقتصاد و عدم اجرای قوانین توسعه ای در این بخش 
بوده است. بی ترید برای آنکه سهم بخش تعاون در 
اقتصاد ملی ارتقاء پیدا کند لازم اســت که ترویج و 
نهادینه سازی فرهنگ تعاون تقویت شود و فعالیتهای 
تعاونی در تمام عرصه های اقتصادی و اجتماعی در 
نظام تولید و توزیع، تنظیم بــازار، صادرات، بورس، 

بازارهای پولی و بانکی و ... گسترش یابد.
در همین راســتا ابراهیم قربانــی، فعال تعاونی 
معتقد اســت: اقتصاد مردمی یا اقتصاد تعاونی یک 
راهکار اثربخش برای اقتصاد ایران اســت و باید از 
ظرفیت و پتانســیل بالای بخش تعــاون در تمام 
عرصه های اجتماعی و اقتصادی به نحو شایســته 

استفاده کرد.

او با تاکید بر لزوم توسعه بخش تعاون در اقتصاد 
ملی می گوید: حمایت از تعاونی ها و ارتقای سهم و 
جایگاه بخش تعاون در اقتصاد ملی یکی از جلوه های 
مردمی ســازی اقتصاد به شمار می رود و باید زمینه 

مشارکت مردم را بیش از پیش فراهم کرد.
بــه گفتــه وی تعاونی ها در برهه های ســخت 
توانســتند نقش خود را به خوبی ایفا کنند اما عدم 
نظــارت بر اجرای قوانین و مقررات موجب شــد تا 

سهم ۲۵ درصدی بخش تعاون محقق نشود.
این فعال تعاونی با اشــاره به اصلاح سند توسعه 
بخش تعاون می گوید: دولت ســیزدهم با بازنگری 
ســند توســعه بخش تعاون پس از ۱۱ سال انتظار 
زمینه تحول بخش تعاون و ایجاد زیرساخت ها برای 

تحقق اقتصاد مردمی را فراهم کرد.
قربانی کاهش تصدی گری های دولتی و اولویت 
بخش تعاون در واگذاری هــا را در تقویت و ارتقای 

سهم بخش تعاون موثر خواند.
در راستای افزایش شتاب سهم بخش تعاون در 
اقتصاد کشــور به ۲۵ درصد، دولت »ســند توسعه 
بخش تعاون« را مورد بازنگری قرار داد که فروردین 
ماه امسال از سوی معاون اول رئیس جمهوری ابلاغ 

شد.

قائم مقام بیمه مرکزی گفت: بین ۱۰ تا ۱۲ میلیون 
خودرو در کشور فاقد بیمه شخص ثالث هستند که طبق 
طرح موســوم به یک به یک ســازی باید کارت سوخت 
خودروهای ســنگین فاقد بیمه مسدود و خودرو توقیف 
شود؛ به زودی در گام دوم، این طرح شامل خودروهای 

سبک و بنزینی هم خواهد شد.
به گزارش سرزمین پویا ، مجید مشعلچی فیروزآبادی 
اظهار کرد: بیمه مرکزی با همکاری ستاد مدیریت حمل 
و نقل و ســوخت کشــور، طرح یک به یک سازی کارت 
سوخت و بیمه نامه شخص ثالث را پیش می برند. طبق 
این طرح به ازای هر بیمه نامه شخص ثالث فعال وسیله 

نقلیه باید یک کارت سوخت وجود داشته باشد.
وی افزود: تمام خودروهای ســنگین باید بیمه نامه 
شــخص ثالث فعال داشته باشــند. در غیر این صورت 
کارت ســوخت ایــن خودروها بعد از گذشــت یک ماه 
ابطال می شود. در این فرآیند ستاد حمل و نقل سوخت 
اطلاعات مربوط به خودرو را به بیمه مرکزی می فرستد. 
بیمــه مرکزی، خودروهای فاقد بیمه نامه را در لیســت 
هشــدار قرار می دهد. ســتاد حمل و نقــل، یک ماه به 
صاحــب خودرو فرصت می دهد تا بیمه نامه را ارایه دهد 
و اگر ندارد باید نســبت بــه دریافت بیمه اقدام کند. در 
صورتی که طی یک ماه اقدام نکرد کارت سوخت خودرو 

ابطال می شود.

قائم مقام بیمه مرکزی تاکید کرد: طرح یک به یک 
سازی کارت ســوخت و بیمه نامه تا کنون در ارتباط با 
خودروهای ســنگین گازوئیلی اجرا شــده اما در آینده 
خودروهای ســبک هم مشــمول این موضوع می شوند. 
علت اینکه این طرح ابتدا از خودروهای ســنگین شروع 
شد این اســت که خطرات و صدمات ناشی از تصادفات 
اتوبوس و کامیون به مراتب بیش از خودروهای ســبک 
اســت. مشــعلچی با بیان اینکه بین ۱۰ تا ۱۲ میلیون 
خودرو فاقد بیمه شــخص ثالث در کشــور وجود دارد 
گفت: در حال حاضــر ۲۶ میلیون بیمه نامه خودروهای 
سبک در کشور وجود دارد؛ در حالی که تعداد خودروها 
۳۸ میلیون دستگاه است. در واقع بین ۲۷ تا ۳۱ درصد 
خودروها فاقد بیمه نامه هســتند که فراجا باید از تردد 
آنها جلوگیری کند. در قانون آمده که هر نوع جابه جایی 
خودرو بدون بیمه ممنوع اســت و حتــی نمی تواند از 

پارکینگ منزل خارج شود.
وی طــرح یک به یــک ســازی را در جلوگیری از 
آسیب های ناشی از حوادث رانندگی و همچنین قاچاق 
ســوخت، موثر دانســت و گفت: این اتفاق از این جهت 
برای صنعت بیمه خوب اســت که ماشین های سنگین 
که خطرات زیادی دارند بیمه می شــوند. تا کنون حدود 
۴۰ هزار خودرو سنگین فاقد بیمه نامه شناسایی شدند. 
قصد این اســت که اگر اتفاقی برای این خودروها افتاد 

بیمه نامه داشــته باشند و فشــار کمتری روی صندوق 
تامین خسارتهای بدنی بیاید.

به گفته مشعلچی، در مواردی که مالک خودرو فاقد 
بیمه شخص ثالث باشد یا مقصر، متواری باشد برای اینکه 
روی افراد فشــار نیاید و درگیر مسائل حقوقی و قضایی 
نشوند، خسارت از محل صندوق تامین خسارتهای بدنی 
پرداخت می شود که صندوق بعدا از طریق شکایت پول 
را برمی گرداند. قائم مقام بیمه مرکزی با اشاره به ۱۰ تا 
۱۲ میلیون دستگاه خودرو فاقد بیمه شخص ثالث گفت: 
تمام اطلاعــات لازم درخصوص بیمه خودروها از طریق 
بیمه مرکزی در اختیار فراجا قرار گرفته اســت. در حال 
حاضر فراجا دسترسی های سخت افزاری و نرم افزای بیمه 
خودروها را در اختیار دارد و بر این اساس نسخه فیزیکی 
بیمه نامه حذف شــده است. اگر خودرو فاقد بیمه است 
باید توقیف شود. تجربه نشان داده جریمه کارساز نیست؛ 
چرا که در بســیاری موارد مبلغ جریمه انباشــت شده 
بیمه طی سالهای متوالی به مراتب بیش از جریمه های 

راهنمایی و رانندگی است.
بنابرایــن گزارش، طبق ماده ۴۸ قانون بیمه اجباری 
خســارات وارده به شخص ثالث، ســتاد مدیریت حمل 
و نقل و سوخت مکلف اســت از صدور هرگونه کارت و 
تخصیص اولیه سهمیه یا ادامه آن برای وسایل نقلیه فاقد 

بیمه نامه خودداری کند..

کســری صندوق تامین اجتماعی در سال ۱۴۰۵ به 
بیش از ۵۲ همت در ماه خواهد رســید، این پیش بینی 
جدیدی است که مرکز پژوهش های مجلس از آینده این 

صندوق ارائه داده است.
مطابق پیش بینی صندوق بین المللی پول در ســال 
۲۰۱۷، کسری صندوق تامین اجتماعی در سال ۲۰۸۰ 
به 9.۳ درصد از تولید ناخالص داخلی کشور در آن زمان 

خواهد رسید.
مرکــز پژوهش های مجلس در گزارش کارشناســی 
شــده خود اعلام کرده که به نظر می رسد موج تغییرات 
جمعیتی در آینــده، پایداری بلندمــدت صندوق های 
بازنشســتگی را مخدوش کرده و وجــود ناپایداری های 
ذاتی صندوق ها در کنار شوک های اقتصادی سبب هرچه 
سهمگین تر شــدن آن می شود. بنابراین اهمیت تسریع 
در فرایند اصلاحات و بهسازی صندوق های بازنشستگی 

دوچندان می شود.
*جریان نامتوازن ورودی و خروجی در تامین 

اجتماعی
بر اســاس این گزارش یکی از اصلاحاتی که باید در 
صندوق ها شــکل بگیرد متوازن سازی جریان ورودی و 
خروجی صندوق ها اســت که این امر می تواند ساختار 

مالی آن ها را بهبود ببخشد.

آنطور که مرکــز پژوهش های مجلس اعلام کرده در 
صندوق تامین اجتماعی در سال ۱۳99، میانگین سن و 
سابقه افراد در زمان بازنشستگی به ترتیب برابر با ۵۶.۶ 
و ۲۳.۲ سال اســت. همچنین میانگین تعداد سال های 
دریافت مستمری بازنشســتگی )سال های بهره مندی( 
حدود ۲۲ ســال و میانگیــن حقوق ماهانــه دریافتی 

بازنشستگان حدود ۲.۶ میلیون تومان است.
همچنیــن در ســال ۱۳99 حــدود ۴9 درصــد 
بازنشستگان صندوق تامین اجتماعی بازنشسته عادی و 
۵۱ درصد آنها پیش از موعد هستند و بیش از ۱ میلیون 
و ۳۰۰ هزار نفر )9 درصد بیمه شدگان( گروه های بیمه ای 

مشمول حمایت دولت هستند.
کاهش نرخ باروری سبب کاهش تعداد شاغلان و در 
نتیجه کاهش میزان مشارکت ها در صندوق بازنشستگی 
شده و از طرفی کاهش نرخ مرگ ومیر نیز سبب افزایش 
تعداد بازنشستگان، افزایش سال های دریافت مستمری و 

درنتیجه افزایش هزینه های صندوق می شود.
*تشدید کسری نقدی صندوق تامین اجتماعی

پایــداری یا ثبات یک طرح بازنشســتگی به معنای 
وجود پیوندی منطقی بین جریان های خروجی و ورودی 
آن است. درحقیقت سیستم بازنشستگی که در آن بین 
درآمدهای فعلی و آتی و هزینه های جاری و تعهدی آن 

توازن برقرار باشد را ازنظر مالی پایدار می گویند.
بررسی مرکز پژوهش های مجلس از مجموعه درآمدها 
و هزینه های صندوق تامین اجتماعی به تفکیک نقدی و 
تعهدی نشان می دهد که این صندوق به صورت تعهدی 
کســری ندارد اما در حالت نقدی با کســری فزاینده ای 

مواجه است.
به بیان دیگر اگر منابع تعهدی صندوق پرداخت شود 
صندوق در حال حاضر کسری نخواهد داشت، هرچند به 
دلیل کاهش نسبت پشتیبانی در آینده نزدیک صندوق 

با کسری مواجه خواهد بود.
 بایــد به ایــن نکته توجه داشــت، صندوق به 
دلیل قرارگیری در ســال های میانی و پایانی خود 
افراد بالقوه نزدیک به شــرایط بازنشســتگی بالا و 
اعضای جدید کمتــری را تجربه می کند که برای 
تامیــن تعهدات خود با معضل کســری نقدینگی 
روبه رو اســت و ناگزیر به دریافت وام و اعتبار برای 
تامین نقدینگی با نرخ های بالای سود همراه بوده 
و از ســوی دیگر این موضوع هزینه های بلندمدت 
ســرمایه ای در قالــب بازپرداخــت اصل و ســود 
تســهیلات را بر دوش صندوق خواهد گذاشــت. 
کســری نقدی صندوق تامین اجتماعی در سال 

۱۳99 به بیش از ۱۵ همت رسیده است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

ظلماستبهفرد۵۵سالهبگوییم»بازنشسته«شود

چرامردمیسازیاقتصادبایدرخدهد؟

قائم مقام بیمه مرکزی:

کارتسوختخودروهایبدونبیمهباطلمیشود

کسریدرصندوقتامیناجتماعیصحتدارد؟

عضو هیات علمی دانشگاه 
تهران تشریح کرد؛

منشأناکارآمدی
حکمرانیآب
ومحیطزیست
چیست؟

وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی:

تمامدغدغه
دولتکاهش
فشاراقتصادی
برمردماست

صفحه۲

الکترونیکی



وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

تمام دغدغه دولت کاهش فشار اقتصادی بر مردم است
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
بیان این کــه روحیه تلاش مردم در 
استان یزد به عنوان بهشت کارآفرینی 
و سرمایه گذاری، ستودنی است، گفت: 
استان یزد باید معین اشتغال کشور 

باشد.
سید صولت موتضوی در کارگروه 
اقتصادی، اشــتغال و سرمایه گذاری 
اســتان که در سالن کوثر استانداری 
یزد برگزار شــد، در بخش دیگری از 
ســخنانش به دســتاوردهای کشور 
در دولت ســیزدهم، گفت: دولت به 
معنای صرفاً قوه مجریه نیست بلکه 
همــه ارکان نظــام را در برمی گیرد؛ 
هر چند بخش عمده کارها بر دوش 

دستگاه های اجرایی است.
وی با بیان این که دولت در نیمه 
دوم ســال ۱۴۰۰ بالغ بر ۴۰۰ همت 
کســری صندوق ها و قریب به هشت 
میلیــارد دلار کســری ارز ترجیحی 
داشت، گفت: خوشبختانه با تلاشهایی 
که صورت گرفت، به رشــد اقتصادی 
۴ و ۴.۵ درصد رســیدیم و در سال 

۱۴۰۱ نیــز به توفیقــات خوبی در 
حوزه های مختلف نائل شدیم.

وی تمــام دغدغه دولت را کاهش 
فشــار اقتصادی بر مردم کشــورمان 
خواند و تاکید کرد: باید مطابق شعار 
سال در جهت مهار تورم گام برداریم 
هرچند که دشــمن نیز دقیقاً تلاش 
دارد از تحقق این مهم جلوگیری کند.

وزیــر تعــاون بــا بیــان این که 
خوشبختانه چند مولفه در بهار سال 
۱۴۰۲ بیانگر رونق تولید در کشورمان 
دارد، یکــی از این شــاخص ها را در 
حوزه اشــتغال خواند و گفت: آمارها 
حکایت از کاهش نــرخ بیش از یک 
درصدی بیکاری کشــور در مقایسه 

با مدت مشابه سال قبل از آن دارند.
وی افــزود: در شــاخص رشــد 
اقتصادی کشور نیز براساس آمارهای 
ارائه شــده بانک مرکزی این رقم در 
بهار امســال بــه ۶.۲ درصد افزایش 
یافته و براســاس اطلاعات ارائه شده 
مرکز آمار بالغ بــر هفت درصد بوده 
اســت. مرتضوی با بیان این که این 

رشــد بهار امســال در تمام بخش ها 
اتفاق افتاده اســت، گفت: در بخش 
نفت به رشد ۱۶.۵ درصدی رسیده ایم 
و ایــن هم مربوط بــه تولید و هم به 
صادرات نفت بوده است ولی مشکل 
اصلــی در این بخش مصرف بی رویه 
است که امیدواریم به موضوع صرفه 
جویــی در حوزه انرژی اهتمام جدی 

تری داشته باشیم.
وی با بیان این که خوشــبختانه 
نظام مســائل در اســتان یزد عمدتاً 
شناخته شده است، روحیه تلاش در 
این استان به عنوان بهشت کارآفرینی 
و سرمایه گذاری را ستودنی خواند و 
با بیان این که نرخ بیکاری این استان 
در سال گذشته با تحقق ۱۲۶ درصد 
تعهد اشتغالزایی از میانگین کشوری 
کمتر بوده است، گفت: استان یزد باید 

معین اشتغال کشور باشد.
این مقام مســئول بر اهتمام ویژه 
به اشــتغالزایی با ایجــاد صنایع های 
تک و دانش بنیان تاکید و اظهار کرد: 
رونق صنایع دســتی در این اســتان 

گردشگری  ظرفیت های  از  برخوردار 
و نیز اهتمام به مشاغل خرد خانگی 
نیز می تواند راهگشای توسعه در این 

بخش باشد.

مرتضوی در پایان گفت: البته بعضاً  
عنوان می شــود که برخی طرح ها به 
دلیل سیاست ریاضت بانک ها معطل 
مانده کــه در اوائل مهرماه امســال 

چندین هــزار همت از محل بند الف 
تبصره ۱۸ به دســتگاه ها اختصاص 
یافــت کــه می تواند به ســاماندهی 

طرحهای نیمه تمام کمک کند.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه در سیزدهمین جلسه 
ستاد بودجه ۱۴۰۳ گفت: یارانه پنهان در اقتصاد کشور به 

سالانه ۱۰۰ میلیارد دلار می رسد.
بــه گزارش ســرزمین پویا  و به نقــل از مرکز روابط 
 عمومی سازمان برنامه و بودجه کشور، سیزدهمین جلسه 
ســتاد بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشــور با حضور معاون 
رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور 

تشکیل شد.
در سیزدهمین جلسه ستاد تهیه و تدوین لایحه برنامه 
و بودجه سال ۱۴۰۳ گزارش های مربوط به »راهکارهای 
پیشنهادی مؤثر در کنترل مصارف هزینه ای«، »تبصره های 
لایحــه بودجه ۱۴۰۳« و »مصارف لایحه بودجه ۱۴۰۳« 

ارائه شد.
داود منظــور، معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور، در این جلســه گفت: لازم است 
به ســرعت تکالیف برنامه هفتم هم به لحاظ هزینه های 
جــاری و هم به لحاظ طرح های عمرانی، احصا شــده و 
هزینه های مترتب با آن تکالیف، برآورد شود تا در لایحه 

بودجه ۱۴۰۳، پیش بینی های لازم صورت پذیرد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به ضرورت 
افزایش بهره وری از طریــق به کارگیری روش های نوین 
توسط دســتگاه های اجرایی، گفت: لایحه برنامه هفتم با 
رویکرد تحول آفرینی و کمک به خدمت رســانی بیشتر از 
سوی دولت تدوین شــده و چنانچه با مدیریت و نظارت 
مؤثر بر عملکرد بودجه ای بتوان مدیریت مؤثری در بخش 
هزینه کرد، طرح ها انجــام داد، علاوه بر رفع ناترازی های 

هزینه – درآمدی، شــاهد کارآمدی بیشتر در بخش های 
مختلف اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی خواهیم بود.

منظور ســپس با بیان اینکه بر اســاس بررسی های 
صورت گرفته، حدود ۱۰۰ میلیــارد دلار یارانه پنهان در 
کشور پرداخت می شــود، گفت: اگر بتوان با برنامه ریزی 
جامع و همه جانبه نگر، ۲۰ درصد از این رقم را در ســال 
آینده از طریق صرفه جویــی و با رویکرد افزایش رضایت 
مندی عمومی، مدیریت برنامه ای کرد، منابع قابل توجهی 
برای پرداخت به خانوارهای ایرانی آزاد می شــود که لازم 

است این گزینه مورد بررسی های بیشتری قرار گیرد.
معاون رئیس جمهور سپس افزود: اگر دولت بتواند در 
چارچوب اصــلاح هدفمند یارانه ها اقدام کند و مردم نیز 
تأثیر یارانه مســتقیم را در زندگی خود احســاس کنند، 
همراهی خوبی برای آزادســازی برخی قیمت ها خواهند 
کرد که در این صورت، دولت نیز خواهد توانست از محل 
صرفه جویی و بهینه ســازی، منابع ارزی قابل توجهی را 

کسب کرده و برای افزایش رفاه عمومی به کار گیرد.

رئیس کل بانک مرکزی گفــت: دولت و بانک 
مرکزی به اجرای سیاســت های تثبیت اقتصادی 
برای کنترل تورم و تحقق رشــد اقتصادی پایبند 

است.  
به گزارش ســرزمین پویا ؛ محمدرضا فرزین؛ 
رئیس کل بانک مرکزی ایران در آغاز ســخنرانی 
خود در اجلاس ســالانه صندوق بین المللی پول، 
ضمــن ابراز تســلیت بابت حــوادث طبیعی در 
مراکش، لیبی و افغانســتان به مردم و دولت این 
کشــورها، بابت فجایع رژیم صهیونیستی و بروز 
فاجعه انســانی در نوار غزه ابراز تأســف و با مردم 

نوار غزه ابراز همدردی کرد.
رئیس کل بانک مرکزی کشورمان در جلسه روسای کل بانک مرکزی و وزرای منطقه خاورمیانه و آسیای مرکزی 
صندوق بین المللی پول )MENAP( که در مراکش با سخنرانی خانم گئورگیوا مدیرعامل صندوق بین المللی پول 

برگزار شد گفت: اقتصاد ایران پس از تحمل تکانه های مختلف، به پایداری لازم دست یافته است.
وی تصریح کرد: دولت و بانک مرکزی  در واکنش به تکانه های بیرونی، بســته سیاســتی شــامل مجموعه ای از 

سیاست های متوازن به منظور تثبیت اقتصادی را طراحی و عملیاتی نموده است.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه این اجلاس گفت: بر این اســاس نرخ رشــد در دو فصل اول ســال ۲۰۲۳ بطور 

متوسط به ۵.۸ درصد و رشد سرمایه گذاری در سال ۲۰۲۲ به ۶.۷ درصد رسید.
فرزین بیان کرد: از موضوعات اساســی کنونی اقتصاد ایران، مســله تورم است که کنترل آن همراه با حمایت از 
خانواده های آسیب پذیر از اهداف اساسی سیاست متوازن تثبیت است. وی با اشاره اجرای برنامه های مربوط به کنترل 
تورم و نقدینگی در ایران یادآور شد: بانک مرکزی با  اجرای سیاست های کنترلی ترازنامه بانک ها و سیاست های پولی 

مناسب، توانسته در جهت کاهش نقدینگی و مهار انتظارات تورمی، گام های اساسی بردارد.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه این اجلاس بین المللی گفت: دولت و بانک مرکزی به سیاست های پولی و مالی 
احتیاطی متعهد اســت و با توجه به مذاکرات جاری بین ایران و صنــدوق بین المللی پول و تلاش دو طرف، برای 

تقویت ارتباطات امیدواریم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور:

یارانهپنهاندراقتصادسالانه100میلیارددلارپرداختمیشود

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به اینکه در صنایع 
پوشاک و نساجی غفلت صورت گرفته به فعالان صنعت پوشاک، 
نساجی و کفش قول داد که در اولین فرصت به صورت جدی به 

موضوعاتشان پرداخته شود.
عباس علی آبادی، در مراســم افتتاحیه یازدهمین نمایشگاه 
بین المللی پوشــاک ایــران، پس از شــنیدن تمــام نظرات و 
دغدغه های فعالان صنعت پوشاک، نســاجی و کفش که برای 
اولین بار به صورت  یکجا  برگزار شــده است، به فعالان این سه 
صنعت قول داد که در اولین فرصت نزدیک، با تشکیل جلسه ای 
با فعالان این حوزه، به جدیت به موضوعات این صنایع پرداخته 

شود.
وی با بیان اینکه به واســطه مطالعاتی که در زمینه صنایع 
پوشاک و نساجی داشته ام، متوجه شدم که در مورد این صنعت 
بســیار غفلت صورت گرفته است گفت: نیاز است که به سمت 
صنعتی شــدن حرکت کنیــم، زیرا ارزش افزوده بیشــتری در 
صنعتی شدن نصیب کشور می شــود؛ این وعده را می دهم که 
در یک جلســه کارشناســی به صورت مفصل، در این خصوص 

صحبت کنیم.
علی آبادی با اشــاره به اینکه رویکــرد اصلی مان در صنعت 
خودرو، نســاجی و پوشاک و... باید دانش بنیان و صادرات محور 
باشد، گفت: صنعت نساجی و پوشــاک از پایه های اجتماعی و 
اقتصادی تمدن بشــری هســتند. کاری به اولی یا چندمی آن 
نداریم، اما صنعت پوشاک یکی از پایه های اصلی است؛ می شود 
خودرو نداشت اما نمی توان از خوراک، پوشاک و مسکن گذشت؛ 
نســاجی در رده و ردیف اولین هــا و در زمــره اولین نیازهای 
اجتماعی بشر است؛ بنابراین در اقتصاد جهانی، نساجی از ارکان 

اقتصاد جهانی به حساب می آید.
وزیر صمت با بیان اینکه سه شاخص عمده در صنعت نساجی 
وجود دارد، گفت: اولین شــاخص این است که این صنعت »به 
شدت« اشتغال زاســت. این موضوع خیلی مهم است و بایستی 

نســبت به آن توجــه ویژه صورت گیرد. طبــق آمار ۲۱ درصد 
اشــتغال از کل صنعت پوشــاک جهان در اروپا و ۱۱ درصد در 
آمریــکا و پنج درصد در آفریقا متمرکز اســت، اما این عدد در 
آسیا ۶۳ درصد است؛ این نشان می دهد که در کشورهای بسیار 
توسعه یافته و تقریباً توسعه نیافته، صنعت پوشاک از اولویت اول 
برخوردار نیست؛ اما در کشورهای میانه به لحاظ توسعه یافتگی، 
این موضوع بســیار حائز اهمیت است؛ چراکه در توسعه یافته ها 
اشتغال اولویت نیست و به دنبال صنایع اشتغال زا نیستند، بلکه 
به دنبال صنایعی هستند که بسیار ثروت زا باشد. اگر در حاضر، 
مشــکل ما اشتغال است، بدون تردید از جمله بهترین گزینه ها، 

صنعت نساجی و پوشاک است و این صحبت عاقلانه ای است.
علی آبادی خاطرنشــان کرد: نکته دوم که به نظر بنده بسیار 
مهم و تاکید بر آن ضروری اســت، این است که این صنعت به 
شدت سرمایه خواه نیســت؛ چرا که نیروی انسانی محور است. 
صنعتی  است بر پایه هنر و توانایی فردی افراد. ماشین آلات هم 
نیاز دارد و بسیاری از گروه های صنعت را می توان با ماشین آلات 
پیشــرفته حل کرد یا قیمت تمام شده را با ماشین آلات کاهش 
داد، اما یادمان باشد که هنوز نیروی انسانی حرف اول را می زند؛ 
بنابراین برای توســعه صنعتی که سرمایه زیادی هم نیاز ندارد، 

بایستی به سراغ صنعت نساجی و پوشاک برویم.
به گفته وی برای حل دو معظل اشتغال و ثروت زایی به نظر 

می رسد با هزینه کمتر، می توان روی صنعت نساجی و پوشاک 
حساب کرد.

مقام عالی وزارت صمت تاکید کرد: نکته ســوم ســهم این 
صنعت در تجارت جهانی است. سهم صنعت نساجی و پوشاک 
طی چند دهه اخیر، رشــد قابل توجه و عجیبی داشــته است 
و شــاهد رشد پنج درصدی طی ۱۰ ســاله اخیر هستیم؛ هیچ 
صنعتی ندیده ایم که اینگونه پیشرفت داشته باشد؛ اما نکته حائز 
اهمیت این است که وضعیت صنعت پوشاک کشور ما در مقایسه 

با وضعیت صنعت پوشاک دنیا، چندان خوب نیست.
علی آبادی اعلام کــرد: علیرغم رشــد ۱۵ درصدی واردات 
که خوب نمی دانیــم )جدا از بحث قاچاق که واردات حســاب 
نمی کنیم(، در صادرات طی شش ماهه نخست امسال نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، هشت درصد رشد و به لحاظ ارزشی 
شش درصد داشته ایم؛ این مقایســه واردات در مقابل صادرات 

نیازمند بررسی است.
به اعتقاد و تاکید وزیر صنعت، معدن و تجارت، بایســتی به 
ســمت اقتصاد بازار حرکت کنیم؛ البته این کار به آسانی انجام 
نمی شود. نظارت ها بایســتی به گونه ای باشد که ارزش صنعت 
کم نشــود و انگیزه برای صنعتگر کم نکند؛ برای آنکه دولت ها 
تشویقی در حوزه ای ایجاد کنند،  بایستی فرصت های بیشتری 
به آن حوزه دهند و به جای آنکه دافعه ایجاد کنند، جاذبه ایجاد 
کنند. برای آنکه در حوزه صنعت نســاجی و پوشاک، بایستی به 
سمتی حرکت کنیم که احساس بهتری برای سرمایه گذار ایجاد 

کند و حس کند سود بیشتری می برد.
*همکاری با صنعتگران حوزه پوشاک و نساجی

وزیر صمت ادامه داد: مقایســه صادرات نشــان می دهد که 
جایگاه ما کمــاکان در تجارت جهانی، جایگاه بســیار ضعیفی 
است. ما در بخش صادرات موفقیت های زیادی نداشته ایم. باید  
از حالا برای ســال آینده، هدف گذاری و نشانه گیری کنیم تا در 
نقطه آبرومند و درخور شأن مردم قرار بگیریم. رشد زمانی معانی 

دقیقــی پیدا می کند در بازارهــای جهانی نفوذ کنیم و در کنار 
بهترین برندها قرار بگیریم. حتی می توانیم در حوزه لباس های 

خاص ورود کنیم.
علی آبادی در رابطه با موانع توسعه در صنعت پوشاک، اظهار 
کــرد: در وهله اول باید بگوییم که مشــکلات و موانع صنعت را 
شــنیدیم و از همکاران خود میخواهم کــه تبیین کنند و قول 
می دهم که برای صنعتگران حوزه پوشــاک و نساجی )از کفش 
تا کلاه/شعار یازدهمین نمایشگاه بین المللی پوشاک ایران(، هر 
چه در حوزه اختیارات بنده، قانون اجازه می دهد، همکاران مجاز 
هســتند به نفع این صنعت همکاری کرده و با این صنعت کنار 

بیایند.
وی اولین مانع صنعت را بحث نوآوری و فناوری دانسته است 
و گفت: نوآوری تنها صرف ماشین آلات نیست، نوآوری در خلق 
هنر هم هست. یک لباس بافت، پارچه یا کیفیت خوبی ندارد اما 
طراحی فوق العاده زیبایی دارد و بــازار آن را جذب می کند. در 
بخش نوآوری باید کار کرد. تولید در زنجیره خلق ارزش، حرف 
اول را نمی زند؛ بلکه حرف اول را در تولید نوآوری و بازار می زند؛ 
اینکه چطور بازار را به دست بیاوریم. از جمله چالش های جدی 

همین نوآوری است.
علی آبادی گفت: سه اقدام اساسی لازم است که انجام شود؛ در 
وهله اول بحث کیفیت مطرح است. در بحث کیفیت، تجهیزات 
و بهبود ماشین آلات ضروری است و این نیازمند سرمایه گذاری 
است. ما بایستی تمام تلاش خودمان را بکنیم که به دست این 
صنعت که زیاد سرمایه بر نیست اما ارزش افزوده بسیاری تولید 
می کند، سهم بهتر و بیشتری داشته باشیم. اقدام دوم در بحث 
مدیریت است که به درستی کنترل کیفیت صورت نمی گیرد و 
مراقبت های لازم صورت نگرفته اســت؛ بنابراین بایستی روحیه 
کنترل کیفیت از ابتدای زنجیره تا انتهای صنعت دنبال شــود. 
اقدام ســوم نیز آموزش مهارت کارکنان است؛ در این زمینه نیز 

برای آموزش مهارت صنعتگران بایستی اقدام شود.

وزیرصنعت،معدنوتجارتخبرداد؛رشد۸درصدیدرصادراتپوشاک

تشکیل۲۴۲پروندهبرایگرانفروشیدرحوزهخودرو
طبق اعلام رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان امســال ۲۴۲ پرونده گرانفروشی خودرو به ارزش ۱۲۲ میلیارد تومان به سازمان تعزیرات حکومتی ارسال شده است. حسین 
فرهید زاده، رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعلام کرد که سازمان حمایت از ابتدای امسال ۷۷۷ هزار و ۸۴۰ بازرسی انجام داده که در نتیجه آن ۱۱۴ هزار و ۳۵۲ پرونده به 
ارزش بیش از ۱۷ هزار میلیارد تومان به سازمان تعزیراتی ارسال شده است. به گفته وی از این تعداد، ۲۴۲ فقره پرونده مربوط به گران فروشی خودرو به ارزش بیش از ۱۱۲ میلیارد تومان بوده است.

فرهیدزاده پیش از این هم گفته بود که اگر قرادادی بسته شده باشد یا فروشی اتفاق افتاده باشد که مغایر با قیمت های شورای رقابت باشد، گران فروشی است. در این صورت پرونده تشکیل و بعد از 
طی مراحل اداری، برای سازمان تعزیرات حکومتی ارسال می شود.در ماه های گذشته و بعد از افزایش قیمت خودروهای مونتاژی، برخی شرکت ها از مشتریان مبالغ زیادی را مطالبه و حتی هزینه های 

گرفته شده را پس نمی دهند که این موضوع منجر به اعتراض خریداران شده بود.

رشداندکنرخسودبینبانکی
بانک مرکزی در تازه ترین گزارش خود اعلام کرد: نرخ ســود بازار بین بانکی با 

رشد جزئی ۰.۰۱ درصدی نسبت به آخرین نرخ هفتگی به ۲۳.۷۶ درصد رسید.
به گزارش سرزمین پویا ، طبق اعلام بانک مرکزی، نرخ سود در بازار بین بانکی 

با رشد جزئی ۰.۰۱ درصدی نسبت به آخرین نرخ به ۲۳.۷۶ درصد افزایش یافت.
بنابراین گزارش، نرخ سود در بازار بین بانکی از ۳۰ آذر ماه به سطح ۲۱ درصدی 

ورود کرد و همچنان روند صعودی را تاکنون حفظ کرده است.

وزیر راه و شهرسازی:

بحرانکمبودزمینباتأمین۵0هزارهکتار،نداریم
وزیر راه و شهرسازی در پی سفر دو روزه به استان فارس از تحویل ۳۰ هزار قطعه 
زمین نهضت ملی مسکن در فارس و حدود یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحد مسکونی 
در دســت ساخت در سراسر کشور خبر داد و گفت: تلاش برای کنترل قیمت بازار 
در بخش مسکن ادامه دارد و در این راستا نرخ رشد ساخت مسکن که سال گذشته 

منفی بوده به مثبت چهار رسیده است.
به گزارش ســرزمین پویا  و بــه نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی؛ 
مهردادبذرپاش وزیر راه و شهرسازی در حاشیه مراسم واگذاری واحدهای مسکونی 
نهضت ملی مسکن در شهر صدرا شیراز گفت: در استان فارس عملیات آماده سازی 
و تحویل واحدهایی که به اتمام رسیده، با حضور ریاست محترم جمهور انجام شد.

بذرپاش با بیان اینکه ۱۰ هزار و ۲۰۰ واحد در قالب مســکن روســتایی واگذار 
می شوند، افزود: طرح نهضت ملی در قالب مسکن روستایی، شهری، بافت فرسوده 

و خود مالک اجرا می شود.
*آغاز عملیات اجرایی ۵۵ هزار واحد مسکن ملی در فارس

وی همچنیــن  با اعلام عملیات اجرایی ۵۵ هزار واحد مســکن ملی در فارس، 
افزود: در این راستا در حوزه تامین زمین بیش از ۴ هزار هکتار در قالب ۴ شهرک 
جدید تامین شده و در عملیات ساخت زمین مسکن ملی قرار گرفته است که ظرف 
دو ماه آینده آن ها هم در مدار قرار خواهد گرفت. وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: 
در طرح مسکن مهر حدود ۸ هزار هکتار زمین در کل کشور تأمین شد اما در دولت 
ســیزدهم ۸ هزار هکتار زمین فقط برای استان فارس است که ظرف دو ماه آینده 
تأمین زمین خواهد شــد و در کل کشور بیش از ۵۰ هزار هکتار زمین تامین شده 

است لذا بحران کمبود زمین نداریم.
*تحویل ۳۰ هزار قطعه زمین نهضت ملی مسکن در فارس

وی یادآور شــد: عملیات تحویل ۳۰ هزار قطعه زمین نهضت ملی مســکن در 
فارس با حضور رئیس جمهور انجام شــد که حدود ۲۴ هزار قطعه آن شــهری و ۶ 
هزار قطعه روســتایی بوده اســت. بذرپاش همچنین با اشاره به بازدید از این طرح 
گفت: عملیات آماده سازی زمین ها در یکی از روستاهای اطراف شهر شیراز آغاز شد 
که ســهم استان فارس ۳۰ هزار قطعه زمین است و در آینده تأمین خواهد شد اما 
در کل کشور ۵۰۰ هزار هکتار زمین در حوزه روستایی برای نهضت ملی مسکن در 
نظر گرفته شده است که به همین میزان هم در سال آینده این مقدار تأمین زمین 
رخ خواهد داد بنابراین در مجموع یک میلیون قطعه زمین روستایی در برنامه ریزی 
وزارت راه و شهرســازی و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی برای نهضت ملی مسکن در 

نظر گرفته شده است.
*حدود یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحد مســکونی در دست ساخت در 

سراسر کشور
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: مجموعا در کل کشور حدود یک میلیون و ۸۰۰ 
هزار واحد مسکونی در قالب روستایی، شهری، بافت فرسوده و خود مالکی در حوزه 
عملیات نهضت ملی در دســت ســاخت داریم که با سرعت در حال افزایش است. 
بذرپــاش در پایان ابراز امیدواری کرد: از این به بعد تمرکز ویژه در حوزه ســاخت 
واحدهای نهضت ملی مســکن داریم که بتوانیم امسال و ۶ ماه ابتدایی سال آینده 

میزان ساخت واحدهای مسکونی را به میزان قابل توجهی افزایش دهیم.
*رسیدن نرخ رشد مسکن به مثبت ۴ 

بذرپاش با بیان اینکه به گواه مرکز آمار ایران، نرخ رشدساخت مسکن و ساختمان 
در بهار پارســال منفی بود در حال که امسال به مثبت چهار رسیده است، یکی از 
سیاست های وزارت راه و شهرســازی برای کنترل قیمت زمین و مسکن را عرضه 
بیشــتر دانست و گفت: در همه کالاها از جمله زمین و مسکن هرچه عرضه بیشتر 

باشد قیمت کنترل شده تر خواهد بود.
*تلاش برای کنترل قیمت بازار در بخش مسکن

وی با بیان اینکه  در هشت سال قبل از دولت سیزدهم انباشتگی تقاضا در بخش 
مسکن داشتیم و به گواه آمارها عرضه حداقل بود، پیک قیمتی را تجربه کردیم که 
این یک اتفاق ناگوار بود، گفت: همه تلاش خود را می کنیم که هم در بخش زمین، 
هم در بخش الحاق به محدوده های شــهری، هم در بخش روســتایی عرضه قابل 
توجهی داشته باشیم تا در کنار پاسخ به متقاضیان، قیمت بازار را هم کنترل کنیم.

مزیتهایترانزیتبارعربستانوروسیه
ازمسیرایران

یک کارشناس حوزه حمل ونقل با بیان اینکه عبور بار ترانزیتی بین عربستان و 
روســیه به صورت طبیعی برای ایران مزیت دارد، گفت: حسن ترانزیت کالا از ایران 
این است که صرف نظر از مسائل مالی، ساختارهای ما را در معرض قضاوت از بیرون 

قرار می دهد.
 عباس قربانعلی بیک با اشاره به عبور قطار روسیه، عربستان از خاک ایران و در 
پاســخ به اینکه ترانزیت کالا از این مسیر در چه شرایطی ادامه دار خواهد بود، بیان 
کرد: این موضوع هم به خود روســیه برمی گردد و هم به ایران و کشورهای حاشیه 
خلیج فارس و شرایطی که ما برای آنها فراهم می کنیم، به ویژه از نظر زمان و هزینه 
حمل ونقل. وی با بیان اینکه ادامه عبور این قطار به بخش خصوصی بستگی دارد، 
گفت: تصمیم  سیاسی هم به بخش خصوصی کمک می کند، اما در نهایت باید منافع 
و خواسته های بخش خصوصی در این مساله تامین شود که مهم ترینش مساله زمان 
ســیر و هزینه است؛ امنیت هم در این مســیر اهمیت زیادی دارد که البته از نظر 

امنیت در این مسیر ما وضعیت خوبی داریم.
این کارشناس حوزه حمل ونقل خاطرنشــان کرد: از نظر کریدور شرقی دریای 
خزر و کریدور غربی در شــرایط فعلی ارتباط خوبی بــا آذربایجان برقرار کرده ایم 
و در ســفر وزیر راه به آذربایجان هم به نظر می رســد که نتایج مثبت بوده است و 
ایــن حرکت می تواند کمک کند که فورواردر یا بخش خصوصی صاحب بار، به این 
مسیر بیشتر ترغیب شود. قربانعلی بیک با بیان اینکه عبور بار ترانزیتی بین این دو 
کشور به صورت طبیعی برای ایران مزیت دارد، گفت: البته باید توجه کرد که مزیت 
درآمدی این مســیر برای ایران خیلی زیاد نیست، اما منافع دیگری دارد، از جمله 
بهبود ســاختارهایی که ممکن است به صورت عادی کار را آهسته کند. وقتی ما با 
یک مشــتری خارجی سروکار داریم، باعث می شود سازوکارهایی که در این مساله 
دخیل هستند، چه در شرکت راه آهن و چه ساختارهای نقاط مرزی، گمرک و بنادر، 

به طور طبیعی بهبود پیدا کند.

رئیس کل بانک مرکزی:

شرایطاقتصادایرانبااجرایسیاستتثبیتبهترشد
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وزیر اقتصاد اعلام کرد؛

رتبه ایران در شاخص سرمایه انسانی بیش از متوسط جهان  
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: 
رتبه ایران در متوسط سرمایه انسانی 
بیش از میانگین جهانی است و امتیاز 
زنان و دختران در این شــاخص بیش 
از مردان اســت همچنین در حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان و کاهش 
بیــکاری فارغ التحصیلان نیز شــاهد 

بهبود شاخص ها بوده ایم.
به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از 
وزارت اقتصاد، سید احسان خاندوزی 
در حاشــیه اجلاس ســالانه و مجمع 
عمومی بانــک جهانی که امســال با 
حضور ۱۴۷ کشــور در مراکش برگزار 
شد، در کمیته ســرمایه انسانی بانک 
جهانی شــرکت کرد و اظهار داشت: 
متوسط شاخص سرمایه انسانی در دنیا 
عدد ۰.۵۶ اســت و رتبه ایران بالاتر از 
این میانگین و ۰.۵9 است؛ البته در این 
شاخص، امتیاز زنان و دختران بالاتر از 

مردان است.
وی با ارائه دســتاوردهای ایران در 
کمیته بانــک جهانی، افــزود: از نظر 
شاخص سرمایه انسانی، از کشورهایی 
هســتیم که در منطقــه خاورمیانه و 
قابل توجهی  آفریقا وضعیت  شــمال 
داریم و دســتاوردها در حوزه سرمایه 
انسانی آماده ارائه به کشورهای مختلف 

است.

وزیــر اقتصاد گفــت: از نکات ارائه 
شده توجه به موضوع آموزش، هم زمان 
بــا حمایت هایی که نهادهای حمایتی 
انجام می دهند، بود که موجب می شود 
افراد با مهارت به بازار کار دسترســی 

بیشتری داشته باشند.
خانــدوزی بیان کــرد: اصلاحاتی 
که در ذیل تبصــره ۱۸ قانون بودجه 
لحاظ شــد؛ یعنی پرداخت تسهیلات 
اشــتغال زایی به افزایش کمی و کیفی 
مهارت ها و سرمایه انسانی منتج شده 

است.
وی با اشاره به افزایش توجه به بخش 
دانش بنیان نیز یادآور شد: در همین 
حال نــرخ بیــکاری فارغ التحصیلان 
دانشــگاهی در یک ســال گذشته از 
عدد بیــش از ۱۳ درصد به حدود ۱۲ 
درصد کاهش داشــته، که البته هنوز 
در مســاله بیــکاری با آنچــه در تراز 
نخبگان کشــور ما است فاصله داریم؛ 
اما دســتاوردهای اشاره شده به بهبود 
رتبه ایران در حمایت از دانش بنیان ها 
فارغ التحصیلان  برای  اشتغال  ایجاد  و 
دانشگاهی که از محورهای مورد بحث 
در این کمیته بود، کمک کرده اســت 
و امیدواریم با جمع بندی های صورت 
گرفته برای ســال های آینده میانگین 
بهتری را نســبت کشــورهای منطقه 

داشته باشیم.تسریع و تسهیل
و  ایران  تهاتــری  *تجــارت 
پاکستان در دیدار وزرای اقتصادی 

دو کشور
وزیر اقتصاد کشــورمان همچنین 
در حاشــیه این اجلاس و در دیدار با 
وزیر دارایی پاکستان با تاکید بر لزوم 
ساماندهی سریع تجارت تهاتری بین 
دو کشــور، فرصت های سرمایه گذاری 
مشترک برای ارائه به طرف های ثالث 
را مورد بررســی قرار دادند.چشم انداز 
و برنامه های مربوط به روابط دو کشور 
در حوزه های اقتصادی در این دیدار دو 
جانبه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

وزیر اقتصاد کشــورمان با توجه به 
اهمیت موضوع تسهیل روابط تجاری 
بر ضرورت ساماندهی سریع  دوجانبه 
تجارت تهاتری بین دو کشــور تاکید 
و اظهــار کــرد: گمــرک جمهوری 
اسلامی ایران آمادگی دارد با توجه به 
ظرفیت های قانونی خود در این مسیر 

همکاری لازم را داشته باشد.
دو  همچنیــن  داد:  ادامــه  وی 
طرف زمینه هــای تعریف فرصت های 
ســرمایه گذاری مشــترک برای ارائه 
به طرف هــای ثالث را مورد بررســی 
قــرار داده و توافق کردند تا به صورت 
مشــترک مصوبات و توافقات سومین 

کمیته ســرمایه گذاری مشــترک دو 
کشور را به ویژه از بعد فنی با همراهی 
ســفارت جمهوری اســلامی ایران در 
اســلام آباد و وزارت امــور خارجه دو 

کشور به اجرا درآورند.
تشــریح ظرفیت های  با  خاندوزی 

شــرکت مشترک ســرمایه گذاری دو 
کشور )پاییز( بر استفاده از این ظرفیت 
در جهت توسعه روابط دوجانبه تاکید 
کرد که مورد استقبال طرف پاکستانی 
قرار گرفت. جمهوری اسلامی ایران و 
پاکســتان در بانک جهانی و صندوق 

بین المللی پول در یک گروه کشوری 
قرار دارند. خانم شمشاد اختر نیز این 
دیدار همراه بــا نماینده قبلی و فعلی 
پاکستان در بانک جهانی حاضر شد و 
نماینده جدید پاکستان به طرف ایرانی 

معرفی شد.

وزیر راه و شهرسازی:

آییننامهایجادشهرکهایمسکونی
تدوینوابلاغمیشود

وزیر راه و شهرسازی در نشست شورای مسکن با یادآوری هدف گذاری و 
تصویب ایجاد ۲۷ شهر ساحلی و ۵۰ شهرک مسکونی در کشور گفت: ضرورت 
دارد تا در ماه آینده، آیین نامه ایجاد شهرک های مسکونی تدوین و به عنوان 

روش اجرا به استان ها ابلاغ شود.
به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی در نشست شورای مسکن، ضمن بررسی 
موانع موجود بر سر راه اجرای طرح نهضت ملی مسکن در استان های سراسر 
کشور، گفت: تولید مسکن و عمل به تعهد دولت سیزدهم در اجرا و تکمیل ۴ 
میلیون واحد مسکونی سیاستی است که با راهکارهای متعدد و در همکاری 

با مجموعه دولت در حال انجام است.
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر تسریع در تولید مسکن به عنوان سیاست 
کلان دولــت و همراهی تمامی ذی مدخلان ، توضیــح داد: مجموعه وزارت 
راه و شهرســازی برای تسریع در تولید مسکن، سیاست هایی همچون ایجاد 
شــهرک های مسکونی و شــهرهای جدید را در برنامه قرار داده است که در 
همین رابطه ۲۷ شهر ســاحلی و ۵۰ شهرک مسکونی در برنامه قرار گرفته 
است. عضو کابینه دولت ســیزدهم با یادآوری هدف گذاری و تصویب ایجاد 
شهرهای ساحلی و شهرکهای مســکونی در کشور، گفت: مجموعه روش ها 
و سیاســت های اتخاذ شــده در وزارت راه و شهرســازی برای پاسخ به نیاز 
متقاضیان مســکن است و استانداران و اســتان ها نیز در این مهم همراهی 

مناسب را خواهند داشت.
بذرپاش خطاب به معاونان خود و مدیران کل راه و شهرســازی استان ها 
تاکید کرد: پیشنهادهای شرکت عمران شهرهای جدید و ستاد وزارتخانه در 
خصوص ۲۷ نقطه ســاحلی باید توسط استان ها بررسی و نتیجه اعلام شود. 
همچنین، ضرورت دارد تا در ماه آینده، آیین نامه ایجاد شهرک های مسکونی 

تدوین و به عنوان روش اجرا به استان ها ابلاغ شود.
گفتنی است، دولت ســیزدهم به منظور تحقق اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن مجموعه اقداماتی از جمله واگذاری اراضی به متقاضیان برای احداث 
مسکن، ایجاد شهرک های مسکونی و شهرهای جدید، مشارکت با انبوه سازان 

در اجرای طرح نهضت ملی مسکن را سیاستگذاری و اجرایی کرده است.

ایران در سال ۲۰۲۲ با افزایش ۱۶۱ میلیارد دلاری تولید ناخالص داخلی در 
رده بندی بزرگترین اقتصاد های جهان یک پله صعود کرد.  

به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از صندوق بین المللی پول، آمار منتشرشده 
توسط این موسسه مالی جهانی شامل میزان تولید ناخالص داخلی ۱9۴ کشور 

جهان ازجمله ایران در سال ۲۰۲۲ میلادی است.
صندوق بین المللی پول اعلام کرد: تولید ناخالص داخلی ایران بر اســاس 
شــاخص قدرت خرید به ۱۶۱۶ دلار رســیده که این رقم ۱۶۱ میلیارد دلار 
نســبت به سال قبل افزایش ثبت کرده است. بر اساس رقم منتشرشده، ایران 
در سال ۲۰۲۲ میلادی جایگاه بیست ویکمین قدرت بزرگ اقتصادی جهان را 

کسب کرده است.
صندوق بین المللی پول پیش بینی رشد آمریکا در سال جاری را ۰.۳ درصد 
اعلام کرد و در حال حاضر بر اساس تولید ناخالص داخلی دومین اقتصاد جهان 

شده است.
پیش بینی رشــد منطقه یورو برای سال ۲۰۲۳ به ۰.۷ درصد کاهش یافت 
و برای سال ۲۰۲۴ با ۰.۳ درصد کاهش به ۱.۲ درصد می رسد. انتظار می رود 
که اقتصاد آلمان با کاهش تجارت و کاهش نرخ بهره بالاتر کوچک شود و این 
کشور بر اساس تولید ناخالص داخلی در جایگاه ششم جهان قرار گرفته است.

پیش بینی رشــد برای بریتانیا کمی بالاتر از ۰.۵ درصد برای ســال ۲۰۲۳ 
اســت و برای ســال ۲۰۲۴ میزان ۰.۶ درصد انتظار می رود و بر اساس تولید 

ناخالص داخلی در جایگاه دهم جهان قرار دارد.
در این رتبه بندی چین با اقتصاد ۳۰هزار میلیاردی بزرگترین اقتصاد جهان 

و تولید ناخالص داخلی آن ۳۰ هزار و ۲۱۷ میلیارد دلار اعلام شــده اســت و 
آمریکا با اقتصاد ۲۵ هزار و ۴۶۲ میلیارد دلاری در رتبه دوم قرار دارد.

در این گزارش، هند با ۱۱ هزار و 9۰۰ میلیارد دلار در رتبه سوم قرار دارد. 
ژاپن، آلمان، روســیه، اندونزی، برزیل، انگلیس و فرانسه به ترتیب در رتبه های 
چهارم تا دهم قرار گرفتند وتوالو با تولید ناخالص داخلی ۵۸ میلیون دلاری بر 

اساس شاخص قدرت خرید کوچک ترین اقتصاد جهان شد.
در گزارش منتشرشده عربستان سعودی رتبه ۱۷، ترکیه رتبه ۱۱، پاکستان 

رتبه ۲۲ و عراق رتبه ۴۸ را دارند.

رئیس کل بانک مرکزی در حاشیه اجلاس IMF، اجرای سیاست تثبیت اقتصادی 
را متضمن بهبود شاخص های پولی و فعالیت های اقتصادی اعلام کرد.  

به گزارش ســرزمین پویا ، محمدرضا فرزین؛ رئیس کل بانک مرکزی در دیدار با 
جیهاد آزور مدیر بخش خاورمیانه و آســیای مرکزی صندوق بین المللی پول با اشاره 
به موفقیت های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران طی دو سال اخیر، اجرای سیاست 
تثبیت اقتصادی را متضمن بهبود شاخص های پولی و فعالیت های اقتصادی و تجاری 

اعلام کرد. 
وی در حاشــیه اجلاس سالانه بین المللی صندوق بین المللی پول و بانک جهانی 
در مراکش، در دیدار با جیهاد آزور مدیر بخش خاورمیانه و آســیای مرکزی صندوق 

بین المللی پول با اشاره اقدامات بانک مرکزی در مهار تورم و افزایش ارزش پول ملی 
ایران در مقایسه با همسایگان سال های اخیر گفت: با اتخاذ سیاست های پولی مناسب 
از جملــه محدود کردن همزمان ترازنامه بانک ها و اســتقراض دولت از بانک مرکزی 
و افزایش درآمد های حاصل از فروش نفت، شــاخص رشــد نقدینگی و تورم، مهار و 

کاهشی شده است.
فرزین با اشاره به افزایش رشد اقتصادی ایران در فصل بهار امسال به ۶.۲ درصد، 
کاهش ۱۵ درصدی شاخص بهای مصرف کننده )CPI( و همچنین کاهش شاخص 
بهای تولیدکننده )PPI( به حدود ۳۴ درصد گفت: وضعیت رشد اقتصادی و کنترل 

تورم با توجه به شاخص های موجود، امیدآفرین و مناسب تر از پیش بینی هاست.
بر اســاس این گــزارش، آزور؛ مدیر بخش خاورمیانه و آســیای مرکزی صندوق 
بین المللی پول با اشــاره به بهبود شــاخص های اقتصادی ایران در سال های اخیر و 
اجرای سازوکار مثبت و دقیق برنامه های حمایتی از اقشار آسیب پذیر از جمله پرداخت 
منظم یارانه نقدی در جهت تحقق عدالت اجتماعی در ایران تصریح کرد: برنامه های 

اقتصادی ایران با وجود تمام چالش ها، بهبود یافته است.
بر اساس این گزارش، فرزین در حاشیه اجلاس سالانه صندوق بین المللی پول در 
مرکش با جمعی از روسای کل بانک مرکزی کشور های منطقه و گروه بریکس راجع به 

افزایش همکاری های پولی و بانکی دیدار و گفتگو می کند.
اجلاس ســالانه صندوق بین المللی پول و بانک جهانی در ســال ۲۰۲۳ به طور 
همزمان و از نهم تا پانزدهم اکتبر در کشور مراکش برگزار می شود. این نخستین بار 

در ۵۰ سال اخیر است که این اجلاس ها در قاره آفریقا برگزار می شوند.

بر اساس گزارش صندوق بین المللی پول؛

ایرانبایکپلهصعودبیستویکمیناقتصادجهانشد

میرتاج الدینیرئیس فراکســیون راهبردی مجلس شــورای 
اسلامی گفت: بر اساس ماده ۵۰ قانون برنامه هفتم توسعه که 
در مجلس تصویب شد، باید صنعتی سازی مسکن به ۱۵ درصد 

در سال برسد.
به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از پایگاه خبری وزارت راه و 
شهرسازی، محمدرضا میرتاج الدینی رییس فراکسیون راهبردی 
و نماینده مردم تبریز در مجلس شــورای اسلامی در کنفرانس 
ملی راهبردهای اقتصاد مسکن انبوه سازی و معماری پایدار که 
در مرکز همایش های صدا و سیما برگزار شد، با اشاره به تاکید 
قانون اساســی مبنی بر اینکه همه آحاد جامعه باید از مسکن 
مناسب برخوردار باشــند، گفت: بنیاد مسکن از ابتدای انقلاب 
اسلامی برای تامین مســکن محرومان تاسیس شد و خدمات 

درخشانی در این ۴۴ سال ارائه کرده است.
رئیس فراکسیون راهبردی مجلس تاکید کرد: نیاز به احداث 
۵میلیون واحد مســکونی در کشــور داریم و ۱۱ میلیون واحد 
مســکونی در کشور نیار به نوسازی و بازسازی و تعدادی هم در 

روستاها نیاز به مقام سازی دارد.
وی با بیان اینکه مهم ترین مســاله در مسکن تامین مالی و 

سرمایه اســت، افزود: در مسکن مهر با صرف ۴۰ هزار میلیارد 
تومان تنها ۵۰ درصد هدف تعیین شــده، محقق شد و دولت 
ســیزدهم نیز در حال تکمیل باقی واحدهای مسکن مهر است 
که حداقل ۵ هزار همت یعنی ۲.۵ برابر بودجه عمومی کشــور 

اعتبار نیاز دارد.
میرتاج الدینی اظهار کرد: با توجه به سیاست های کلان کشور 
و تاکید مقام معظم رهبری و موافقت ایشان با درخواست وزیر 
راه و شهرسازی برای کمک گرفتن از منابع صندوق توسعه ملی، 
باید راهکارها تامین مالی در بخش مسکن از سوی صاحب نظران 
این بخش ارائه شود. وی افزود: تاکید بر صنعتی سازی مسکن 
به منظور کاهش زمان ساخت از دیگر موضوعات مهم در حوزه 
مسکن است. رییس فراکســیون راهبردی بیان کرد: در برنامه 
پنج ســاله هفتم توسعه کشور صنعتی سازی مسکن به میزان 

۱۵ درصد در سال را تصویب کرد.
وی گفت: حذف قوانین غیر ضروری و وضع قوانین پشتیبان 
از برنامه های اصلی مجلس برای مســکن اســت و خارج کردن 
مسکن از بازار سفته بازی و سوداگری از رویکردهای اصلی است .

میرتاج الدینــی تاکید کرد: مســکن در هیچ جای دنیا یک 
کالای ســرمایه گذاری نیست اما متاسفانه در کشور ما از کالای 
مصرفی به یک کالای سرمایه گذاری تبدیل شده است و باید با 
همیاری ۳ ضلع اصلی یعنی مجلس و دولت، بخش خصوصی و 
قوه قضائیه در بخش مسکن برای اصلاح این موضوع تلاش کرد.

وی با اشــاره به تصویب مــاده ۵۰ برنامه هفتم در مجلس 
گفت: بر  اســاس آن، سنجه عملکرد برای ۵ سال آینده کشور 
به این شــرح است که دسترسی به مســکن ۱۲ سال در نظر 
گرفته شده که البته هدف بلندی است. وی ادامه داد: بر اساس 
این ماده، اصلاح واحدهای ناپایدار در بافت فرسوده باید به ۲۰ 

درصد برسد.

رئیس مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب وکار 
وزارت اقتصاد تاکید کرد: فعالان اقتصادی تا پایان امسال فرصت 
دارند کد شناســه یکتا دریافت کنند و چنانچه اقدامی در این 
زمینه انجام ندهند از ســوی دولت به عنــوان فعال اقتصادی 

محسوب نمی شوند.
امیر ســیاح درباره دریافت کد شناسه یکتا گفت: بر اساس 
قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار، مجوز کسب و کار 
صرفاً یک فایل الکترونیک با شناســه یکتا اســت که در بانک 

اطلاعات کسب و کار کشور قابلیت استعلام دارد.
وی ادامه داد: تمام مجوزهای غیرالکترونیک که ســال های 
گذشــته و پیش از ابلاغ قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب 
و کار صادر شــده اســت باید حداکثر تا پایان ۱۴۰۲ به فایل 
الکترونیک تبدیل شوند و شناسه یکتا دریافت کنند تا بتوانند از 

خدمات دولتی بهره مند.
رئیس مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب و کار 
وزارت اقتصاد توضیح داد: سال ۱۴۰۳ دولت فردی را به عنوان 
فعال اقتصادی تلقی می کند که کد شناسه یکتا داشته باشد و 

این کد قابلیت استعلام داشته باشد.
وی بیــان کرد: در بانــک اطلاعات کشــور فرآیند تبدیل 
مجوزهای قدیمی به شناســه یکتا و الکترونیک تســهیل شده 
اســت و فعال اقتصادی می تواند از کامپیوتر شخصی و گوشی 
موبایل خود به درگاه ملی مجوزها وارد شود و پس از آن گزینه 

تبدیل مجوزهای قدیمی به یکتا را انتخاب کند.
ســیاح ادامه داد: فعال اقتصادی بــا ورود به گزینه تبدیل 
مجوزهای قدیمی به یکتا ابتدا باید عنوان کســب و کار مربوط 
به خود را انتخاب کند و پس از آن اطلاعات هویتی را بارگذاری 
کند. چنانچه اطلاعات وارد شده نقصی نداشته باشد ظرف مدت 

یک ماه مجوز الکترونیک برای متقاضی صادر می شود.

وی اظهار داشت: مشــکلی که برای صدور کد شناسه یکتا 
وجود دارد این اســت که برخی دستگاه ها هنوز اطلاعات خود 
را در سرویس وارد نکرده اند البته در تاریخ ۱۱ مردادماه امسال 

دستورالعمل مربوطه به دستگاه ها ابلاغ شده است.
رئیس مرکز ملی مطالعات پایش و بهبود محیط کسب و کار 
گفت: وزارتخانه های صمت، جهاد کشــاورزی، میراث فرهنگی، 
ارشــاد و به خصوص بخش صنفــی وزارت صمت فناوری لازم 
برای صدور شناســه یکتا را فراهم نکردند و برخی نیز مشــکل 
نیروی انســانی و پیمانکار را برای اجرای صدور کد شناسه یکتا 
دارند که تلاش می کنیم اقدامات لازم برای حل مسائل مربوطه 

انجام دهیم تا صدور کد شناسه یکتا تسهیل شود.
وی بیان کرد: از ســال ۱۴۰۳ فعال اقتصادی که کد شناسه 
یکتا نداشته باشد برای دریافت خدمات از دولت با مشکل مواجه 

می شود؛ زیرا دیگر به عنوان فعال اقتصادی تلقی نمی شود.
سیاح تصریح کرد: کد شناسه این امکان را فراهم کرده است 
که دولت بر فعالان اقتصادی نظارت کند و افرادی که به صورت 
زیرزمین فعالیت اقتصادی دارند را شناسایی کند و زمینه را برای 
فعالیت فعالان زیرزمینی محدود می کند و عرصه را برای فعالان 

اقتصادی که فرار مالیاتی دارند تنگ می کند.

امسالآخرینمهلتفعالاناقتصادیبرایدریافتشناسهیکتااستسهم1۵درصدیصنعتیسازیمسکنبراساسبرنامههفتمتوسعه

مجریطرحگندموزارتجهادکشاورزیاعلامکرد؛پرداختمطالباتگندمکارانتاپایانمهرماه
مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی گفت: بخشی از مطالبات گندمکاران پرداخت و مابقی نیز تا پایان مهرماه پرداخت خواهد شد. سهراب سهرابی با بیان اینکه در سال زراعی گذشته میزان خرید 
تضمینی گندم از  ۱۰ میلیون و ۳۴۴ هزار تن گذشت، اظهار کرد: در حال حاضر نیز روزهای آخر خرید تضمینی گندم را طی می کنیم. وی ادامه داد: حدود ۵ هزار میلیارد تومان از طلب کشاورزان 
واریز و روزهای گذشته نیز ۱۱ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از مابقی مطالبات پرداخت شد. مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد، افزود: تا پایان مهرماه 
نیز واریزی ها ادامه پیدا خواهد کرد. وی تصریح کرد:خرید تضمینی گندم نسبت به سال گذشته بیش از ۴۴ درصد و نسبت به دو سال قبل ۱۲۸ درصد رشد داشته است. سهرابی همچنین در پایان 
گفت: میزان بذور تدارک دیده شده بیش از ۴۴۰ هزار تن است. تا کنون هم بیش از ۱۵۰ هزار تن توزیع شده و عملیات بوجاری، فرآوری و ضدعفونی بذور همچنان ادامه دارد. 

دارنده چک می تواند با ارائه گواهینامه عدم پرداخت، از دادگاه صالح صدور 
اجرائیه نسبت به کسری مبلغ چک و حق الوکاله وکیل را درخواست کند.

به گزارش ســرزمین پویا ، مطابق مــاده ۲۳ قانون صدور چک اصلاحی 
۱۳9۷، دارنده چک می تواند با ارائه گواهینامه عدم پرداخت، از دادگاه صالح 
صدور اجرائیه نســبت به کسری مبلغ چک و حق الوکاله وکیل طبق تعرفه 
قانونی را درخواســت کند. دادگاه مکلف اســت در صورت وجود شرایط زیر 
حسب مورد علیه صاحب حساب، صادر کننده یا هر دو اجرائیه صادر نماید.
الف- در متن چک، وصول وجه آن منوط به تحقق شرطی نشده باشد.

ب- در متن چک قید نشــده باشد که چک بابت تضمین انجام معامله 
یا تعهدی است.

ج- گواهینامه عدم پرداخت به دلیل دســتور عدم پرداخت طبق ماده 
)۱۴( این قانون و تبصره های آن صادر نشده باشد.

صادرکننده مکلف است ظرف مدت ده روز از تاریخ ابلاغ اجرائیه، بدهی 
خود را بپــردازد، یا با موافقت دارنده چک ترتیبی برای پرداخت آن بدهد 
یا مالی معرفی کند که اجرای حکم را میســر کند؛ درغیراینصورت حسب 
درخواست دارنده، اجرای احکام دادگستری، اجرائیه را طبق »قانون نحوه 
محکومیت های مالی مصوب ۲۳/۳/۱۳9۴« به مورد اجراء گذاشته و نسبت 

به استیفای مبلغ چک اقدام می نماید.
اگر صادرکننده یا قائم مقام قانونی او دعاوی مانند مشروط یا بابت تضمین 
بودن چک یا تحصیل چک از طریق کلاهبرداری یا خیانت در امانت یا دیگر 
جرائم در مراجع قضائی اقامه کند، اقامه دعوی مانع از جریان عملیات اجرائی 
نخواهد شد؛ مگر در مواردی که مرجع قضائی ظن قوی پیدا کند یا از اجرای 
ســند مذکور ضرر جبران ناپذیر وارد گردد که در این صورت با أخذ تأمین 
مناســب، قرار توقف عملیات اجرایی صادر می نماید. درصورتیکه دلیل ارائه 
شده مستند به سند رسمی باشــد یا اینکه صادرکننده یا قائم مقام قانونی 
مدعی مفقود شدن چک بوده و مرجع قضائی دلایل ارائه شده را قابل قبول 
بداند، توقف عملیات اجرائی بدون أخذ تأمین صادر خواهد شــد. به دعاوی 

مذکور خارج از نوبت رسیدگی خواهد شد.
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رئیس کمیته عمران شورای اسلامی 
شــهر تهــران آمادگی تهــران در برابر 
زلزله ای با بزرگای ۷ ریشتر را ۲۰ درصد 
اعلام کرد و گفــت: در تهران ۲۵۴ پل 
ناامن وجــود دارد و برخی از آنها مانند 
پل حافظ که پل فلزی اســت، به دلیل 
فرســوده بودن و پایان یافتن عمر آنها، 

باید جمع شوند.
سید  والمســلمین  حجت الاســلام 
محمد آقامیری روز گذشته در نشست 
تخصصی هشــدار ســریع زلزله شــهر 
تهران چالش ها و راهکارها با اشــاره به 
ایجاد کارگروه »تاب آوری شهر تهران« 
در شــورای شــهر تهران، گفت: در این 
کارگروه ۴۰ نفر از اســاتید دانشگاه در 
حوزه زلزله شناســی حضور دارند و در 
این کارگروه این اســاتید به ۴ ســوال 
اساســی پاســخ دادند که یکی از این 
سؤالات این است که  آیا در تهران زلزله 

مهمی رخ خواهد داد یا خیر.
وی ادامــه داد: همه اســاتید حاضر 
در ایــن کارگروه اتفاق نظــر دارند که 
در تهران زلزله ای به بزرگای ۷ ریشــتر 
رخ خواهد داد و این در حالی اســت که 
آمادگی تهران در برابر زلزله های بزرگ 

۲۰ درصد است.
آقامیــری با تاکید بــر اینکه در ۲۰ 
ســال اخیر در دنیا ۶۰۰ هزار نفر تلفات 
انسانی ناشــی از زلزله ثبت شده است، 
اظهار کرد: ســالانه ۵۰۰ هزار زلزله رخ 
می دهد که حــدود ۱۰۰ هزار مورد آن 
حس می شود و در طی این رخدادهای 
لرزه ای حدود ۶۰۰ هزار نفر جان خود را 

از دست می دهند.
وی بیشتری میزان تلفات را مربوط 
بــه زلزله اندونزی دانســت که به دلیل 
وقوع ســونامی ۲۲۰ هزار نفر جان خود 
را از دست دادند و یادآور شد: بر اساس 

کشور،  زلزله شناسی  اساتید  برآوردهای 
بروز زلزله ای به بزرگای ۷ در شهر تهران 
حداقــل ۲۰۰ هزار نفر تلفات را بر جای 
خواهد گذاشت و کلیه بحث هایی که در 
این جلســات مطرح  می شود، در همان 

اتاق جلسات می ماند.
رئیس کمیته عمران شورای اسلامی 
شــهر تهران با تاکید بر اینکــه با این 
وضعیت وجــود فرصــت ۸ ثانیه برای 
هشدار ســریع زلزله خوب است، ادامه 
داد: علاوه بــر آن در تهران تعداد ۵۴۰ 
پل وجود دارد که از این تعداد ۲۵۴ پل 
نا امن اســت و برخــی از آنها مانند پل 
حافظ که پل فلزی اســت، نیاز است به 
دلیل فرســوده بودن و پایان یافتن عمر 

آنها، جمع شوند.
آقامیری بــا بیان اینکه این پل ها در 
زلزله هایی با بزرگای ۶ از کمر می شکنند 
و مســیرهای عبوری زیرین و روی این 
پل ها از دسترس خارج می شوند، خاطر 
نشان کرد: از سوی دیگر این پل ها دارای 
ســازه های بتنی هســتند و در صورت 
ریزش نیاز است تا با استفاده از ابزارهایی 
آنها شکسته شوند تا دسترسی به راه ها 

باز شوند.
وی با اشاره به وضعیت شاهراه ها در 
زمان وقوع زلزله هــای بزرگ در تهران، 
اظهــار کرد: بــا توجه به وجــود بافت 
فرسوده، بسیاری از سازه ها فرو می ریزند. 
در اطراف بزرگراه امام  علی و یا بزرگراه 
نواب ســازه های زیادی وجــود دارد که 
ریزش یکــی از آنها، ایــن بزرگراه ها را 

مسدود خواهد کرد.
بــه گفتــه وی، برای مقاوم ســازی 
پل های شــهر تهران به ۲۰ سال زمان 

نیاز است.
آقامیری با اشاره به حادثه پلاسکو با 
تاکیــد بر اینکه در این حادثه یک ماه و 

نیم چندین خیابان یک طرفه شدند تا 
عملیات آواربرداری انجام شــود، گفت: 
تصور کنید که در زلزله تهران تعداد ۲۰ 
ساختمان همانند پلاسکو ریزش کند و 

چه حوادثی رخ خواهد داد.
رئیس کمیته عمران شورای اسلامی 
شهر تهران با بیان اینکه عملیات پایش 
ســازه ها در شهر تهران آغاز شده است، 
این امر را به دلیل کافی نبودن اعتبارات 
مکفی دانســت و تاکید کرد: در شــهر 
تهران نیاز اســت تا نهاد خاص با ردیف 

بودجه های مستقل ایجاد شود.
وی به وضعیت ایستگاه های گاز اشاره 
کرد و گفت: شرکت گاز از ما درخواست 
اخذ زمین برای ایجاد ایستگاه های تخلیه 
گاز داشتند و آنها اعلام کردند که از  زیر 
زمین شهر تهران ۳.۵ میلیون مترمکعب 
گاز عبور می کند، بدون آنکه ایستگاه های 
تخلیه گاز در زمان زلزله داشته باشند و 

تنها در زمان زلزله،  گاز قطع می شود.
آقامیری اظهار کرد: بر اســاس اعلام 
هیــات ژاپنی در زمان وقوع زلزله بزرگ 
در شهر تهران، احتمال انفجار لوله های 

گاز وجود دارد.
این عضو شورای شهر تهران وضعیت 
تهران در برابر زلزلــه را بغرنج توصیف 

کرد.
رئیس ســازمان پیشــگیری و 
مدیریت بحران شهر تهران : سیمای 
تهران پس از زلزله  نســبتا شدید 

چگونه خواهد شد؟
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شهر تهران نیز  با تشریح سیمای 
احتمالی شــهر تهران پس از یک زلزله 
نسبتا شدید بر ضرورت برنامه ریزی برای 
مواجهه با این موارد و کاهش آسیب های 

ناشی از آن تاکید کرد.
علی نصیری در نشســت مشــترک 

اعضــای شــورای اســلامی و مدیران 
شهرداری کلانشــهر همدان و سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
با بیان ایــن نکته که همدان همواره در 
کمیته های کلانشــهر فراتر از یک شهر 
عمل کرده اســت، گفت: شــهرهای ما 
نســبت به ۱۰سال پیش شرایط بهتری 
پیــدا کرده اند و البته باید این روند روبه 
رو رشد را با سرعت بیشتری ادامه دهیم.  
وی دربــاره مهم تریــن مخاطــرات 
شــهر تهران گفت: سیل، زلزله، طوفان، 
تهدیدات  موادخطرناک،  آتش ســوزی، 
بیولوژیــک، تغییــرات آب و هوایــی، 
فرونشست زمین، فروریزش ساختمان ها 
و تجمعات انبوه از جمله مخاطرات عمده 

پایتخت محسوب می شود.
نصیری در ادامه به تشــریح سیمای 
تهران پس از زلزلــه احتمالی پرداخت 
و گفت: آتش ســوزی گســترده، هجوم 

شهروندان، آبگرفتگی، واژگونی تانکرهای 
ارتباطی،  شــبکه های  قطع  ســوخت، 
مسدود شدن راه های مواصلاتی، اختلال 
در امدادرســانی و تخریب برخی مراکز 
درمانی یه عنوان بخشــی از آسیب های 
احتمالی در صورت رخــداد یک زلزله 
بزرگ در تهران اســت که باید برای هر 
کدام برنامه ریزی داشت. ما البته تلاشیم 
که با شــناخت هر یــک از این موارد از 
وقوع آن جلوگیری کرده یا شدت آسیب 

ناشی از آن را کاهش دهیم.
* عضویــت ۲۸ هــزار نفر در 

گروه های دوام
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران در ادامه به تشریح 
فعالیت های گروه هــای دوام به منظور 
اســتفاده از توان مردمی برای مقابله با 
بحران در ساعات اولیه پرداخت و گفت:  
فرهنگ بحران باید درست شکل بگیرد، 

ما مولفه های فرهنگی زیادی داریم که 
هم می تــوان آن را اصــلاح کرد و هم 
می توان از آن برای رفع بحران استفاده 
کرد. در حــال حاضر ۲۸ هزار نفر عضو 
گروه های دوام هستند که ما در تلاشیم 

این آمار را افزایش دهیم.
وی افزود: کار راهبــردی ما در این 
دوره اولویت مسایل ایمنی و پیشگیری 
و ایمن ســازی شــهر بود که در اولویت 
قرار گرفت و شــهر به یک کارگاه بزرگ 
ایمنی تبدیل شــده اســت. همچنین 
نهادهای حوزه ریســک که پراکنده بود 
در شهرداری همه ذیل سازمان تجمیع 
شــد و پدافند غیر عامــل و موضوعات 
HSE هم به مجموعه ســازمان اضافه 
شــد و در ادامه، مردم محوری با جدیت 
بیشتری دنبال شد، چرا که هیچ بحرانی 
نیست که بدون همکاری مردم بتوان آن 

را جمع کرد.

رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک پاسخ داد؛

بدونمدرکوباسوابقتجربی
میتوان»مهد«راهانداخت؟

به گفته رئیس ســازمان ملــی تعلیم و تربیت کودک، متقاضیــان راه اندازی 
کودکســتان نیاز به اخذ دو مجوز دارند؛ ابتدا باید »مجوز تاسیس« را از سازمان 
ملی تعلیم و تربیت کودک دریافت کنند و سپس »مجوز فعالیت« کودکستان به 

نام موسس صادر شود.
مجتبی همتی فر با بیان اینکه متقاضیان راه اندازی کودکستان ابتدا باید مجوز 
تاسیس خود را دریافت کنند تا بتوانند پس از آن برای دریافت مجوز فعالیت اقدام 
کنند، اظهار کرد: از زمان صدور مجوز تاسیس کودکستان، افراد تا دو سال مهلت 
دارند تا برای دریافت مجوز فعالیت اقدام کنند چراکه هدف ما این است که مجوز 

تاسیس ختم به فعالیت کودکستان شود.
وی خاطر نشان کرد: مجوز تاسیس کودکستان مربوط به خود فرد موسس با 
زمان و اعتباری مشخص است و اگر تا آن زمان مشخص، موسس اقدام به دریافت 
مجوز فعالیت نکرده باشد، خود به خود مجوز تاسیس هم ابطال می شود و فرد باید 

مجددا برای دریافت مجوز تاسیس اقدام کند.
رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک درباره شرایط دریافت مجوز تاسیس 
توضیح داد: از جمله شــرایط های مد نظر برای اعطای مجوز تاسیس کودکستان، 
در نظر گرفتن صلاحیت های عمومی موسسان است. کسی که به عنوان موسس 
می خواهد برای تاســیس یک کودکســتان اقدام کند باید دارای صلاحیت های 

عمومی باشد. صلاحیت جسمی و روانی و اجتماعی فرد موسس مد نظر است.
* بدون مدرک و با معادل ســازی سوابق تجربی می توان مهد کودک 

راه انداخت؟
همتی فر با بیان اینکه صلاحیت اختصاصی افراد نیز برای صدور مجوز تاسیس 
مد نظر قرار می گیرد، افزود: مثلا مدرک تحصیلی افراد و مرتبط بودن رشــته ها 
مد نظر قرار می گیرد اما با این حال ما مدرک گرا نیســتیم و این امر نیز برای ما 
پذیرفته شده است که فرد مدرک مرتبط ندارد اما به جای مدرک مرتبط ، دارای 
کارشناســی فنی و حرفه ای در زمینه تربیت کودک اســت و یا به ازای مدرک، 
به صورت تجربی کار کرده اســت. وی با بیان اینکه تجــارب افرادی که مدرک 
دانشــگاهی مرتبط با راه اندازی کودکســتان ندارند اما کار تجربی در این زمینه 
انجام داده اند مورد ارزیابی قرار گرفته و معادل ســازی می شود، توضیح داد: این 
افراد باید برای ما به عنوان سابقه، بیمه گواهی بیاورد تا مشخص شود که در زمینه 
فعالیت در کودکستان )مهد کودک و پیش دبستانی( برایشان بیمه رد شده است. 
یا برای افرادی که سن بالایی دارند یک گواهی صلاحیت کار فرهنگی از مرکزی 
که در آن فعالیت کرده اند نیز مورد پذیرش است. در واقع باید برای ما محرز شود 
که این فرد در زیست بوم فرهنگی و تربیتی کشور کار کرده و با فضای فرهنگی 

و تربیتی آشناست.
* فارغ التحصیلان چه مقاطع و رشــته هایی می توانند برای دریافت 

مجوز اقدام کنند؟
رئیس ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک درباره فارغ التحصیلان با مدارک 
دانشگاهی در رشــته های مرتبطی که می توانند برای تاسیس کودکستان اقدام 
کنند، ادامه داد: مجموعه رشته های مرتبط با تعلیم و تربیت کودکان زیر ۷ سال 
اعم از علوم تربیتی، روانشناسی و تربیت کودک و... مورد پذیرش است. مقطع مورد 
پذیرش ما کارشناســی و بالاتر است اما در منطقه ای که باید کودکستان تاسیس 
شــود اما فارغ التحصیل با این مدارک وجود نداشته باشند یا شرایط آن منطقه 
خاص باشد، مقاطع پایین تر تحصیلی هم مورد قبول است. به ویژه برای کسانی 
که به صورت تجربی کار کرده اند. وی با تاکید بر اینکه سازمان ملی تعلیم و تربیت 
کودک نگاه تسهیل گرانه دارد، خاطر نشان کرد: در واقع سازمان نمی خواهد مانعی 
برای تاسیس کودکستان ایجاد کند. از این رو اگر متقاضیان کف استانداردهای ما 
را داشته باشند، شرایط را برایشان فراهم می کنیم اما پس از تاسیس کودکستان 

باید خودشان را ارتقاء دهند.
* ۲۴ ســاله به بالاها می توانند مجوز دریافت کنند به شرط سلامت 

جسم و روان
به گفته همتی فر، بازه سنی مورد قبول صدور مجوز برای موسسان کودکستان، 
۲۴ ســال به بالا به شرط احراز سلامت جســم و روان است. رئیس سازمان ملی 
تعلیم و تربیت کودک با بیان اینکه ســلامت جســم افراد باید با ارائه گواهی از 
سوی پزشک احراز شود، افزود: برای احراز سلامت روان متقاضیان نیز باید گواهی 
ارائه شــود چراکه فردی که از نظر جســمانی دچار بیمــاری آلزایمر و یا از نظر 
روانی دچار بیماری افسردگی است چطور می تواند مسئولیت کودکان را بر عهده 
بگیرد؟. به لحاظ حقوقی تمام مســئولیت کودکستان بر عهده موسس آن است. 
ارائه گواهی های سلامت جسم و روان الزامی و جزو شروط صلاحیت عمومی است. 
مراکز مورد تایید برای دریافت گواهی سلامت جسم و روان را مشخص کرده ایم و 
استان ها این مراکز معتبر را به درخواست کنندگان معرفی می کنند. وی همچنین 
با بیان اینکه مجوز فعالیت کودکستان ها سه ساله است، عنوان کرد: مجوز فعالیت 
نیز به اســم موسس کودکستان صادر می شــود. اگر موسس کودکستان شخص 
حقوقی باشــد نیز مجوز فعالیت به اســم مدیر کودکستان صادر می شود. پس از 
صدور مجوز تاســیس و فعالیت، افراد باید گواهی صلاحیت حرفه ای نیز دریافت 
کنند. دوره مربوط به این گواهی در سازمان گذرانده می شود. اهمیت گذراندن این 
دوره در این است که موسسین باید قوانین و مقررات لازم در خصوص کودکستان 

را بدانند و در این دوره مقدمات لازم را آموزش می بینند.

بنابر اعلام مشــاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، امکان 
برداشــت و بهره مندی از یارانه مضاعف و تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی برای دهک های درآمدی 

ششم و هفتم )در صورت خرید از لیست ۱۱ قلم کالای سبد غذایی( آغاز شد.
ســیدرضا یحیوی اظهار کرد: با اضافه شــدن ۲ دهک  درآمدی ششم و هفتم به طرح ملی 
کالابرگ الکترونیکی، این دو دهک می توانند با خرید ۲۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه خود )از 
بین ۱۱ قلم کالای سبد غذایی(، مشمول دریافت یارانه مضاعف و تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی 

می شوند.
وی با بیان اینکه با ورود این دو دهک جدید به طرح، تعداد جمعیت تحت پوشش در سطح 
کشور از ۴۱ میلیون به ۶۱ میلیون نفر می رسد گفت که بدین ترتیب ۸۰ درصد مردم مشمول 

کالابرگ الکترونیکی شدند.
یحیوی همچنین شرط بهره مندی از یارانه تشویقی را خرید ۲۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه 
از بین ۱۱ قلم کالای مشــمول ســبد و مورد تایید انستیتوی تغذیه ایران شامل، برنج ایرانی، 
حبوبات، شــیر کم چرب، پنیر، ماست  کم چرب،  مرغ، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی و قند و 

شکراعلام کرد که این تدبیر در راستای از بین بردن فقر غذایی اتخاذ شده است.
مشــاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در ادامه افزود: در 
مجموع ۱۴۵ هزار فروشــگاه در سراسر کشــور خدمات مربوط به کالابرگ الکترونیک را به 
متقاضیان ارائه می دهند و مشمولان می توانند با نصب برنامه و اپلیکیشن »شما« نزدیکترین 
فروشگاه متصل به طرح را شناسایی کنند چرا که موقعیت مکانی نزدیکترین فروشگاه به هر 

فردی نمایش داده می شود. 
لازم به ذکر اســت با توجه به اینکه یارانه پرداختی به هر فرد در دهک های درآمدی ششم 
و هفتم، ماهانه ۳۰۰ هزار تومان اســت، با جاری شــدن طرح کالابرگ در میان این دهک ها، 
مبلغ یارانه هر فرد در صورت خرید از ســبد غذایی به ۴۲۰ هزار تومان افزایش می یابد؛ این 
در حالیست که تا پیش از این، ۵ دهک اول درآمدی مشمول طرح ملی کالابرگ الکترونیکی 

بودند.

رئیس بنیــاد ملی نخبگان با بیان اینکه موضوع ســربازی و امریه 
نخبگان در شــرکت های دانش بنیان مورد حمایت رئیس ســتاد کل 
نیروهای مســلح اســت، گفت: بر اســاس این طرح نیروهای کلیدی 
شرکت های دانش بنیان می توانند با تائید کارگروه مشترک موجود دوره 

سربازی خود را در همان شرکت فناور بگذرانند.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در حاشیه ششمین جلسه شورای عالی 
سیاســت گذاری مهارت آموزی کارکنان وظیفه که با حضور سرلشگر 
محمد باقری رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح همراه بود در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه، این جلســه بســیار خوبی بود و سه مساله از 
طرف ما در آن مطرح شــد، افزود: نخست آنکه دوره های آموزشی در 
حین خدمت سربازی برای سربازان کشور به منظور مهارت شناسی و 

شخصیت برگزار شود.
وی گفت: در این دوره آموزشی همچنین آمادگی جوانان سرباز برای 
مصاحبه شــغلی، تهیه رزومه و اصطلاحا مهارت های آنها برای جذب و 
استخدام و بکارگرفته شدن توسط مجموعه های دیگر سنجش می شود 
و این یک خدمتی است که در معاونت علمی شروع شده و سال گذشته 
۱۵۰ نفر از ســربازان را پوشــش دادیم و انشاءالله امسال به روش های 

جدیدتر این کار را توسعه خواهیم داد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری، مساله 
دوم مطرح شده در جلســه امروز شورای عالی سیاست گذاری مهارت 
آموزی کارکنان وظیفه را بحث کمک به نیروهای مسلح شامل نیروی 

انتظامی، ارتش و همچنین ســپاه پاسداران برای ایجاد یکسری مراکز 
نوآوری تحت عنوان مراکز نوآوری سرباز عنوان کرد.

دهقانی فیروزآبادی افزود: در این طرح جوانان ســرباز علاقه مند به 
حوزه های نوآورانه و فناورانه می توانند در این مراکز بخشی از سربازی 
خود را بگذرانند و مهارت های خود را افزایش دهند و در نهایت بتوانند 

کار مفیدی را فرا گرفته و انجام دهند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان گفت: مهمترین بخشــی که در جلسه امروز 
بحث شــد و مورد حمایت سرلشــگر باقری نیز قرار گرفت، موضوع بحث 
سربازی و امریه نخبگان در شرکت های دانش بنیان است؛ زیرا بر اساس این 
طرح نیروهای کلیدی شرکت های دانش بنیان می توانند با تائید کارگروه 

مشترک موجود دوره سربازی خود را در همان شرکت فناور بگذرانند.
وی افزود: همینطور طرح های پژوهشــی فارغ التحصیلان دوره های 
کارشناسی ارشد و دکتری شاغل در شرکت های دانش بنیان می توانند 

تحت عنوان پروژه های جایگزین خدمت مورد پذیرش قرار گیرند.
بــه نقل از پایگاه اطلاع رســانی بنیاد ملی نخبــگان، معاون علمی 
رئیس جمهــوری با بیان اینکه دو مــدل جایگزین خدمت وجود دارد، 
گفت: این شــامل امریه و طرح های پژوهشی مشمولان سربازی فعال 
در شرکت های دانش بنیان است که خیلی کمک خواهد کرد که مسیر 
کسب و کار دانش بنیانی آنها را دچار خدشه نکند و آنها بتوانند در همان 
شرکت هایی که کار می کنند، ادامه فعالیت دهند و شرکت ها هم بتوانند 

از وجود این نخبگان بهره مند شوند.

مرحلهجدیدطرحکالابرگالکترونیکاجراشد

رئیس شــورای اســلامی شهر تهران 
در هشداری به مسئولان تصمیم گیر در 
حوزه تقسیمات کشــوری اعم از وزارت 
کشــور و دادســتانی،گفت: تعیین برای 
حریم شهرها نه قومیتی است و نه ملیتی؛ 
برخی احکام، تهران را در حکم گوشــت 
قربانی کرده و کاری کرده تا روســتاهای 

اطراف پایتخت، تهران را ببلعند.
مهدی چمران در یکصدو هشــتاد و 
ســومین جلسه علنی شــورای اسلامی 
شــهر تهران، ضمن گرامیداشــت یاد و 
خاطره شهدای انقلاب اسلامی، شهدای 
مدافع امنیت و شــهدای مدافع حرم، به 
موضوع حریم شــهر تهران اشاره کرد و 
ضمن تأکید بر اینکه یکی از مشــکلات 
مهم شــهر تهران موضوع حریم به شمار 

می آید، افزود: علی رغــم اینکه موضوع 
پیوست دادن روســتاها به طرح هادی، 
وظیفه رســمی وزارت راه و شهرســازی 
و دولت اســت ما در ســال ۱۳۸۲ بنا به 
ضرورت های موجود برای ۱۷ دهستان و 
روستاهای داخل حریم شهر تهران طرح 
هادی آنهم با اعتبارات شورای شهر تهران 
تهیه کردیم تا بتوانیم حریم شهر تهران را 
مشخص و نسبت به آن برنامه ریزی های 

جامع کنیم.
وی با بیــان اینکــه برخی ها مدعی 
هســتند تهران به لحاظ رشــد جمعیت 
وسیعتر از قبل خود شده، ادامه داد: این 
حرف ها کاملا بی پایه و اساس است، چرا 
که مقیاس تهران نه تنها بزرگتر نشــده 
بلکه کوچکتر هم شده، از این جهت که ما 

در طرح جامع، مساحت شهر تهران را از 
۷۵۰ کیلومتر مربع به ۶۰۰ کیلومتر مربع 
کاهش و تقلیل دادیــم. بنابراین چنین 
رخدادی مبین این اســت که روستاهای 
اطراف شهر تهران وسیعتر و بزرگتر شدند 
و به تدریج تهران را در خودشان میبلعند 

و این بسیار خطرناک است.
رئیس شورای شهر تهران ضمن انتقاد 
جدی از این اتفاق یادآور شــد: در قانون 
صراحتا اعلام شــده که هیچ روســتایی 
قابلیت تبدیل شــدن به شــهر را ندارد 
مگر اینکه از شــهر تهران منفصل شود 
و این مهم در اســناد شورای معماری و 
و...  استانداری  وزارت کشور،  شهرسازی، 
لحاظ شــده و مورد موافقت قرار گرفته 
است؛ اما می بینیم که برخی ها به دنبال 

مستقل کردن روستای قیامدشت هستند؛ 
اما مجریان قانون نه تنها دستور به انفصال 
از شهر تهران نکرده اند؛ بلکه برای آن به 

دنبال تعیین حریم هم هستند.
وی افــزود: زمانــی که دســتگاه ها 
بخواهند برای منطقه ای حریم مشخص 
شــود؛ موضوع باید بر اســاس قوانین و 
مقررات اجرایی شــود نه آنکه از حاشیه 
جاده مشهد خط بکشند و تا مرز میدان 
بســیج ادامه دهند و مدعی باشــند این 
محدوده جزو حریم شهرستان قیامدشت 
است؛ این اتفاق واقعا اتفاق عجیبی است 
و چنین تصمیماتی ما را مبهوت و حیرت 

زده ساخته است.
چمران در هشــداری به مســئولان 
تصمیم گیر در حوزه تقسیمات کشوری 

اعم از وزارت کشــور و دادستانی عنوان 
کرد: حریم شــهرها نه قومیتی اســت و 
نه ملیتی؛ اتخــاذ چنین تصمیمی هیچ 
پشتوانه علمی و عقلانی نداشته و ندارد؛ 
از ســوی دیگر ما دیدیــم چندی پیش 
دادستان اسلامشهر اقدام به صدور حکم 
کرده و مدعی شــده که تمام جغرافیای 
منطقه ۱۸ باید به عنوان حریم شهرستان 

اسلامشهر تلقی شود.
به دادســتان اسلامشهر  وی خطاب 
یــادآوری کرد که کار دادســتان باید بر 
مبنای علم و منطق باشــد و ما به عنوان 
متخصص در این حوزه اظهار نظر می کنیم 
و با جدیت بــه دنبال این قضیه خواهیم 
بود؛ چرا که به هیــچ عنوان حق صدور 
چنین حکمی را ندارند و این حکم کاملا 

بی معنی و در مصاف با نابود کردن شهر 
تهران است. رئیس شــورای شهر تهران 
با اعلام هشــدار جدی به دســتگاه های 
قضایی، اجرایی و کسانی که متولی چنین 
تصمیماتی بودند؛ اظهار کرد: چرا با اظهار 
نظرهایتان شــهر را مانند گوشت قربانی 
مثله می کنید، با اتخاذ چنین احکامی بی 
معنی، جمعیت ۱۰ میلیونی تهران چطور 
می توانند در این شــهر زندگی کنند؟ از 
این رو اخطار می دهیم که این موضوع را 
از طریق شخص اول قوه قضاییه پیگیری 
خواهیم کــرد، چرا که دادســتانها حق 
ندارند زیر پرچم قوه قضاییه و مرجعی که 
لوای عدالت محوری و قانون مداری دارد، 
کار غیر قانونی را به نام قانون انجام دهند.

وی در ادامــه خطــاب بــه مجموعه 

شــهرداری نیز درخواست کرد تا چنین 
مواردی را هم از طریق دیگر مورد پیگرد 

قرار دهند.
چمران در بخش دیگری از ســخنان 
خود با اشاره به وضعیت غزه و فلسطین، 
یادآور شــد: آمریکا از رژیم کودک کش 
و جنایت کش حمایــت می کند که این 
دردآور و زجرآور است؛ فرانسه و انگلیس 
اعلام کردند که نباید به ســود فلسطین 
راهپیمایی انجام شــود و نام آن را آزادی 

عقیده و بیان گذاشته اند.
وی به جنایت اســرائیلی ها از ابتدای 
غصب کشــور فلســطین اشــاره کرد و 
گفت: این ها با رفتارهای وحشیانه نه تنها 
سرزمین مسلمانان فلسطینی را تسخیر 
کردند؛ بلکه اســباب و وســایل زندگی 

این ملت مظلوم را نیــز تصاحب کردند 
و یک دزدی آشــکار کردند؛ حالا وقتی 
فلسطینی ها یقه دزد را گرفته و به دنبال 
بیرون انداختن آنها از ســرزمین شــان 
هســتند، دولت های غربی مدعی شدند 

چرا حمله کردید؟
رئیس شــورای شهر تهران خطاب به 
دولت ها و کشــورهای اسلامی اعلام کرد 
که تنها هم دردی با ملت فلسطین کافی 
نیســت و کشورهای اســلامی باید یک 
تصمیم نهایی بگیرند و علیه چنین رژیم 
منحوثی و به حمایت از مظلومیت مردم 
فلسطین بپاخیزند تا بزودی شاهد روزی 
باشیم که حکومت غاصب اسراییل نابود 
شده و مردم ســرزمین فلسطین آزادانه 

زندگی کنند. 

انتقادچمرانازحکمدادستاناسلامشهردربارهحریمتهران؛شهرهایحاشیه،پایتخترابلعیدهاند
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دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر درباره شــیوع مصرف زامبی در آمریکا و با استناد به اطلاعیه  کاخ سفید بنام »تهدید نوظهور در آمریکا« گفت: میزان شیوع مصرف زامبی از سال های ۲۰۱۸ تا 
۲۰۲۲، میلادی، ۱۶ برابر شده است و به همین میزان تعداد فوتی های ناشی از آن ۱۵ برابر افزایش داشته است. دکتر اسکندر مومنی روز گذشته در نشست تخصصی دبیران شوراهای هماهنگی مبارزه 
با مواد مخدر سراسر کشور که با عنوان »نظام آموزشی و نقش آن در پیشگیری از آسیب های اجتماعی اعتیاد، راهبردها و راهکارها« برگزار شد، گفت: آموزش و پرورش بزرگترین وزارتخانه کشور است 
و اگر بخواهیم به حوزه پیشــگیری از اعتیاد توجه کنیم و حوزه اعتیاد را ســاماندهی کنیم، گریزی نداریم که با دستگاه های فرهنگی از جمله آموزش و پرورش همکاری کنیم. مومنی یادآور شد: در 
اطلاعیه ای که کاخ سفید بنام »تهدید نوظهور در آمریکا« منتشر کرد، اعلام شد که با مصرف موادمخدر نوظهور با نام عمومی زامبی یا زایلازین، میزان شیوع مصرف آن از سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۲، 
میلادی، ۱۶ برابر شده است و به همین میزان تعداد فوتی های ناشی از آن ۱۵ برابر افزایش داشته است، در حالیکه در هیچ پدیده اجتماعی دیگری چنین چیزی را نداشته ایم و این حیرت انگیز است. 

رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران عنوان کرد
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وزیربهداشتدراجلاسمنطقهایسازمانبهداشتجهانی:سلامتیبدونصلحامکانپذیرنیست
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه چندین کشور از جمله ایران از اقدامات قهری یک جانبه رنج می برند که به طور مستقیم و غیرمستقیم بر سلامت مردم 
تأثیر گذاشته است، بر لزوم اقدامات مؤثرتر از سوی جامعه بین المللی در زمینه رفع تبعیض و گسترش دسترسی عادلانه و به موقع به تجهیزات، دانش و کارشناسان بهداشتی، تاکید کرد. بنابر اعلام 
وزارت بهداشــت، وزیر بهداشــت در اجلاس منطقه ای سازمان بهداشت جهانی در مصر گفت: باعث مسرت است که در هفتادمین جلسه کمیته منطقه ای منطقه مدیترانه شرقی صحبت کنم. من از 
گزارش سالانه RD قدردانی می کنم. قدردانی من از برادر عزیزم دکتر احمد المندری به خاطر تلاش های خستگی ناپذیر وی در طول مدت مسئولیتش به عنوان مدیر منطقه ای در EMRO است 
و امیدوارم که RD منتخب بعدی اقدامات مثبت و تاثیرگذاری را در راستای اهداف خود انجام دهد. وی افزود: ایجاد سیستم های سلامت ایمن تر و انعطاف  پذیرتر باید برای بحران های آینده و شرایط 
اضطراری بهداشتی آماده تر باشد، تقویت زیرساخت ها، مشارکت عمومی و خصوصی، مشارکت جامعه، پوشش همگانی سلامت و همکاری چند بخشی مهم ترین مؤلفه هایی هستند که باید در منطقه 
مورد توجه قرار گیرند.

وزیر بهداشت اعلام کرد

درمان کودکان زیر ۷ سال در بیمارستان های دولتی رایگان می شود
وزیــر بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی اعلام کرد: درمان سرپایی 
و بســتری کــودکان زیر ۷ ســال 
در بیمارســتان های دولتــی رایگان 

می شود.
دکتر عین اللهی در حاشیه بازدید 
از بیمارستان کودکان مفید در تهران، 
گفت: طــرح رایگان شــدن درمان 
سرپایی و بستری کودکان زیر ۷ سال 
در تمام بیمارستان های دولتی اجرایی 

می شود.
وی افزود: این طرح چون در جهت 
ســلامت کودکان به عنــوان آینده 
سازان کشور اســت، به اجرای بهتر 
قانون جوانی جمعیت کمک خواهد 

کرد.
وزیر بهداشت ادامه داد: پیشگیری 
از بیماری کــودکان و درمان آنها از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. یکی 
از اهداف عمده طرح سلامت خانواده 
نیز  که در 9۳ شهر در حال اجراست، 

پیشگیری از بیماری کودکان است.
وی بــا بیان این کــه طرح تغذیه 
کــودکان دانش آموز با شــیر در دو 

وعده از امســال در مــدارس اجرایی 
شده است، افزود: با همکاری آموزش 
و پرورش طرح همیار سلامت را نیز از 
امسال آغاز کردیم. به این ترتیب که 
دانش آموز به صورت داوطلبانه توسط 
شــبکه بهداشــت منطقه اش تحت 
آموزش قرار می گیرد تــا در ارتقای 
بهداشــت مدرســه و خانواده نقش 
آفرینــی کند. این طــرح  همچنین 
کمکی به مربیان بهداشــت مدارس 

خواهد بود.
اظهار داشــت: ۱۵  اللهــی  عین 
هزار تخت بیمارســتانی کودکان در 
کشــور موجود اســت که ۱۱ هزار 
تخت آموزشی است. پنج هزار تخت 
کودکان نیز ویژه اســت و در کل ۲۰ 
هزار تخت بیمارستانی برای کودکان 
داریم. وزیر بهداشت گفت: گسترش 
درمانــی  بهداشــتی،  بخش هــای 
مخصوص کودکان از برنامه های مهم 

وزارت بهداشت است.
عین اللهی با اشاره به این که درمان 
کودکان اقدام پایه ای اســت، افزود: با 
توجه به افزایــش امید به زندگی در 
افراد جامعه، توجه ویژه به ســلامت 

کودکان اهمیت خاصی دارد.
وی با بیان این که طبابت در رشته 
اطفال از رشته های پایه و مهم است، 
با  مفید  بیمارستان  خاطرنشان کرد: 
داشتن تمام رشــته های تخصصی و 
فوق تخصصی مربــوط به کودکان و 
انجام تمام اعمال جراحی و ارتوپدی 
آنان، یک بیمارستان مرجع محسوب 

می شود.
وزیر بهداشــت کاهش چشمگیر 
مرگ و میر کودکان را پس از انقلاب 
مورد اشــاره قرار داد و یادآور شــد: 
بیمارســتان مفید پذیــرای کودکان 
از تمام کشــور است و همپایه مراکز 

معتبر جهانی خدمت ارائه می دهد.
بنابــر اعــلام وزارت بهداشــت، 
عین اللهی گفت: با انجــام اقدامات 
بزرگی همچون گســترش پوشــش 
واکسیناســیون اطفــال در کشــور، 
کودکان در برابــر بیماری های واگیر 
و غیرواگیر نظیر فلج اطفال، ســل، 
مالاریا، وبا و ســایر بیماری ها مصون 
شده اند. وی افزود: مردم باید با انتخاب 
سبک زندگی سالم و کاهش مصرف 
غذاهای پرکالری، پرنمک و فست فود 

از چاقی کودکان جلوگیری کنند تا از 
بیماری های فرزندان شان در  به  ابتلا 

آینده پیشگیری شود.
وزیر بهداشــت در بخش دیگری 
از ســخنانش به افزایــش تخت های 
PICU بــرای کــودکان در دوران 

همه گیری کرونا اشاره کرد و گفت: 
در دولت سیزدهم این تخت ها به دو 
برابر افزایش یافت و در حال حاضر نیز 
 NICU بیــش از ۴ هزار تخت فعال
در کشور داریم. عین اللهی اضافه کرد: 
همچنین تقویت رشته های تخصصی 

و فوق تخصصی اطفال از نکات مهم 
مورد توجه وزارت بهداشــت اســت 
و افزایش تعرفه تخصصی پزشــکان 
اطفال نیــز اقدام دیگری اســت که 
امســال در جهــت حمایــت از این 

متخصصان انجام شد.

توضیح زاکانی درباره تهاتر ورزشگاه تختی با ورزشگاه های شهرداری تهران؛

خللیدرسرانههایورزشیایجادنمیشود
شــهردار تهران گفــت: رقم حاصل از تهاتر ورزشــگاه تختــی تهران با 
ورزشــگاه های شــهرداری، صرف تعریف پروژه های حوزه ورزش در مناطق 

محروم پایتخت خواهد شد و خللی در سرانه های ورزشی ایجاد نمی شود.
علیرضا زاکانی درباره تهاتر ورزشــگاه تختی با چند ورزشگاه شهرداری 
تهران برای اجرای پروژه بزرگراه شهید شوشتری، اظهار کرد: تهاتر ورزشگاه 
تختی عملًا بخش اول آزادراه شــهید شوشــتری را تکمیل می کند؛ وزارت 
ورزش علاوه بر ۲ ورزشگاهی که مشخص شده بود، یک سری ورزشگاه دیگر 
را نیز نشان و طلب کردند و علاقه داشتند که این ورزشگاه ها را به جای ملک 

تحویل بگیرند.
شــهردار تهران با اشاره به انجام هماهنگی ها در این خصوص با رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران، یادآور شد: هماهنگی های لازم را انجام دادیم 
و مقرر شــد مبلغی کــه در این تهاتر مازاد بر ورزشــگاه های قبلی وجود 
خواهد داشــت، برای تعریف پروژه های ورزشی در مناطق محروم به کار 
گرفته شــود و بتوانیم کمبودها را از این مسیر جبران کنیم؛ چون گفته 
می شــد ممکن است به سرانه های ورزشی آســیب بخورد. گفتیم که این 
موارد در اختیار وزارت ورزش قرار می گیرد و جزء ســرانه های ورزشــی 
خواهد بود اما شــهرداری نیز به خودی خــود اقدامی انجام خواهد داد تا 

ذائقه مردم شیرین شود.
وی در پاسخ به این پرسش که »آیا تهاتر ورزشگاه تختی با ورزشگاه های 
شــهرداری تهران به مصوبه شورای اسلامی شهر تهران نیاز دارد یا خیر؟«، 
گفت: ما در حال حاضر توافقات را انجام می دهیم؛ تصویب و یا عدم تصویب 
بســتگی به ســقف تهاتر دارد؛ اگر رقم آن کمتر از سقف مشخص و قانونی 
باشــد، در اختیار شهردار خواهد بود و اگر رقم تهاتر بالاتر از سقف باشد، به 

شورا جهت تصویب ارائه خواهد شد.
بنا براعلام ســایت شهر،  پیش از این در جلسه یکصد و هشتادم شورای 
اسلامی شــهر تهران زهرا شمس احسان عضو شــورا در تذکری خواستار 

بررسی دقیق تر موضوع تهاتر ورزشگاه تختی با ۷ ورزشگاه  دیگر شده بود.

معاون وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت 
که تا یک ماه دیگر دســته بندی درآمدی خانوارها 
از » دهک « به » صدک « تغییر می کند که بدین 
ترتیب احتمال اضافه، حذف و تغییر میزان »یارانه« 

خانوارها وجود دارد.
علیرضا عســگریان در این بــاره اظهار کرد: بر 
اســاس آخرین تغییراتی که صــورت می گیرد ما 
دهک های درآمــدی را از بعد خانواری خارج و به 
صــورت »نفری« دهک بنــدی می کنیم تا فاصله 
دهک ها رُند و ســاده شــود. در گام دوم آنها را به 
صــورت »صــدک« در می آوریم تــا تحلیل بین 
دهک ها کلی نباشد و خیلی ریزتر و دقیق تر آنها را 
بررسی کنیم؛ لذا هر دهک درآمدی تبدیل به ۱۰ 

قسمت و  صدک می شود.
وی در ادامه توضیحات خود افزود: فرض کنید 
زمانی می گفتند دهک دهم درآمدی باید از دریافت 
یارانه حذف شــود اما از این پس اگر قرار اســت 
حذفــی در آینده صورت بگیرد، به صورت صدکی 
است مثلا می گویند ســه صدک آخر حذف شود 
و یارانه نگیرد. یا اگر قرار باشــد کمک های ویژه ای 
ارائه شــود هم از این روش استفاده می کنیم. قبلا 
دهک اول را داشتیم که پایین ترین دهک درآمدی 
از نظر معیشتی است و مثلا اگر تصمیم گرفته شود 

یارانه ویژه ای به این دهک داده شود می گویند به 
۵ صدک اول یارانه ویژه را می دهیم که تعدادشان 
نصف مجموع دهک اول می شود؛ لذا قدرت تحلیل 
صدک خیلی راحت تر و فهم فاصله های آن خیلی 
بهتر است. این طرح از ماه آینده اجرایی می شود. 

وی در خصــوص شــاخص های مدنظــر در 
صدک بنــدی خانوارها بــرای دریافت یارانه گفت: 
این داده ها و شــاخص ها خیلی مفصل هستند که 
مهمترین آن بعد خانوار و ســاختار خانواده است؛ 
اینکه خانوار چند نفره اســت؟ چند نفر از اعضای 
خانوار درآمد دارند؟ آیا آن خانوار فرزند معلول و یا 
بیمار خاص دارد؟ و ... که در این طرح شاخص های 
مختلفی بررسی می شــود.  معاون وزیر رفاه ادامه 
داد: همچنین شاخص دیگر بررسی تراکنش های 

بانکی افراد و حســاب بانکی آنها در ابتدا و انتهای 
دوره، بررسی مانده حساب، سود بانکی، ساتنا، پایا 

و ... لذا تمام حوزه و امور بانکی است.
عســگریان داشــتن خودرو را شاخص دیگری 
عنوان کرد که در طــرح صدک بندی خانوارهای 
یارانه بگیر مورد بررســی قرار می گیــرد و در این 
خصوص گفت: همچنین داشــتن خــودرو از نظر 

تعداد و البته کیفیت و قیمت آن هم مهم است.
وی همچنیــن در خصوص جابه جایی دهک ها 
بعد از صدک بندی خانوارهــای یارانه بگیر عنوان 
کرد: فرض کنید یک نفر الان دهک هفتم است و 
یارانه می گیرد و مشمول یارانه تشویقی کالابرگی 
هم شــده اســت حالا اگر دهک او جابه جا و مثلا 
هشتم شود، این فرد یارانه اش را می گیرد اما دیگر 
مشمول خرید تشویقی و یارانه مضاعف نمی شود و 

یا اگر دهک دهم رفت، یارانه اش حذف می شود. 
معاون وزیر رفاه همچنیــن گفت که با اجرای 
صدک بندی، ۷9 میلیون و ۶۰۰ هزار ایرانی یارانه 
بگیر )حــدود ۸۰ میلیون ایرانــی( در این چرخه 
صدک بندی می چرخند این در حالیست که عده ای 
از مردم که حدود ۶ میلیون نفر می شــوند از ابتدا 
در طرح هدفمنــدی ثبت نام نکرده اند و از چرخه 

دریافت یارانه خارجند.

فرماندار شهرســتان تهران با اشاره به تشکیل 
تیم های مشــترک فرمانداری تهران و ســازمان 
تعزیــرات گفت: مصوبه ای بــرای افزایش قیمت 
نان نداشــته ایم لذا هر نانوایی که مرتکب تخلف 
کم فروشــی و گران فروشی شود برخورد جدی و 

پلمب در انتظارش خواهد بود.
احمد قیومی در تشــریح موضــوع برخورد با 
نانوایی های کــه مرتکب تخلــف در حوزه گران 
فروشــی و کم فروشی می شــوند گفت: سازمان 
تعزیرات و بازرســی فرمانداری تهران اکیپ های 
مشــترکی تشــکیل داده اند و نانوایی هایی که از 
نرخ مصوب بیشتر دریافت می کنند مورد بررسی 
قرار می دهند. به صورت کلی تخلف نانوایی ها در 
دو بخش کم فروشــی که وزن چانه نان کمتر از 
آنچه که مصوب شده است و بخش گران فروشی 
است و برخی نانوایی ها هردو تخلف را باهم انجام 
می دهنــد. وی با اشــاره به اینکه بیشــتر گران 
فروشی ها مبتنی بر آپشن هایی است که روی نان 
تحت عنوان دو رو خشخاشی و... می گذارند افزود: 
طی روزهای گذشته و تنها در یک روز ۵ نانوایی 
که در این حوزه تخلف داشــتند توسط تیم های 
مشترک جریمه و حتی پلمب آنها انجام شد که در 

صورت تکرار به سمت پس گرفتن پروانه خبازی 
آنها و دادن به فرد دیگر حرکت می کنیم.

وی افزود: مصوبــه ای برای افزایش قیمت نان 
نداریم؛ دو نوع آرد نــوع یک و دو وجود دارد که 
دو قیمــت دارد اما این قیمت هــا روی نان تاثیر 
نمی گذارد چرا که هرشب بر اساس تراکنشی که 
روی دستگاه نانوایی ها ثبت می شود یارانه دولت 
پرداخت می شود و اثری نمی گذارد و یارانه اضافی 

تنها توسط دولت پرداخت می شود.
وی ادامه داد: در ابتدای مهرماه شــاهد بودیم 
تعــدادی از نانوایی هــا با همین بهانه شــروع به 
افزایش قیمت نان کــرده بودند که برخورد لازم 

صورت گرفت.
فرماندار شهرستان تهران تاکید کرد: البته باید 
از منظر دیگری هم به موضوع نگاه کرد که مباحث 

مربوط به نانوایی ها در حال بررسی است.
 مصوبات افزایش نان در شــهر تهــران داده 
نمی شــود و این مصوبات در ســطح استان مورد 
بررســی قرار می گیرند و فرمانداری تهران در آن 
جلسات یک عضو است ولی واقعیت این است که 
شهر تهران همانند سایر مواد متفاوت از سایر نقاط 
کشور اســت، در همین راستا صحبت های نانواها 
را شنیدیم که از کرایه نانوایی، حقوق و دستمزد 

کارگر و سهمیه آرد می گویند.
قیومی ادامــه داد: نانوایی هایی کــه اجاره ای 
هستند شــرایط برای آنها سخت شده است چرا 
که اجاره مغازه ها و حقوق و دســتمزد در تهران 
افزایش داشته است که روی درآمد آنها به شدت 
تاثیر داشته برهمین اساس این موضوع به صورت 
خاص در حال بررسی است اما تا امروز مصوبه ای 
نداده ایم بنابر این تــا روزی که مصوبه ای جدید 
نیاید هر نانوایی گران فروشــی کند و شهروندان 
اطــلاع دهند، قطعا برخورد صورت می گیرد و در 

صورت تکرار پلمب خواهند شد.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد؛

دستهبندیدرآمدخانوارهااز»دهک«به»صدک«ازآبانماه

وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به ارائه نسخه بین المللی 
شاد، گفت: از همکاران می خواهم که از هم اکنون پیش دستی 
کرده و شــاد را آماده آمــوزش در روزهایی کنند که به دلیل 
آلودگی هوا یا حوادث دیگر کلاس ها تعطیل می شود و اینگونه 

شاد قابلیت جایگزینی کلاس واقعی را هم پیدا کند.
رضامراد صحرایی در مراسم رونمایی از نسخه جدید شبکه 
شــاد، ضمن تشکر از دست اندرکاران شــبکه شاد برای ارائه 
نســخه بین المللی شاد، اظهار کرد: از همکاران می خواهم که 
با بررسی زمان هایی که در سال های قبل به دلیل آلودگی هوا 
مجبور به تعطیلی کلاس ها بودیــم، از هم اکنون پیش بینی 
و پیش دســتی کرده و شــاد را آماده آموزش کنند تا در آن 
روزهایــی که کلاس ها به دلیل آلودگی هــوا یا حوادث دیگر 
تعطیل می شــوند، شاد قابلیت جایگزینی کلاس واقعی را هم 

پیدا کند.
وی در عین حال خطاب به دانش آموزان و معلمان گفت: 
در برنامه ریزی در بســتر شاد کوشا باشید و راه های ارتباطی 
را در بستر شاد بیش از پیش فعال نگهدارید. کاری کنید شاد 
به طور روزمره در اختیار بچه ها باشد تا زمانی که به هر دلیلی 
خواســتیم تغییر و کوچ فوری به شــاد دهیم، از زمان عقب 

نمانیم.
وزیر آموزش و پرورش در بخش دیگر سخنان خود با بیان 
اینکــه کودکان ما و دانش آموزانمان اصلی ترین ســرمایه های 
کشور هستند که هر کاری برایشان انجام دهیم نشان دهنده 
اهتمام ما به شکوفا شدن آینده کشور است، توضیح داد: آینده 
شکوفای ایران حاصل جمع شکوفا شدن آینده یکایک فرزندان 
این کشــور اســت. از جمله دغدغه های ما این بوده است که 
بچه ها در فضای مجازی جســتجوهای سالم و ایمنی داشته 

باشــند و گشت و گذار مجازی آنها که جزوی از زندگی امروز 
آنهاست با سلامتی و ایمنی کامل باشد.

صحرایــی ادامه داد: در جنگ ترکیبی و شــناختی که این 
روزها جهان درگیر آن است، شاهدیم تمرکز فوق العاده ای به روی 
انحراف ذهنی فرزندان ما اتفاق افتاده است. امروز دیگر جنگی 
در مرزها نیســت و نقطه تمرکز و حملــه به مغزهای کودکان 
ماســت که انعطاف فوق العاده زیادی دارند. اگر ما راه درست را 

برای آنها هموار نکنیم آسیب پذیری آنها زیاد خواهد بود.
وی با بیان اینکه شــاد نماد خودباوری و تبدیل تهدید به 
فرصت است، عنوان کرد: شاد ما را در مقابل کرونا پیروز کرد. 
یکی از میدان های آســیب پذیری ما در بحران جهانی کرونا 
مدرسه ها و آموزش بود که اگر شاد نبود بسیار وضعیت بحرانی 
پیش روی ما بود. از این بابت باید به همه کسانی که در توسعه 
این نرم افزار دست داشتند خداقوت بگوییم و از صمیم قلب از 
آنها تشکر کنیم چراکه نقش و کاری که آنها برای دانش آموزان 
ایرانی کردند نقشی ستودنی و ماندگار خواهد بود. شاد جدید 
در فضای پســا کرونا یک ماموریت بزرگ دارد و آن این است 
که کلاس واقعی ما را به محیط یادگیری تبدیل کرده و آن را 

از محیط آموزش ارتقاء دهد.
وزیر آموزش و پرورش معتقد است: کلاس جایی است که 
بچه هــا باید یاد بگیرند و نه آنکه صرفا آموزش ببینند. شــاد 
می تواند مقدمه ساز اجرای آموزش های ترکیبی و تلفیقی در 
جهان پســا کرونا و در آموزش و پرورش متحول شــده ما در 
دوران پســا کرونا باشد. بسایری از متخصصان تعلیم و تربیت 
معتقدند بزرگترین یافته ما از  کلاس های مجازی دوران کرونا، 
کوچ ما از آموزش های سنتی به نوین و مبتنی بر رویکردهای 

تلفیقی به ویژه آموزش معکوس و آموزش آمیخته است.

معاون بیمه ای ســازمان تأمین اجتماعی توسعه پوشش 
بیمــه  اجتماعی و تحت پوشــش قرار گرفتن افــراد فاقد 
پوشــش بیمــه ای را راهبرد اصلی مورد توجه در ســازمان 
تأمین اجتماعــی بــرای پایداری منابع اعــلام کرد و گفت: 
سازمان تأمین اجتماعی از محل پوشش بیمه ای بیمه شدگان 
جدید در ۲.۵ سال گذشته، نزدیک به ۴9 هزار میلیارد تومان 

وصول منابع پایدار داشته است.
محمد محمدی با بیان اینکه سازمان تأمین اجتماعی امکان 
بیمه شدن را برای تمامی اقشار از جمله شاغلان مشاغل آزاد 
همچون مشــاغل پلتفرمی، زنان خانه دار و دانشجویان فراهم 
کرده است، در مورد مقررات بیمه دانشجویان و زنان خانه دار 
گفت: شرط سنی برای استفاده از تسهیلات بیمه جامع خانوار 
ایرانی شامل بیمه زنان خانه دار و بیمه دانشجویان، ۱۸ تا ۵۰ 
سال تمام اســت و افراد با سن بیش از ۵۰ سال، باید معادل 

مازاد سنی، سابقه بیمه پردازی قبلی داشته باشند.
وی بــا بیان اینکه نرخ حق بیمــه پرداختی در این طرح 
نیــز انتخابی و معــادل ۱۲، ۱۴ یا ۱۸ درصد دســتمزد یا 
درآمــد ماهانه انتخابی فرد متقاضی اســت، گفت: نرخ ۱۲ 
درصد شامل خدمات مســتمری بازنشستگی و فوت بعد از 
بازنشســتگی، نرخ ۱۴ درصد شامل مستمری بازنشستگی 
و فوت قبل و بعد از بازنشســتگی و نرخ ۱۸ درصد شــامل 
خدمات مستمری بازنشستگی، ازکارافتادگی و فوت و قبل و 

بعد از بازنشستگی است.
معــاون بیمــه ای ســازمان تأمین اجتماعــی ادامه داد: 
همچنین زنــان خانــه دار و دختران و دانشــجویان تحت 
پوشش خدمات درمانی به تبع بیمه پردازی همسر یا والدین، 
می توانند کماکان از خدمات درمانی سازمان تأمین اجتماعی 

نیز استفاده کنند.
محمدی با اشــاره به اینکه رشــد قابل توجه پوشــش 
بیمه های اجتماعی از ۲۰ درصد جمعیت ۳۵ میلیونی پیش 
از انقلاب به ۷۳ درصد جمعیت ۸۵ میلیونی امروز کشور، از 
برکات انقلاب اســلامی است که مورد تأکید اصل ۲9 قانون 
اساسی اســت و در سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری 
در حوزه تأمین اجتماعی نیز مورد تأکید قرار گرفته اســت، 
تصریح کرد: در سازمان تأمین اجتماعی در اجرای این اصل از 
قانون اساسی و نیز بر مبنای سیاست های ابلاغی، امکان بیمه 
شدن برای همه اقشــار فراهم شده است که علاوه بر ارتقاء 
شاخص های رفاهی و اجتماعی کشور، پایداری منابع را برای 
سازمان تأمین اجتماعی به همراه خواهد داشت. وی در ادامه 
درخصوص شاغلانی که مشمول بیمه  اجباری هستند، گفت: 
بخشی از افراد و شاغلانی که مشمول بیمه  اجباری هستند 
و در کارگاه های مشمول قانون تأمین اجتماعی کار می کنند 
هنوز شناسایی نشــده اند یا کارفرما لیست حق بیمه آنها را 
ارسال نکرده است. طی بازرسی های کشفی در سه ماهه اول 
سال جاری حدود ۱۴۷ هزار نفر از این دسته از شاغلان تحت 

پوشش بیمه سازمان تأمین اجتماعی قرار گرفتند. 

وزیر آموزش و پرورش در مراسم رونمایی از نسخه جدید شبکه شاد خبر داد

آمادهسازیشاد
برایکوچفوریآموزشدانشآموزاندر»آلودگیهوا«

معاون بیمه ای سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد؛

شناساییشاغلانیکه
کارفرمایانلیستبیمهشانراارسالنمیکنند

معاون درمــان وزارت بهداشــت از 
اســتقرار تیم نظارتی و بازرســی برای 
بررســی پرونده فوت ۶ نــوزاد نارس در 

بیمارستان هاجر شهرکرد خبر داد.
دکتــر ســعید کریمی در ســفر به 
چهارمحال و بختیاری گفت: بر اســاس 
بررسی اولیه در فاصله زمانی ۳۰ شهریور 

تا ۱۱ مهرماه ۱۴۰۲، از مجموع ۴۰ نوزاد بســتری شــده در بخش مراقبت های ویژه 
بیمارستان هاجر شهرکرد ۶ نوزاد نارس که از نظر سن حاملگی بین ۲۸ تا ۳۱ هفته و 

از نظر وزن بین ۱۲۰۰ تا ۱۷۰۰ گرم بودند جان خود را از دست دادند.
وی افــزود: از ایــن تعداد ۲ مورد به علت عفونت و ۴ مــورد به علت بیماری های 
زمینه ای و نارسی فوت شدند که البته منتظر جواب پزشکی قانونی هستیم. بلافاصله 
پــس از اطلاع از افزایش آمار فوتی در نوزادان، اقدامــات اصلاح و جابجایی و انتقال 

نوزادان به بخش دیگر بیمارستان انجام شده است.
وی افزود: پس از این اقدام خوشــبختانه موردی از فوتی نوزادان گزارش نشد. هم 

اکنون بخش NICU بیمارستان فعال است.
وی درخصوص شــایعه نشت فاضلاب نیز گفت: در مورد شایعه نشت فاضلاب در 
بخش مراقبت های ویژه بیمارستان هاجر تا این لحظه مستندی مبنی بر نشت فاضلاب 
وجود نداشــته است. وی افزود: به طور معمول میزان فوت در بخش به طور میانگین 
۱۱.۵ درصد است یعنی به ازای هر ۱۰۰ نوزاد بستری به طور متوسط ۱۱ مورد فوت 

می کنند که علت اصلی همان نارس بودن است.
کریمی ادامه داد: این ۶ مورد فوتی در بیمارستان هاجر همه نارس بوده اند؛ اما آنچه 
باعث نگرانی است ۲ مورد از این تعداد است که بر اثر عفونت فوت شده و تیم وزارت 

بهداشت جهت بررسی همه جانبه این پرونده ها در این مرکز مستقر است.
کریمی افزود: در صورت مشــاهده هرگونه قصور به صورت جدی برخورد می شود 
و هیچگونه اغماضی صورت نخواهد گرفت. تا به این لحظه قصوری یافت نشده است، 

منتظر جواب پزشکی قانونی و گروه بازرسی وزارت بهداشت هستیم.

معاون درمان وزارت بهداشت اعلام کرد؛

استقرارتیمبازرسیوزارتبهداشتجهت
بررسیپروندهفوت۶نوزاددرشهرکرد

فرماندار تهران تاکید کرد؛
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به اعتقاد عضو هیات علمی دانشگاه 
تهران هر چه سطح امنیت آبی نازل تر 
می شــود و تنش هــای آبی شــدت 
می گیرد نیاز به دسترســی سهل تر به 
اطلاعات آب و محیط زیســت شدت 
می گیرد. حفاظت از محیط زیســت و 
منابع طبیعی، امری اســت که نیاز به 
مشــارکت همه ی مــردم دارد و بدون 
دسترســی بــه اطلاعات و شــفافیت 
در فرآیندهای تصمیــم گیری، ایجاد 
هم افزایی بین ظرفیت های کارشناسی، 

نهادی و مردمی ناممکن است.
میل دستگاه های دولتی به احتکار 
داده هــا و اطلاعات و محرمانه خواندن 
بخش از آنها آفتی اســت که در چند 
بخش های  دامن گیر  گذشــته  دهه ی 
آب و محیط زیســت بوده اســت. این 
آفــت مثل همه ی مشــکلات مبتلابه 
بخــش آب، افــت و خیزهایــی را در 
طول زمان تجربه کرده، در ســال های 
اخیر اما این بیماری شدت گرفته و به 
سطحی رسیده که حتی پایان نامه های 
کارشناسی ارشد و رساله های دکترای 
با  دانشــجویان رشــته های مرتبــط 
مهندســی آب و محیــط زیســت در 
دانشــگاه ها نیز معطوف به اســتفاده 
از داده هــای حوضه های آبریز ســایر 
کشــورها شده اســت. این روند نشان 
دهنده ی نقش کلیدیِ دسترسی آسان 
به داده ها و اطلاعات در تقویت ارتباط 
صنعت و دانشــگاه در حــوزه ی آب و 

محیط زیست است.
بنفشــه زهرایی؛ عضو هیات علمی 
دانشــگاه تهران با بیان این مطلب در 
»حمله های  اســت:  آورده  یاداشــتی 
سایبری به پایگاه های اطلاعاتی و تغییر 
ســاختار نهادی بخش آب مهمترین 

عللی بوده که توسط مدیران بخش آب 
دولت برای محدود کردن دسترسی به 
برخی از بانک های اطلاعاتی  ذکر شده 
اســت. قاعدتاً انتظار می رفت با تقویت 
امنیت پایگاه های داده ها و اطلاعات و 
گذر از هرج و مرج در ســاختار نهادی 
بخــش آب دولــت در پایــان دولت 
دوازدهم، ســطح دسترسی حداقل به 
پیش از این محدودیت ها بازگردد. اما 
تجربه ی سال های اخیر نشان می دهد 
که نظــام حکمرانی کشــور به ایجاد 
پیدا می کند  محدودیت ها چسبندگی 
و حتی پس از رفع عللِ ایجاد کننده ی 
محدودیت ها، حس امنیت بیشتری در 
فضای محدودیت دسترســی کاربران 
پیدا می کند که مایل به حفظ آن است.

در حوزه ی آب و محیط زیســت اما 
این محدودیت ها می تواند تبعات بسیار 
زیان باری برای کشــور داشته باشد. در 
حال حاضر، عدم شفافیت فرآیندهای 
حاکم بر انتشــار داده ها و اطلاعات و 
برنامه ریزی منابع آب کشور به سطحی 
رسیده که حتی تبادل اطلاعات مورد 
نیاز بــرای برنامه ریزی های کلان مثلا 
تدوین برنامه هفتم توســعه به شکلی 
کارآمــد صــورت نمی گیــرد و بعضا 
مورد گلایه نهادهایی فرابخشــی مثل 
سازمان حفاظت محیط زیست کشور 
و ســازمان برنامه و بودجه کشــور نیز 
قرار می گیرد. فرآیندهایی مثل تدوین 
برنامه های توسعه اما زمان بندی خود 
را دنبــال می کنند و اگر اطلاعات لازم 
به موقع مبنای تدوین بندهای برنامه 
قرار نگیرد، فرصت پنج ســاله ای برای 

تصمیم سازی صحیح از بین می رود.
هر چه ســطح امنیت آبــی نازل تر 
می شــود و تنش هــای آبی شــدت 

می گیرد نیاز به دسترســی سهل تر به 
اطلاعات آب و محیط زیســت شدت 
می گیرد. حفاظت از محیط زیســت و 
منابع طبیعی، امری اســت که نیاز به 
مشــارکت همه ی مــردم دارد و بدون 
دسترســی بــه اطلاعات و شــفافیت 
در فرآیندهای تصمیــم گیری، ایجاد 
هم افزایی بین ظرفیت های کارشناسی، 

نهادی و مردمی ناممکن است.
علاوه بر موارد ذکر شــده، مشخص 
نیســت، دولت ها تا چه حــد اختیار 
تصمیــم گیــری در مورد بــه حراج 
گذاشــتن منابع طبیعی یک کشور را 
بدون نظرخواهی از عموم مردم دارند. 
به طور مثال، در حال حاضر طرح های 
بســیار بزرگی برای نمــک زدایی آب 
دریــا و انتقال آن به فــلات مرکزی و 
اســتخراج آب ژرف در دست مطالعه 
و اجراســت که در این طرح ها، منابع 
آب و انرژی تجدیدناپذیر کشور مصرف 
می شود. برون داد اطلاعات و گزارش ها 
از این طرح ها کاملا حداقلی است و در 
مواردی مثــل آب ژرف، در رده بندی 
محرمانه قرار دارد و همین امر نیز باعث 
شده عموم مردم و متخصصان و فعالان 
حوزه های آب و محیط زیست نتوانند 
به شــکل موثری در فرآیند مطالعه و 
اجرای این طرح ها به عنوان کنشــگر 

محیط زیست نقش آفرینی کنند.
به عنوان نمونــه ای از اینکه گردش 
ضعیــف اطلاعــات، چگونــه می تواند 
فرآیندهای تصمیم ســازی و تصمیم 
گیــری را مختل کند، ســوال هایی از 
زیربنایی ترین داده های مرتبط با برنامه 
ریزی کلان آب کشور را در ادامه مطرح 
کرده ام. سیاست گذاران، قانون گذاران و 
دولت مردان می توانند میزان اشراف خود 

به شرایط امنیت آبی کشور را با پاسخ 
دادن به این ســوالات بسنجند. کسانی 
که پاســخ این ســوالات را نمی دانند 
اطلاعــات کافی برای تصمیم ســازی، 

تصمیم گیری و مقررات گذاری ندارند:
تفــاوت برداشــت و مصــرف آب 

چیست؟
حجم سالانه برداشت آب و مصرف 
و  آب بخش هــای شــرب، صنعــت 

کشاورزی چقدر است؟
آب قابــل برنامه ریزی چیســت و 
حجــم آن برای بخش هــای مختلف 
مصــرف کننــده ی آب و همچنیــن 

محیط زیست چقدر است؟
آب قابل برنامه ریزی برای دستیابی 
به چه اهداف کلانی محاسبه می شود؟

اضافه مصرف آب بخش های مختلف 
نســبت به آب قابل برنامه ریزی چقدر 

است؟
پروانه ی مصرف آب چیست؟

بهره برداران از آب سطحی که دارای 
پروانه بهره برداری معتبر هستند، چه 

تعدادی هستند؟
بهــره بــرداران از آب زیرزمینــی 
کــه دارای پروانه بهــره برداری معتبر 

هستند، چه تعدادی هستند؟
تفــاوت منابــع آب تجدیدپذیر و 

تجدیدناپذیر چیست؟
و  منابع آب ســطحی تجدیدپذیر 
منابــع آب زیرزمینــی تجدید پذیر و 

تجدید ناپذیر ایران چقدر است؟
بخش های مصــرف کننده ی آب تا 
کنون چه میــزان از منابع آب تجدید 
ناپذیــر زیرزمینــی ایــران را مصرف 
کرده اند و چه میزان از این منابع باقی 

مانده است؟
ارتباط فرونشســت زمین با مصرف 

آب زیرزمینی چیست؟
چه میزان از ظرفیت کل آبخوان های 
کشور ناشــی از فرونشست تا کنون از 

بین رفته است؟
روند کلــی تغییــرات کیفیت آب 
آبخوان های در حال افت کشور چگونه 

بوده است؟

آب شرب چه ســهمی از جمعیت 
کشور به منابع آب ناپایدار متکی است؟

ســهم اشــتغال و ارزش افــزوده 
بخش های مختلف مصرف کننده ی آب 

چقدر است؟
سهم تغییر اقلیم در افت منابع آب 
تجدید پذیر سطحی و زیرزمینی ایران 

چقدر است؟
واردات  معــادل  مجــازی  آب 
ایران  غذایی  اســتراتژیک  محصولات 

چقدر است؟  
صــادرات  معــادل  مجــازی  آب 
ایــران چقدر  کشــاورزی  محصولات 

است؟
تولید هــر یک از محصولات غذایی 
استراتژیک ایران، چه میزان از مصرف 
آب کشــور را به خــود اختصاص داده 

است؟
تبادلات آب ســطحی و زیرزمینی 
ایران با کشــورهای همسایه اش چقدر 
است و در سال های اخیر، چه تغییراتی 

داشته است؟

۸سدکمتراز10درصدآبدارند
آمار بهره برداری از سدهای مخزنی کشور تا ۲۲ مهرماه بیانگر این است که از بین 

سدهای مهم )شرب ـ کشاورزی( کشور، هشت سد کمتر از ۱۰ درصد آب دارند.
میزان ورودی مخازن کل کشــور از ابتدای ســال آبی )ابتدای مهرماه( تاکنون 
معادل ۰.۸۰ میلیارد متر مکعب بوده که در قیاس با سال گذشته که عددی معادل 
۰.۶۴  میلیارد مترمکعب بوده ۲۵ درصد رشــد داشــته است. همچنین میزان کل 
خروجی ســدهای کشور نیز نسبت به ســال قبل با ۲۵ درصد افزایش مواجه بوده 
است. حجم آب موجود مخازن ۲۰.۶۲۰ میلیارد متر مکعب ثبت شده که این عدد 
نســبت به سال قبل که عددی معادل ۱۸.۲۶۰ میلیارد متر مکعب بوده ۱۳ درصد 
افزایش یافته اســت.همچنین حجم پرشدگی سدهای کشور نیز تا ۲۲ مهرماه ۴۲ 
درصد اســت. وضعیت برخی از ســدهای مهم کشور بیانگر این است که در هشت 
ســد درصد پرشدگی کمتر از ۱۰ درصد است، به طوری که سد دوستی و سد طرق 
استان خراسان رضوی به ترتیب ۷ و ۸ درصد، سد اکباتان، آبشینه استان همدان 9 
درصد، سد رودبال داراب استان فارس صفر درصد، سد وشمگیر، گلستان، بوستان 
صفر درصد، چاه نیمه ها استان سیستان و بلوچستان ۳ درصد، سد تنگوئیه سیرجان 
استان کرمان 9 درصد، سد ساوه استان مرکزی ۸ درصد پر هستند. همچنین ارتفاع 
کل ریزش های جوی کشــور معادل ۶ میلیمتر است. این مقدار بارندگی نسبت به 
میانگین دوره های مشــابه درازمدت )۴.۴ میلیمتر( ۳۵ درصد افزایش و نسبت به 

دوره مشابه سال آبی گذشته )۱.۳ میلیمتر( ۳۶۷ درصد افزایش را نشان می دهد.

مدیرعامل آبفای استان تهران:

رینگآبرسانیتهرانکمبودآبسامانههای
شرقیراجبرانمیکند

مدیرعامل آبفای اســتان تهران با اشاره به کمبود ۵۰ میلیون مترمکعبی آب در 
سامانه های شــرقی گفت: برای جبران این کمبود، سناریوی افزایش تولید آب در 
ســامانه های غربی و انتقال آن به سامانه های شــرقی از طریق رینگ حضرت قمر 

بنی هاشم )ع( را در برنامه داریم.  
به گزارش سرزمین پویا ، محسن اردکانی در بیست وسومین نشست قرارگاه آب 
اســتان تهران با اشــاره به اقدامات انجام شده در خصوص آبرسانی در شهر تهران، 
گفت: به همین منظور و برای افزایش تاب آوری آب تهران، ایســتگاه پمپاژ مخزن 
۳۱ با توان و تخصص مهندســان شرکت برای انتقال بخشی از آب مازاد سد ماملو 
و تصفیه خانه ششم آب تهران به شمال و شمال شرق تهران طراحی و اجرا شده تا 
آب شرب را به بیش از ۴۰۰ متر در بالا دست پمپاژ کند و این پروژه حساس آماده 
افتتاح و بهره برداری است.   اردکانی با بیان این که این ایستگاه پمپاژ حداکثر ۱۰۰۰ 
لیتر در ثانیه توان پمپاژ دارد، خاطرنشــان کرد: در نخستین سناریو تعریف شده، 
حدود ۵۰۰ لیتر در ثانیه آب از مخزن ۳۱ به بالادست منتقل می کنیم تا در صورت 
کاهش ورودی آب از ســد لتیان و لار به تصفیه خانه های تهرانپارس و ســوهانک 

بخشی از نیاز آبی شمال و شمال شرق تهران را تامین کند.      
مدیرعامل آبفای استان تهران در ادامه با بیان اهمیت قطع انشعاب های غیرمجاز 
به منظور حفظ سلامت و کیفیت آب شرب بهداشتی، بر ضرورت پیمایش بوستان ها، 
فضاهای سبز شهری و مراکز حساس مانند بیمارستان ها، مدارس و ... تاکید کرد.    
قرارگاه آب اســتان تهران که هر دو هفته یک بار به ریاســت محسن اردکانی، 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران برگزار می شود، به موضوعات حساسی 
هم چون اقدامات انجام شده و برنامه های این شرکت در زمینه تامین پایدار و افزایش 

تاب آوری آب و بررسی چالش های تامین آب این استان می پردازد.  

معاون وزیر نفت در امور توسعه مدیریت و منابع انسانی خبر داد؛

بررسیسازوکاربارمالینفتکارت
درقراردادهایکارکنانپیمانکاری

معاون وزیر نفت در امور توســعه مدیریت و منابع انسانی گفت: در دستورعملی 
که در شــورای اداری، استخدامی صنعت نفت مصوب شد، مزایای نفت کارت را به 
کارکنان پیمانکاری تســری دادیم و شرکت ها در حال انجام سازوکار و محاسبه بار 
مالی هستند تا این بار مالی در همه قراردادها لحاظ شود. به گزارش سرزمین پویا  
و به نقل از شانا،مهدی علی مددی با اشاره به اینکه مزایای جانبی و انگیزشی برای 
کارکنان صنعت نفت در دولت مردمی ســیزدهم در نظر گرفته شــده است، اظهار 
کرد: تســری این نگاه به همه کارکنان جدا از نوع قرارداد استخدامی در دستور کار 
اســت. وی ادامه داد: بعضی از قراردادهای تأمین منابع انسانی در بخش پیمانکاری 
در بعضی شرکت های تابع وزارت نفت رو به اتمام است و مبلغ این قراردادها اجازه 
پرداخت نفت کارت را نمی دهد، از این رو این شــرکت ها با امضای قرارداد جدید به 
افرادی که قراردادشان تازه است، نفت کارت را پرداخت می کنند و تأمین اعتبار این 

کارت به تاریخ جدید قرارداد بستگی دارد.

شرایطتعلقتخفیف۵درصدیخوراک
پالایشگاههامشخصشد

نمایندگان مجلس ضمن تعیین تکلیف بــرای دولت به منظور افزایش کیفیت 
فرآورده هــای نفتی و ارزش افــزوده محصولات در زنجیره پایین دســتی با هدف 
مطابقت با قوانین داخلی و استانداردهای جهانی، شرایط تخفیف ۵ درصدی خوراک 

پالایشگاه ها را مشخص کردند.
به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از شانا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جریان رســیدگی به جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه، با اصل ماده ۴۵ مخالفت 
کردند و از آنجا که پیشــنهادی برای حذف کل آن ارائه نشــد، پیشنهاد ارائه متن 
جایگزین از سوی کمیسیون انرژی مجلس مطرح و با موافقت نمایندگان روبه رو شد.

بر اساس ماده ۴۵ اصلاحی لایحه یادشده دولت مکلف است در راستای افزایش 
ارزش افزوده محصولات در زنجیره پایین دســتی پتروپالایشــگاهی و نیز افزایش 
کیفیــت فرآورده های نفتی و تطابق آن با اســتانداردها و الزام های قانونی داخلی و 
بین المللی سازوکارهای مورد نیاز برای ارتقای کیفی فرآورده های تولیدی و کاهش 
تولید فرآورده های ســنگین را به نحوی تهیه کند که تا سال پایان برنامه، ترکیب و 
کیفیت فرآورده های نفتی تولیدشده از سوی شرکت های پالایش نفت و پتروپالایشی 
استانداردهای لازم را دارد. تبصره: تخفیف ۵ درصدی خوراک واحدهای پالایشگاهی 
و تخفیف خوراک گاز طبیعی تحویلی به واحدهای پتروشیمی موجود، مابه التفاوت 
قیمت خوراک گاز تحویلی با تکلیف مندرج در قانون هدفمندی یارانه ها مشروط به 
اختصاص حداقل ۴۰ درصد از ســود خالص سالانه این واحدها به حساب اندوخته 
سرمایه ای مخصوص طرح های کیفی ســازی و توسعه زنجیره پایین دستی صنعت 
آنهاســت. آیین نامه اجرایی این ماده از سوی وزارت نفت و با همکاری وزارت امور 
اقتصادی و دارایی و سازمان حفاظت محیط زیست ظرف سه ماه پس از لازم الاجرا 

شدن این قانون تهیه می شود و به تصویب هیئت وزیران می رسد.

به گفته معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با توجه به شرایط آبی در کشور، 
اســتفاده از آب های غیرمتعارف در برنامه صنعــت آب قرار گرفته و برای این 
موضوع اقداماتی انجام شــده اســت؛ به  طوری  که طرح های متعددی در این 

زمینه در حال اجرا و بهره برداری قرار گرفته است.
محمد جوان بخت با بیان اینکه به مرور زمان، با رشد اقتصاد و افزایش میزان 
مصرف آب در کنار افزایش میزان تقاضای منابع آبی، ســالانه شاهد مدیریت 
دسترسی به این منابع هســتیم، اظهار کرد: بر این اساس استفاده از آب های 

غیرمتعارف از جمله بهره مندی از آب دریا جزو برنامه های وزارت نیرو است.
وی با بیان اینکه حدود ۷۰ درصد جمعیت جهان در سواحل مستقر هستند، 
گفت: بر این اساس استفاده از آب دریا برای مصارف شرب، بهداشتی و صنعتی 
در جهان به یکی از روش های تامین منابع آبی مرســوم اســت؛ بســیاری از 

کشورهای جهان از این منابع بهره برداری قابل ملاحظه ای می کنند.
معــاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا بــا بیان اینکه برای مقابله با تنش آبی 
۸۰۰ طرح کوچک و بزرگ در ۲۰۰ نقطه کشور اجرایی شده است، اظهار کرد: 
مدیریت آب در ســالیان گذشــته به ویژه در حوزه صیانت آبی خیلی کار آمد 
نبوده است و  در حال حاضر ما بدهکار منابع آبی هستیم و باید خود را مسئول 

بدانیم و در مسیر حفظ منابع آبی گام برداریم.
جوان بخت با تاکید بر اینکه سال گذشته برغم شرایط سخت منابع آبی، این 
شرایط تا حدود زیادی به خوبی مدیریت شد، تصریح کرد: هر چند با توجه به 
افزایش مصرف آب و منابع محدود آبی نیاز به تعمق و برنامه ریزی های جدی تر 
و جدیدتــری برای مدیریت مصرف آب در بخش های مختلف وجود دارد. این 

برنامه ریزی ها می تواند از حوزه قانونگذاری شــروع شــود تا به مرحله میانی و 
مدیریت الگوی مصرف برسد.

وی با بیان اینکه مصرف آب در کشور شباهتی به یک کشور کم آب ندارد 
و مثل کشــورهای پر آب با مقوله آب برخورد می کنیم، گفت: در سال جاری 
همچنان مشکلات آبی در برخی نقاط کشور وجود دارد که نیازمند  برنامه ریزی 

دقیق و اقدامات مناسب است.
به گفته معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا، سال ۱۴۰۱ سالی بسیار سخت 
و متفاوت در صنعت آب بود که توانســتیم با موفقیت آن را پشت سر بگذاریم 
و خدماتی ارائه کنیم که در این زمینه می توان به طرح انتقال آب به شهرهای 
همدان و سنندج و نیز تکمیل طرح عظیم آبرسانی غدیر خوزستان اشاره کرد.

جوان بخت با بیان اینکه توســعه زیرساخت های صنعت آب در بخش های 
مختلف و در حوضه های آبریز کشور، اعم از ساخت سیل بندها و سدها، ایجاد 
خطوط انتقال، کانال ها و تصفیه خانه ها، شبکه های آبرسانی و شبکه های توزیع و 
همچنین متنوع سازی مسائل آبی در دستور کار دولت و صنعت آب قرار گرفته 
اســت، گفت: مهار و مدیریت آب های سطحی و منابع آب زیرزمینی از جمله 
برنامه های دولت از گذشته تاکنون است و امسال با قدرت بیشتر ادامه می یابد.

معاونوزیرنیرو:استفادهازآبهاینامتعارفدردستورکاراست

رئیس هیئت رئیســه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت 
گفت: خوشبختانه تدابیر اتخاذشــده در طی سال گذشته این 
نویــد را می دهد که در افق ۱۴۰۴، با راه اندازی حدود ۱۴ طرح 
در دســت اجرا، این صندوق موفق به مهــار ناترازی با تکیه بر 

منابع خود شود.
به گزارش ســرزمین پویا  و به نقل از صندوق بازنشســتگی 
صنعت نفت، عبدالحسین بیات در نشست هم اندیشی با جمعی 
از مدیران صندوق های بازنشســتگی صنعت نفت با اشــاره به 
تحولات منطقه غرب آســیا و عملیات شجاعانه ملت فلسطین 
به ویژه ساکنان منطقه محاصره شده غزه گفت: عملیات گروه های 

مقاومت بی نظیر، تاریخی، راهبردی و سرنوشت ساز است.
وی با اشــاره به برنامه های گسترش خدمات به بازنشستگان 
صنعت نفت تصریح کرد: از تلاش مضاعف مدیران و کارکنان در 
بخش های مختلف خدمات رسانی در اقصی نقاط کشور قدردانی 
و امیدوارم روند بهبود امور با ارائه خدمات در شأن پیشکسوتان 
صنعــت نفت ادامــه یابد. رئیــس هیئت رئیســه صندوق های 
بازنشستگی صنعت نفت با بیان اینکه جامعه بازنشستگان صنعت 
نفت گنجینه دانش هستند، افزود: ارزشمندی این قشر در بخش 
نفت و انرژی اهمیت بیشــتری دارد، زیرا حوزه نفت و انرژی در 

کشور راهبردی است.
بیات افزود: اهمیت گازرســانی پایدار، تولید و صادرات نفت 
و سوخت رسانی در کشور به گونه ای است که نباید خللی در آن 
ایجاد شــود. شــاغلان صنعت نفت پایداری و پویایی را در این 
بخش سامان دهی می کنند. بهبود خدمات رسانی به بازنشستگان 
ضمن امیدافزایی در بازنشستگان، برای شاغلان نیز انگیزه آفرین 

و امیدبخش خواهد بود.

وی گفت: تلاش می کنیم در دوره خدمت، خودمان را معتقد 
و ملزم به بهبود مستمر خدمات برای بازنشستگان صنعت نفت 
بدانیم، زیرا به گفته بزرگان دین، مسئولیت زمانی ارزشمند است 

که سبب خدمت به مردم شود.
بازنشســتگی صنعت  رئیس هیئت رئیســه صندوق هــای 
نفت با برشــمردن برخی اقدام های صیانتی در دو ســال پیش 
در حوزه بازنشســتگی صنعت نفت گفــت: در احکام قوانین و 
مقررات پیشــنهادی برخی مجموعه های صنعــت نفت موارد 
محدودکننده ای وجود داشــت که خوشبختانه با حضور به موقع 

صندوق ها و کانون ها، چالش های این بخش ها برطرف شد.
*وابسته نبودن به منابع دولتی و کنترل ناترازی

بیات تأکید کرد: صندوق بازنشســتگی صنعت نفت از منظر 
ســاختار و اتکا به خود با مجموعه های مشــابه متفاوت است و 
مهم ترین شــاخصه این صندوق، وابسته نبودن به منابع دولتی 
اســت. وی به موضوع ناتــرازی منابع نیز اشــاره کرد و گفت: 
خوشــبختانه تدابیر اتخاذشده در دو ســال گذشته این نوید را 
می دهد که در افق ۱۴۰۴، با راه اندازی حدود ۱۴ طرح در دست 
اجرا، صندوق موفق به کنترل ناترازی با تکیه بر منابع خود شود.

رئیس هیئت رئیســه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت 
افــزود: چالش ناترازی ورودی منابــع و مصارف ارتباط ماهیتی 
با نظام بیمه ای صندوق ها ندارد، بلکه ناشــی از سیاســت های 
کوچک سازی دولت ها برای چابکی بدنه اجرایی است، از این رو 
طبیعی است منابع ورودی از مســیر استخدام های رسمی کم 
شود. خوشبختانه روش صندوق بازنشستگی نفت که متکی به 
توسعه و خلق منابع پایدار با تفکر و رویکرد بنگاه اقتصادی است، 

برطرف کننده این چالش خواهد بود.

بیات به راهبردهــای کلان هیئت امنای صندوق ها در زمینه 
سرمایه گذاری اشاره کرد و گفت: رویکرد مدیریتی و کنترلی از 
مصوبه های این هیئت امنا در شــرکت هایی است که صندوق ها 
سهامدار آنهاست. وی با اشاره به رویکرد »میدان تا بازار« با هدف 
ایجاد ارزش افزوده بیشتر اظهار کرد: طرح میدان نفتی »سروک 
آذر ۲« در حال تبدیل  شدن به قرارداد است و اجرای این طرح و 
به بهره برداری رساندن »سروک آذر ۱« مؤید حرفه ای بودن گروه 

اقتصادی صندوق ها در حوزه نفت و انرژی است.
*حال و آینده صندوق ها را با هم مدنظر قرار می دهیم

رئیــس هیئت رئیســه صندوق هــا گفت: بخش زیــادی از 
اقدام هــای ما در صندوق ها ماهیت بین نســلی دارد، از این  رو 
توسعه ســرمایه گذاری ها برای خلق منابع پایدار است، بنابراین 
حال و آینده صندوق ها را با هم مدنظر قرار می دهیم. گاهی این 
رویکرد برای خدمتگزاران در صندوق ها ســختی هایی به همراه 
دارد، اما خود را در مقابل آینده همانند شــرایط حال مســئول 
می دانیم، چون اگر آسیبی متوجه صندوق نفت شود هیچ نهاد یا 
مجموعه ای نمی تواند به آن کمک کند، از این  رو ارکان صندوق 
بازنشســتگی صنعت نفت با همراهی کانون هــا قطعاً از حال و 
آینده آن صیانت می کنند. بیات ادامه داد: ان شاءالله سال آینده 
تعدادی از پروژه های صندوق ها افتتاح خواهد شد و این فرآیند 
تا ســال ۱۴۰۴ نیز ادامه دارد و به منابع پایدار صندوق ها افزوده 
می شود. وی گفت: تنوع بخشی به سبد سرمایه گذاری و کاهش 
ریسک ها نیز به عنوان یکی از رویکردهای مهم بخش اقتصادی 
و ســرمایه گذاری مدنظر است. رئیس هیئت رئیسه صندوق های 
بازنشســتگی صنعت نفت ادامه داد: کارگروه ارزی در ســطح 
شرکت ها با هدف شفاف سازی و مبارزه با فساد تشکیل و سبب 

جایگزینی صرافی های بانکی با صرافی های غیربانکی شــد. این 
راهبرد افزون بر کمک به سالم ســازی فرآیندها سبب کمک به 
اقتصاد کشور نیز می شــود، به طوری  که بعضی مسئولان حوزه 
اقتصادی از این اقدام گروه اقتصادی صندوق ها قدردانی کردند. 
بیات تصریح کرد: شــرکت های زیان ده منحل یا تغییر کاربری 
داده شــده اند و یکی از مهم ترین اقدام های انجام شده بازگشت 
حکمرانی گروه اقتصادی صندوق ها در شرکت های تابع و وابسته 
بود، از این رو طبق مصوبه هیئت امنا راهبرد صندوق ها در کنترل 
مدیریتی شرکت هایی است که سهامدار عمده آن هستند، زیرا 

این کار پیامدهای اقتصادی برای صندوق ها دارد.
*اهداف مشترک کانون ها و صندوق ها

در این نشست حســین کاشــفی، دبیر دوره ای کانون های 
بازنشستگی صنعت نفت با بیان اینکه هدف کانون ها و صندوق ها 
در بهبــود و افزایش خدمات و صیانت از صندوق ها مشــترک 
است، افزود: آمادگی افزایش تعاملات خود را با مجموعه همکار 

صندوق ها در زمینه های مختلف داریم.
 پــس از گــزارش دبیر کانون هــا، معاونان و مســئولان در 
بخش های امور بازنشســتگی و رفاه، ایثارگران، تدوین مقررات، 
درمــان، امور کانون ها درباره  محورهای بیان شــده توضیح لازم 
را ارائه کردند که بازگشــت مالیات ها، مستمری بگیران حداقلی، 
شیوه نامه تعاملات مالی و اداری با کانون ها،  مطالبات ایثارگران،  
بازنگری تعرفه های پزشــکی، به کارگیری فرزندان بازنشستگان، 
به روزرسانی مقررات مربوط به بازنشستگان، تعیین تکلیف مسئله 
طرح مسکن، توســعه خدمات رفاهی و گردشگری، صورت های 
مالی و انتشــار آن و افزایش سقف وام ها از مهم ترین محورهای 

مطرح شده در این نشست بود.

تقویتشاخصپشتیبانیصندوقبازنشستگیصنعتنفت

.۱
اجرای فاز دوم نیروگاه خورشیدی در سرخه حصار 

شهردار منطقه ۱۳ از اجرای فاز دوم پروژه نیروگاه خورشیدی در این منطقه در سرخه حصار در راستای اجرای پروژه های قطب گردشگری شرق تهران و استفاده از انرژی پاک خبر داد. محمد هادی 
علی احمدی در نشست محیط زیستی منطقه۱۳ با حضور مدیر کل محیط زیست و توسعه پادار شهرداری تهران ضمن اشاره به رویکرد منطقه۱۳ در اجرای برنامه های خلاقانه، گفت: حدود ۱۸9 برنامه 
توسط معاونت ها و نواحی اجرائی شده که بخشی از این موارد مربوط به حوزه های محیط زیست است.  وی احداث کارخانه Mrf را از جمله پروژه های زیست محیطی منطقه۱۳ نام برد و افزود: این 
پروژه با رویکرد کاهش پسماند اواخر سال گذشته تکمیل و رعایت مسائل بهداشتی و زیست محیطی  در این منطقه از شرق پایتخت به بهره برداری رسید.  بر اساس گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه ۱۳، علی احمدی با تأکید بر نگهداشت مناسبت پروژه ها از اجرای فاز دوم پروژه نیروگاه خورشیدی در این منطقه در راستای پروژه های قطب گردشگری شرق خبر داد و اظهار کرد: سال گذشته، 
با پیمانکارانی که در این زمینه کار کردند صحبت کردیم و یکی از این گروه ها کار را قبول کرد و این ایده بعد از ۶ سال به سرانجام رسید و نیروگاه سرخه حصار، بزرگترین نیروگاه خورشیدی شرق 

تهران که یک سوم برق بوستان سرخه حصار را تأمین می کند،  قابلیت دارد که تا دو فاز دیگر ادامه پیدا کند.

عضو هیات علمی دانشگاه تهران تشریح کرد؛

منشأ ناکارآمدی حکمرانی آب و محیط زیست چیست؟

خبر

خبر
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رمزگشاییبیشاز۳0هزارکارتهوشمندسوختدرمنطقهتهران
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه تهران گفت: در ۶ ماه نخست امسال، تعداد ۳۲ هزار کارت سوخت شخصی در منطقه رمزگشایی شد.به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از شانا؛ 
فریدون یاسمی افزود: از ابتدای سال ۱۴۰۲ تاکنون و پس از اجرای طرح محدودسازی کارت های سوخت آزاد موجود در جایگاه های عرضه سوخت، این تعداد کارت سوخت در نواحی منطقه تهران 
حذف رمز شد.وی بیان کرد: با افزایش استفاده از کارت های سوخت شخصی توسط شهروندان تهرانی، مراجعه به نواحی رمزگشایی در تهران روندی افزایشی داشته است.مدیر منطقه تهران شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی تأکید کرد: در این بازه زمانی، ناحیه غرب منطقه تهران با میانگین حذف رمز بیش از ۷ هزار کارت بیشترین مراجعه را داشته است.رمزگشایی در نواحی سیزده گانه منطقه 
تهران دایر است و شهروندان می توانند با در دست داشتن کارت ملی، کارت خودرو و کارت سوخت برای حذف رمز کارت های هوشمند سوخت شخصی به این نواحی مراجعه کنند.

خبر خوش وزیر نفت برای ملت ایران؛

ایجاد قطب گازی در خلیج فارس
توســعه تعاملات نفتــی و گازی 
ایران و روســیه و برداشتن گام های 
عملی برای ایجــاد قطب گازی در 
نقاط عطف ســفر  از  خلیج فــارس 
وزیر نفت کشــورمان به روسیه بود 
که خبرهای خوشی برای ملت ایران 
و مصرف کننــدگان انرژی جهان به 

ارمغان خواهد داشت.
به گزارش سرزمین پویا  و به نقل 
از شــانا؛گام های استوار وزارت نفت 
در احیا و توســعه دیپلماسی انرژی، 
زمینه هــای همگرایــی و همکاری 
کشــورهای  میــان  در  را  بیشــتر 
نفت خیــز از خاور تــا باختر فراهم 
کرده اســت؛ موضوعی که در سفر 
جــواد اوجی، وزیر نفت به روســیه 
برای حضور در مجمــع بین المللی 
هفته انرژی روســیه مشــهود بود و 
پرده از اجرای راهبرد عملگرایی دو 
کشور ایران و روسیه در حوزه نفت 

و گاز برداشت.
وزیــر نفت کشــورمان به دعوت 
الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر 
روسیه در مجمع هفته انرژی روسیه 
که با شــعار »واقعیت جدید انرژی 
جهانی: ســاختن آینده« و با حضور 
وزیران و کارشناســان صنعت نفت 
شرکت  جهان  مختلف  کشــورهای 
کــرد، در ایــن رویــداد ســه روزه 
تازه ترین تحولات بخش های مختلف 
انرژی های  و  فســیلی  انرژی هــای 

تجدیدپذیر بررسی شد.
ایــران و روســیه  برخــورداری 
از ذخایــر غنــی هیدروکربــوری، 
ظرفیت های خوبی بــرای همکاری 
دو کشــور در صنعــت نفــت و گاز 
فراهــم کرده تا آنجا کــه در دولت 
سیزدهم قراردادها و تفاهم نامه های 
خوبی با شرکت های روس در زمینه 
بالادســتی و پایین دستی امضا شده 
اســت؛ موضوعی که در ســفر اخیر 
وزیر نفت دنبال و طی آن تلاش های 
گازی  قطب  ایجاد  برای  دوجانبه ای 

در خلیج فارس انجام شد.
در همیــن زمینــه، اوجــی در 
بــدو ورود به روســیه اظهــار کرد: 
هــدف اصلی از این ســفر پیگیری 
پروژه ها  و  قراردادهــا  تفاهم نامه ها، 
با شــرکت های روس و اســتفاده از 
ظرفیــت هفته انرژی روســیه برای 
سرمایه گذاری  برنامه های  پیشــبرد 

در صنعت نفت و گاز ایران است.
وزیر نفت کشــورمان با تأکید بر 
اینکــه ایران و روســیه می توانند با 
مشترک،  ظرفیت های  از  بهره گیری 
تحریم هــا علیه دو کشــور را بدون 
اثر کننــد و در بازار انــرژی جهان 

تولید  طرح  باشند،  تأثیرگذار  بسیار 
تجهیزات و پمپ های درون چاهی در 
استان خوزستان را یکی از طرح های 
شــاخص همکاری دو کشور عنوان 
کــرد که ضمن تأمیــن نیازهای دو 
کشــور، به صادرات این محصولات 

نیز منجر شده است.
وی با یادآوری اینکه در دو سال 
گذشــته طرح های ســرمایه گذاری 
برای افزایش تولید نفت و گاز انجام 
شد و ظرفیت پالایشی به ارزش ۱۲ 
میلیارد دلار به بهره برداری رســید، 
اظهار کرد: دولت سیزدهم و وزارت 
نفت با برخورداری از نقشه راه برای 
افزایش تولید نفت و گاز برنامه ریزی 
دقیقی انجام داده اند و با بهره گیری 
از ظرفیت ســرمایه گذاری داخلی و 
برای ملت  خارجی، خبرهای خوبی 
ایران و مصرف کننــدگان انرژی در 

جهان خواهیم داشت.
تأثیر تحولات اخیر  اوجی درباره 
منطقه بــر قیمت نفــت در جهان 
هــم تصریح کــرد: انتظــار می رود 
بازار جهانی نفت بــا همدلی خوب 
اوپک  اعضــای  میان  شــکل گرفته 
)ســازمان کشــورهای صادرکننده 
نفت( و اوپک پلاس )ائتلاف اوپک و 
متحدانش( از سیاست مصون باشد، 
ضمــن اینکه بنا بر گــزارش اوپک، 
تقاضای جهانی در بازار نفت تا پایان 
ســال ۲۰۴۵ میــلادی، روزانه ۱۶ 
یافت  افزایش خواهد  بشکه  میلیون 
که ایــن موضوع، اهمیت حامل های 
انرژی را در رشــد اقتصادی جهان 

نشان می دهد.
تازه  افق های  از  *رونمایــی 

همکاری ایران و روسیه
در این سفر، وزیر نفت کشورمان 
در دیدار با الکســاندر نواک معاون 
نخست وزیر روســیه درباره راه های 
توسعه مناســبات در زمینه صنایع 
نفت، گاز و پتروشیمی، اجرایی شدن 
قراردادهــای دوجانبــه و امضــای 
اســناد تازه همکاری های اقتصادی 
گفت وگو و بر ورود روابط دو کشور 
بــه مرحله ای تازه و عزم دو کشــور 
بر توســعه و تعمیــق بیش از پیش 

مناسبات تأکید کردند.
افق های تــازه همکاری که نمونه 
بارز آن، ســاخت خط آهن رشت - 
آستارا در مسیر گذرگاه ریلی شمال 
- جنــوب از ابتدای ســال ۲۰۲۴ 
میلادی )دی ماه امسال( است که از 
اجرای  در حال  مهم ترین طرح های 
بین ایران و روســیه به شمار می رود 
و بــا تکمیــل این قطعــه، کریدور 
بین قاره ای شــمال - جنوب تکمیل 

می شــود و حجم مبادلات اقتصادی 
و ترانزیتــی به طور قابل ملاحظه ای 

افزایش خواهد یافت.
روســیه  و  ایران  *همگامی 
برای ایجاد قطب گازی در خلیج 

فارس
برداشــتن گام هــای عملی برای 
ایجاد قطب گازی ایران - روســیه 
در خلیــج فــارس از دیگر افق های 
همکاری دو کشــور بود که در سفر 
وزیر نفت کشــورمان به روســیه و 
با الکســی میلــر مدیرعامل  دیدار 

شرکت گازپروم رونمایی شد.
اوجی در این دیدار، چشــم انداز 
تقویــت تبــادلات انرژی ایــران و 
روســیه و ایجاد کریــدور گازی دو 
طرف از طریق کشورهای همسایه را 
در چارچوب همکاری های منطقه ای 
مثبــت توصیف کرد و با اشــاره به 
دیــدگاه مثبت رؤســای جمهوری 
اسلامی ایران و فدراسیون روسیه در 
زمینــه ایجاد قطب گازی در جنوب 
ایران، برداشتن گام های عملی برای 
ایجــاد قطب گازی ایران و روســیه 
در سواحل شــمالی خلیج فارس را 

خواستار شد.
مدیرعامل شرکت گازپروم نیز در 
این دیدار با اشاره به روند رو به رشد 
مناسبات تهران - مسکو، از آمادگی 
تازه  برای همکاری های  این شرکت 

با ایران خبر داد.
و روســیه،  ایران  *همکاری 
زمینه ساز ترقی دیگر کشورهای 

منطقه
کشورمان  نفت  وزیر  ســخنرانی 
در مجمــع بین المللی »هفته انرژی 
روســیه« هم از ایجاد نظمی نو در 
ایران و روســیه  اقتصادی  تعاملات 
حکایت داشــت که به  عقیده اوجی 
نه تنها سبب رشد دو کشور می شود، 
بلکه زمینه ترقی دیگر کشــورهای 

منطقه را هم فراهم می کند.
با  ایــن ســخنرانی  در  اوجــی 
اشــاره به ســخنان اخیر ولادیمیر 
روســیه  رئیس جمهوری  پوتیــن، 
دربــاره روابــط مطلوب تهــران و 
مســکو و تلاش برای توســعه آن 
به هــر طریق ممکن، یادآور شــد: 
کمیســیون  ایرانی  رئیس  به عنوان 
مشــترک همکاری هــای اقتصادی 
ایران و روسیه افزون بر تلاش برای 
گسترش همکاری های راهبردی در 
حوزه های مختلف انرژی از همکاری 
میان همه وزارتخانه ها، سازمان ها و 
شــرکت های ایرانی و روس حمایت 
می کنیــم. فرصتــی تاریخی برای 
دو کشــور به وجود آمده است و دو 

طرف بیش از هــر زمان دیگری به 
هم نزدیک تر شده اند.

وزیــر نفت بــا تأکید بــر اینکه 
ناعادلانــه  تحریم هــای  بی اغــراق 
علیه ایران و روســیه در بسیاری از 
بخش ها سبب تقویت دو کشور شده 
اســت، اظهار کرد: ما این تحریم ها 
را فرصتــی بــزرگ و تاریخی برای 
ابعاد می دانیم  نزدیک شدن در همه 
و معتقدیــم باید از ایــن فرصت ها 
اســتفاده و نظمی نــو در تعاملات 
رویداد  کنیــم.  ایجــاد  اقتصــادی 
»هفته انرژی روســیه« یکی از این 
فرصت هاست که امیدوارم در آن به 
همچنان  برسیم.  قابل توجه  نتایجی 
که تحریم ها مانع پیشــرفت و رشد 
اقتصادی ایران نشده است و در سه 
ماه نخست سال ۱۴۰۲، حوزه نفت 
و گاز ایران به رشــد ۱9.۸ درصدی 
دســت یافت که این دســتاورد در 
شرایط تشــدید تحریم های ظالمانه 
و فشار حداکثری حاصل شده است.
و  منطقه  به  *ثبات بخشــی 
جهان از مســیر همکاری ایران 

و روسیه
وزیر نفت کشــورمان در بخشی 
دیگــر از این ســخنرانی بــا بیان 
اینکه همکاری بین روســیه و ایران 
تنها بــه مزایای اقتصــادی محدود 
این روابط  نمی شــود، تصریح کرد: 
همچنیــن درک متقابــل را تقویت 
کــرده و می تواند به ثبــات منطقه 
و جهــان کمک کنــد و راه را برای 
دیگــر  در  بیشــتر  همکاری هــای 
بخش ها هموار کند. مشــارکت دو 
طرف می تواند به چالش های موجود 
پاسخ دهد و فرصت هایی تازه ایجاد 
کند که ســرانجام به ایران و روسیه 
و در عین حال جامعه جهانی کمک 

خواهد کرد.
به اذعــان وی، ایران با دارا بودن 

۱۸۸۰ کیلومتر مــرز آبی از طریق 
دریــای عمــان و خلیج فــارس با 
آب های آزاد جهان در ارتباط است؛ 
امتیازی که بســیاری از کشورهای 
تولیدکننــده نفــت و فرآورده های 
نفتی از آن بی بهره هســتند و برای 
صــادرات و فروش نفت و فرآورده ها 
به شــدت به آن نیــاز دارند. همین 
موضــوع و برخــورداری از دانــش 
فنی، ایــران را به کشــوری جذاب 
بــرای ســرمایه گذاری در بخــش 
نفــت و گاز تبدیل کرده اســت که 
با داشــتن نظامی با ثبات سیاســی 
قانونی  و ســازوکارهای  قدرتمند  و 
حمایت کننــده، امنیت ســرمایه را 
تأمین می کند،  برای سرمایه گذاران 
ضمن اینکه سبک قراردادهای ایران 
در این حوزه برای ســرمایه گذاران 

جذابیت های بسیاری دارد.
*صــادرات ۹ میلیون دلاری 
کاتالیســت ایران به روسیه در 

راستای همکاری دوجانبه
غرب  ناجوانمردانه  تحریم هــای 
علیه ایران و روسیه، زمینه همکاری 
بیشــتر ایــن دو کشــور را فراهم 
کرده اســت تا آنجا که یک شرکت 
دانش بنیــان ایرانــی بــرای تأمین 
صنایــع نفــت و گاز روســیه که با 
تحریم دست وپنجه نرم می کند، در 
نیمه نخســت سال ۱۴۰۲، حدود 9 
میلیون دلار انواع کاتالیست به این 

کشور صادر کرده است.
خبری کــه احمد اســدزاده در 
هفته  بین المللــی  مجمع  حاشــیه 
انرژی روســیه اعلام کــردو یادآور 
به  کاتالیست ها  ارزش صادرات  شد: 
روسیه پارســال ۸ میلیون دلار بود 
که تبادلات امسال گویای روند رو به 
رشد صادرات این محصولات ایرانی 

به روسیه است.
اسدزاده یادآور شد: در سفر وزیر 

درخواســت هایی  مســکو،  به  نفت 
بــرای  روس  شــرکت های  از 
سرمایه گذاری در صنعت پتروشیمی 
ایــران دریافت کردیــم که در حال 

پیگیری است.
میان  تفاهم نامه  *امضــای 
ایران و روســیه برای همکاری 

مطالعاتی در حوزه نفت و گاز
امضــای تفاهم نامــه همــکاری 
مطالعاتــی در حوزه نفــت و گاز از 
اعزامی  هیئت  دســتاوردهای  دیگر 
بین المللی  مجمــع  به  کشــورمان 
»هفته انرژی روســیه« در مســکو 
بود که توســط محمدصادق جوکار، 
بین المللی  مطالعات  مؤسسه  رئیس 
انــرژی و الکســاندر اســتو گــف، 
مدیرعامل بنیاد »روس کنگرس« به 

امضا رسید.
مطالعــات  مؤسســه  رئیــس 
بین المللــی انــرژی کشــورمان در 
حاشــیه این آیین اعــلام کرد که 
بنا بر تفاهم نامه امضاشــده با بنیاد 
روس کنگرس، این دو نهاد مطالعاتی 
پیشنهادی  طرح های  پژوهشــی،  و 
بــرای همکاری ایران و روســیه در 
حــوزه انرژی را در گام نخســت، از 
نظر اجرایی و مفید بودن بررســی و 

اعلام نظر می کنند.
بــه گفتــه جــوکار، بــا امضای 
تفاهم نامــه ایــن مؤسســه و بنیاد 
»روس کنگــرس«، اتاق فکری برای 
همکاری هــا، همچنیــن پیگیــری 
شکل  دوجانبه  همکاری  زمینه های 
خواهــد گرفــت و بنا بــر مفاد این 
بنیاد  و  این مؤسســه  تفاهم نامــه، 
»روس کنگرس« با تعامل دوجانبه از 
روی کاغذ ماندن طرح های مؤثر در 
راستای افزایش تبادلات انرژی ایران 
و روســیه جلوگیــری و راهکارهای 
عملیاتی برای تحقق آنها را پیشنهاد 

خواهند داد.

مشاور بهره وری انرژی ساتبا:

تولیدالکتروموتورهایپرمصرفممنوعشد
مشاور بهره وری انرژی ساتبا گفت: در ادامه برنامه های بهینه سازی مصرف 
و ارتقای بهره وری انرژی در تجهیزات برقی، ممنوعیت تولید الکتروموتورهای 

کولری کم بازده و پرمصرف به زودی اجرایی می شود.
محمد مهدی پیغمبرزاده از اجباری شدن تولید الکتروموتورهای پربازده 
کولرهای آبی فقط با رده انرژی A و بالاتر از یک ماه آینده خبر داد و گفت: 
موتورهای القائی کم بازده کولرهای آبی، بیش از نیم قرن اســت با راندمان 
کمتر از ۵۰ درصد در کشور تولید می شود. به عبارت دیگر با استفاده از این 
موتورها ۵۰ درصد انرژی برق ورودی به کولر تلف می شود و به هدر می رود.

وی افزود: با توجه به تفاهم  وزارت نیرو با سازمان ملی استاندارد و وزارت 
صمت در ســیزدهم اســفندماه سال گذشــته و در ادامه برنامه های دولت 
سیزدهم برای ارتقا بهره وری انرژی در تجهیزات برقی با اولویت سیستم های 
سرمایشــی، جلسه مشــترک کارگروه ماده ۱۱ قانون اصلاح الگوی مصرف 
انرژی و کمیته ملی اســتاندارد برای بازنگری در اســتاندارد مصرف انرژی 

الکتروموتورها برگزار شد.
مشاور بهره وری انرژی ساتبا در این زمینه تصریح کرد: بر این اساس مقرر 
شــد تولید الکتروموتورهای مخصوص کولرهای آبی صرفا با رده انرژی A و 

بالاتر انجام شود.
طبق اعــلام وزارت نیــرو، وی تاکید کرد: بر این اســاس کولرســازان 
و الکتروموتورســازان بایــد برنامه ریــزی لازم را برای تولید و اســتفاده از 

الکتروموتورهای پربازده برای تولیدات آتی کولر آبی صورت دهند.
پیغمبرزاده افزود: بر این اساس تولید الکتروموتورهای پرمصرف و کم بازده 
ممنوع است و تاریخ اجرای اجباری این مهم به زودی از سوی سازمان ملی 

استاندارد ابلاغ خواهد شد.

وزیر انرژی عربستان: 

نمیتوانبازارنفترابهحالخودرهاکرد
وزیر انرژی عربستان سعودی بر لزوم حضور فعال در بازارهای جهانی نفت 

خام و تلاش برای ثبات بخشی به آن تأکید کرد.
به گزارش ســرزمین پویا  و به نقل از شــانا؛ عبدالعزیز بن ســلمان طی 
گفت وگویی با تلویزیون دولتی »روســیا-۲۴« روسیه اظهار کرد  لازم است 
در بــازار نفت فعال بود و برای ایجاد ثبــات در آن تلاش کرد، در حالی که 
تولیدکنندگان نفت قیمت ها را هدف قرار نمی دهند. وی در عین حال تأکید 

کرد که تولیدکنندگان نفت به دنبال تعیین هدف قیمتی نیستند.
وزیر انرژی عربستان گفت: بازارهای جهانی نفت خام غیرقابل پیش بینی 
اســت و نمی تــوان آن را به حال خود رها کرد. بن ســلمان تصریح کرد: ما 
جادوگر نیســتیم، پیش بینی اینکه چه اتفاقی در بازار خواهد افتاد حتی در 
۶ ماه آینده هم دشــوار است. عربستان سعودی و روسیه اعلام کرده اند که 
کاهــش عرضه داوطلبانه خود )در مجمــوع روزانه یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
بشــکه( را تا پایان سال جاری میلادی ادامه می دهند. وزیر انرژی عربستان 
گفت: نیاز به اقدام در بازار نفت به نوســان های آن بستگی دارد، با این حال 

تلاش ها برای هدف گذاری قیمت ها در دهه ۱9۸۰ شکست خورده است.
الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روســیه، در همین مصاحبه گفت: 
توافق روسیه با اوپک پلاس )ائتلاف تولیدکنندگان عضو سازمان کشورهای 

صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش( اثر تثبیت کننده ای داشته است.
بن سلمان گفت: شرایط کاهش عرضه دواطلبانه هر ماه ارزیابی می شود.

اوپک:تولیدنفتایراندرسپتامبر
ازروزانه۳میلیونبشکهفراتررفت

تولید نفت خام ایران بر اســاس تازه ترین گزارش اوپک، در ماه سپتامبر 
)شــهریورماه - مهرماه( با ۱۵ هزار بشــکه افزایش به ۳ میلیون و ۵۸ هزار 
بشکه رسید و جایگاه سومین تولیدکننده نفت در این سازمان را حفظ کرد.

به گزارش ســرزمین پویا  و به نقل از شــانا؛ گزارش ماه اکتبر اوپک که 
منتشر شد نشان می دهد ۱۳ عضو این سازمان بر اساس گزارش منابع ثانویه 
در ماه ســپتامبر )شهریورماه - مهرماه( ۲۷ میلیون و ۷۵۵ هزار بشکه نفت 
خام تولید کردند که ۲۷۳ هزار بشکه بیشتر از ۲۷ میلیون و ۴۸۲ هزار بشکه 

ماه اوت است.
بر اساس گزارش ماه اکتبر اوپک، پس از عربستان با تولید روزانه 9 میلیون 
و ۶ هزار بشــکه، عراق با تولید روزانه ۴ میلیون و ۳۰۷ هزار بشکه و ایران با 
تولید روزانه ۳ میلیون و ۵۸ بشکه جایگاه سومین تولیدکننده این سازمان 

را حفظ کرد.
بر اساس گزارش منابع ثانویه، ایران در ماه سپتامبر ۳ میلیون و ۵۸ بشکه 
نفت خام تولید کرده که ۱۵ هزار بشکه بیشتر از ماه اوت ۲۰۲۳ )مردادماه - 
شهریورماه( بوده است. بر اساس این گزارش، تولید هشت عضو این سازمان 
در دوره مورد بررسی با افزایش همراه بوده است که بیشترین افزایش تولید 

با ۱۴۱ هزار بشکه مربوط به نیجریه بوده است.
ایــران، ونزوئلا و لیبی از توافق کاهش عرضه ائتلاف تولیدکنندگان عضو 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و غیراوپک )اوپک پلاس( معاف 

هستند.
قیمت نفت خام سنگین ایران بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه اوپک، در 
ماه سپتامبر نسبت به ماه اوت سال ۲۰۲۳ میلادی ۷ دلار و ۵ سنت معادل 

۸ درصد افزایش یافته است.
قیمت نفت خام سنگین ایران در ماه سپتامبر ۲۰۲۳، 9۴ دلار و ۶۳ سنت 
ثبت شد، در حالی  که این رقم در ماه اوت ۲۰۲۳، ۸۷ دلار و ۵۸ سنت برای 

هر بشکه بود.
میانگین قیمت نفت خام سنگین ایران در سال ۲۰۲۲ میلادی ۸۵ دلار 
و ۵9 سنت بوده است.قیمت سبد نفتی اوپک هم در ماه سپتامبر ۲۰۲۳ به 
9۴ دلار و ۶۰ سنت برای هر بشکه رسید که ۷ دلار و ۲۷ سنت )۸.۳ درصد( 

بیشتر از ماه اوت ۲۰۲۳ است.
بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه دبیرخانه اوپک )اکتبر(، تقاضای جهانی 
نفت خام برای ســال ۲۰۲۳ میلادی بدون تغییر نســبت به برآورد پیشین 
)گزارش ماه ســپتامبر( با ۲ میلیون و ۴۴۰ هزار بشکه افزایش روزانه همراه 
خواهد بــود. مجموع تقاضای نفت جهان برای ســال ۲۰۲۳ میلادی ۱۰۲ 

میلیون و ۶۰ هزار بشکه پیش بینی شده است.
اوپک در گزارش ماهانه خــود همچنین پیش بینی کرد تقاضای جهانی 
نفت در سال ۲۰۲۴ ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه در روز افزایش خواهد یافت 

و به مجموع ۱۰۴ میلیون و ۳۱۰ هزار بشکه در روز می رسد.

وزیر انرژی مراکش گفت: مدل های سنتی راه اندازی 
نیرو های بزرگ و تزریق برق به شــبکه، دیگر پاســخگو 
نیســت و باید تولید انرژی های تجدید پذیر را با سرعت 

بیشتری پیش ببریم.
به گزارش سرزمین پویا  و به نقل از بلومبرگ، لیلا 
بنالی وزیر انرژی مراکش در یک ســمیناری با عنوان 
»کشف ظرفیت های فراوان آفریقا در انرژی های پاک« 
گفت: آفریقا ظرفیت های فراوانی در زمینه انرژی های 
پاک دارد اما مشــکل اصلی این اســت کــه تاکنون 
مشکل ســرمایه گذاری در این بخش وجود داشته و 
به این دلیل نتوانســته در این زمینه موفقیتی داشته 

باشد.
وی تاکید کرد که این کشور قابلیت های زیادی را در 
زمینه انرژی های خورشیدی و بادی دارد و لازم است که 
پروژه های مختلفی در این زمینه ها اجرا شود اما سرمایه 
گذاری اندک در این بخش از انرژی که نه تنها در آفریقا 
بلکه در اکثر کشورهای جهان نیز وجود دارد مانع توسعه 

انرژی های پاک شده است.
بنالی به موانع دیگر برای توسعه انرژی های تجدید پذیر 
مراکش اشاره کرد و گفت:   در حالی که در مراکش 99.۸ 
درصد مردم برق دارند، آنها هنوز اشــتیاق چندانی برای 

برخورداری از انرژی های پاک از خود نشان نمی دهند.
مسئله دیگر این است که از یک عقب ماندگی سرمایه 
گــذاری در این منطقه مواجه هســتیم و  جبران آن به 

راحتی امکانپذیر نیست.

*روش ســنتی ایجاد نیروگاه های بزرگ برای 
تامین انرژی کافی نیست

وزیر انرژی مراکش همچنین گفت: واقعیت این است 
که دیگر مدل های ســنتی راه انــدازی نیرو های بزرگ و 
تزریق برق به شــبکه دیگر پاسخگو نیست بلکه با کمک 
سیاســتگذاران باید پروژه هایی با ســایزهای متفاوت از 
انرژی های تجدید پذیــر اجرا کنیم و حوزه فعالیت را به 

خارج از مرکز شهرها ببریم.
بنالی با اشاره به برگزاری نشست صندوق بین المللی 
پول ۲۰۲۳ در مراکش آن را فرصت بســیار خوبی برای 
گفت وگوی کارشناسان و مسئولان انرژی کشورها برای 

رفع مشکلات بخش انرژی جهان عنوان کرد.
تولید انرژی از منابع طبیعی خدادادی نظیر خورشید، 
باد و آب تولید می کنند که جزو انرژی های پاک محسوب 

می شوند.

راهکارتامینانرژیجهانآیندهازنگاهوزیرانرژیمراکش

 )IEA( اختــلاف دیدگاه اوپک و آژانــس بین المللی انرژی
درباره رشــد تقاضا برای نفت در ســال ۲۰۲۴، در جدیدترین 

گزارش آنها، فاصله بیشتری پیدا کرد.
آژانس بین المللی انرژی، رشد بسیار کندتر تقاضا برای نفت 
در ســال میلادی آینده را پیش بینی کرده است در حالی که 
اوپک، همچنان رشــد تقاضا تحت تاثیــر بهبود مصرف چین 
را انتظــار دارد. اوپــک و آژانس بین المللی انــرژی که نماینده 
کشــورهای صنعتی است، در سال های اخیر، بر سر موضوعاتی 
ماننــد دورنمای بلندمدت تقاضا برای نفت و ضرورت ســرمایه 

گذاری در تولید جدید، اختلاف نظر پیدا کرده اند.
آژانــس بین المللی انرژی در جدیدترین گزارش ماهانه خود 
که منتشر شد، پیش بینی رشد تقاضا برای نفت در سال ۲۰۲۴ 
را اصلاح نزولی کرد و از یک میلیون بشکه در روز، به ۸۸۰ هزار 
بشکه در روز کاهش داد که نشان دهنده شرایط اقتصادی دشوار 

جهانی و پیشرفت کارآمدی انرژی است.
در مقابل، اوپک در جدیدتریــن گزارش ماهانه خود، پیش 

بینــی خود از تقاضا برای نفت را تغییر نداد و انتظار دارد تقاضا 
به میزان ۲.۲۵ میلیون بشکه در روز  در سال ۲۰۲۴ رشد کند. 
اختلاف بین این دو پیش بینی، ۱.۳۷ میلیون بشکه در روز است 
که معادل بیش از یک درصــد از مصرف روزانه نفت در جهان 
است. رشد تقاضا برای نفت، نشان دهنده قوت بازار نفت است و 
می تواند روی قیمت نفت و سوخت برای مصرف کنندگان عادی 
و شرکت ها، تاثیر بگذارد. همچنین در سیاست تولید نفت اوپک 

و متحدانش تاثیر می گذارد.
اوپک در گزارش ماهانه خود اعلام کرد: در سال ۲۰۲۴، رشد 
اقتصادی جهانی قــوی در بحبوحه تداوم بهبود تقاضای چین، 

باعث افزایش بیشتر مصرف نفت خواهد شد.
هر دوی اوپک و آژانس بین المللی انرژی، درباره تقاضا برای 
نفت در سال ۲۰۲۳، توافق دارند. آژانس بین المللی انرژی، پیش 
بینی خود از رشد تقاضا برای نفت در سال میلادی جاری را به 
۲.۳ میلیون بشــکه در روز افزایش داد و به پیش بینی اوپک از 

رشد ۲.۴۴ میلیون بشکه در روز تقاضا، نزدیک شد.
*نابودی تقاضا

آژانــس بین المللی انرژی در گزارش خود اشــاره کرده که 
سیگنال هایی از آسیب دیدن تقاضا به دلیل رشد قیمت و رشد 

فروش خودروهای برقی را مشاهده کرده است.
نفت برنت در سپتامبر به مرز ۱۰۰ دلار در هر بشکه نزدیک 
شده بود اما تحت تاثیر نگرانی های اقتصادی، کاهش یافت. با این 
حال، نفت برنت تحت تاثیر درگیری میان مبارزان فلسطینی و 
رژیم صهیونیستی و احتمال مختل شدن عرضه نفت خاورمیانه، 

جهش پیدا کرد و به 9۰ دلار در هر بشکه صعود کرد.

افزایشاختلافنظراوپکوآژانسبینالمللیانرژیدربارهبازارنفت
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پیکرآتیلاپسیانیبهقطعههنرمندانبدرقهشد
پیکر آتیلا پســیانی با حضور جمع زیادی از هنرمندان و مردم و با سخنان تعدادی از جوانان هنرمندی همچون 
ســحر دولتشــاهی، رامبد جوان و آروند دشــت آرای که خود را وامدار او می دانند، به خانه ابدی اش بدرقه شد و در 
قطعه هنرمندان بهشت زهرا)س( در کنار مادرش جمیله شیخی آرام گرفت. مراسم تشییع پیکر آتیلا پسیانی طبق 
برنامه ریزی انجام شده، ساعت ۱۰ صبح  روز، پنجشنبه ۲۰ مهرماه با حضور جمعی از دوستان، همکاران و مردمی که 
تماشاگر آثار او بودند، در پهنه رودکی برپا شد. پیکر این هنرمند با ترانه »سلام آخر« احسان خواجه امیری و با آیاتی 
از قرآن وارد مراسم شد. ایرج راد رییس هیات مدیره خانه تئاتر به عنوان نماینده این تشکل صنفی درگذشت آتیلا 
پسیانی را به خانواده او، هنرمندان و ملت ایران تسلیت گفت و ادامه داد: جمع شده ایم تا عزیزی را بدرقه کنیم و از 

خدمات و تلاش های بسیار او در کارهایش سپاسگزار باشیم. 
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همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری - شهره نصیری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

بهترینزماننوشیدنشیربرایکاهشوزن
نوشــــین طاهری نوری - همه افــراد به دلیل عــدم تحمل لاکتوز 
نمی توانند شیر بنوشــند. با این حال، جایگزین های شیر مانند شیر بادام، 

شیر سویا و غیره در دسترس هستند.
چربی ها

شیر به طور کلی بر اساس محتوای چربی آن به بازار عرضه می شود. به 
عنوان مثال، شــما می توانید ۴% شیر کامل، ۰% شیر بدون چربی، یا شیر 
کم چــرب ۱-۲% بخرید. بیش از نیمی از چربی موجود در شــیر، چربی 
اشباع شده اســت. یک چهارم چربی موجود چربی تک غیراشباع و مقدار 
کمی دیگر چربی غیراشباع چندگانه است. شیر همچنین حاوی اسیدهای 

چرب امگا ۳ است.
پروتئین

شــیر منبع غنی پروتئین است، یک فنجان آن تا ۸ گرم پروتئین دارد. 
انســان به 9 اســید آمینه ضروری نیاز دارد و پروتئین شــیر حاوی همه 
آنهاست. شیر به طور طبیعی حاوی پروتئین کازئین و پروتئین آب پنیر نیز 
می باشد. با این حال، هنگامی که از شیر برای تهیه پنیر استفاده می شود، 

این دو در فرآیند انعقاد از هم جدا می شوند.
ویتامین ها و مواد معدنی

شیر سرشــار از ویتامین ها و مواد معدنی مانند کلسیم، فسفر، ویتامین 
D، ریبوفلاوین و ویتامین B۱۲ است. در برخی از نقاط جهان، شیر حتی 
با ویتامین D نیز غنی شــده است. شیر همچنین حاوی سلنیوم، پتاسیم، 

اسید پانتوتنیک، تیامین و روی است.
فواید شیر برای سلامتی

بنابراین، وقتی شیر می خوریم دقیقاً همه این اجزای تغذیه ای چه فایده 
ای برای ما دارند؟

۱. شیر تراکم استخوان را بهبود می بخشد
شیر و محصولات لبنی سرشار از کلسیم و ویتامین D هستند که برای 
سلامت و استحکام استخوان ها مهم هستند. می تواند به پیشگیری از پوکی 
اســتخوان کمک کند. به همین دلیل است که کودکان باید شیر بیشتری 

بنوشند.
۲. شیر خطر فشار خون را کاهش می دهد

مطالعات نشــان می دهد کســانی که کمتر از مقدار توصیه شده شیر 
می نوشــند ممکن است از پوکی استخوان و فشــار خون بالا رنج ببرند. از 
آنجایی که شیر سرشار از کلسیم است، می تواند به کاهش فشار خون کمک 

کند. شیر نقش محافظتی در پیشگیری از فشار خون دارد.
۳. شیر ممکن است در برابر سرطان محافظت کند

برخی تحقیقات بیان می کنند که کلســیم موجود در شیر ممکن است 
به کاهش خطر ابتلا به برخی سرطان ها کمک کند. با این حال، تحقیقات 
بیشتری در این زمینه مورد نیاز است. کلسیم شیر یا مکمل ها ممکن است 

از فرد در برابر برخی سرطان ها محافظت کند.
۴. شیر توده عضلانی و عملکرد بدنی را بهبود می بخشد

افرادی که محصولات لبنی مانند شــیر، ماست و پنیر مصرف می کنند، 
در ترکیب و عملکرد بدنی خود بهبود می یابند. خانم های جوان تر می توانند 
شــیر را به عنوان یک نوشــیدنی برای ریکاوری بعداز تمرینات مقاومتی 
بنوشند. این به آنها کمک می کند تا توده عضلانی بیشتری بسازند، قدرت 

بدنی پیدا کنند و چربی اضافی را از دست بدهند.
۵. شیر به کنترل وزن کمک می کند

شــیر به شما کمک می کند تا عضلات خود را تقویت کنید و همچنین 
وزن خود را کاهش دهید. برخی از مطالعات ثابت کرده اند که زنان با وزن 

طبیعی می توانند برای جلوگیری از افزایش وزن شیر بنوشند.
مقدار ایده آل شیر

هرچقدر هم نوشیدن شیر خوب باشد وقتی زیاده روی کنید، اهمیت و 
ارزش خود را از دست می دهد. در حالی که می توانید ۲ تا ۳ فنجان شیر در 

روز بنوشید، به طور کلی بیشتر از این مقدار توصیه نمی شود.
 برای کسانی که شیر پرچرب کامل می نوشند، توصیه می شود بیش از 
۲ فنجان در روز ننوشند زیرا ممکن است باعث افزایش وزن شود. حتی اگر 

شیر کم چرب می نوشید، باید آن را در حد اعتدال بنوشید.
برای کسانی که عدم تحمل لاکتوز دارند، باید به طور کامل از نوشیدن 
شیر خودداری کنند. اما حتی اگر عدم تحمل لاکتوز نداشته باشید، مقادیر 

زیاد شیر می تواند شما را تحت تأثیر قرار دهد.
بهترین زمان برای نوشیدن شیر در دوران بارداری

زمان مناسب برای نوشیدن شیر در دوران بارداری دو یا سه ساعت بعد 
از شام یا نیم ســاعت قبل از خواب است. برای کمک به التیام بدن، القای 
خواب بهتر، بهبود هضم غذا، توصیه می شــود مقداری زردچوبه را در شیر 

مخلوط کنید.
از آنجایی که شــیر یک غذای کامل است، مصرف آن در دوران بارداری 
ضروری است. سعی کنید حداقل ۲ فنجان شیر در روز بنوشید. اگر پزشک 
به شما مصرف پودر پروتئین را توصیه می کند، می توانید آن را به شیر خود 
اضافــه کنید. به عنوان یک مادر باردار، می توانید روز خود را با یک فنجان 

شیر گرم آغاز کنید.
همچنین می توانید عصر بعد از چرت زدن یک فنجان شیر بخورید.

با این حال، اگر مادر باردار تمایلی به خوردن شــیر نداشــته باشــد، 
اشــکالی ندارد. برخی ممکن اســت از تهوع صبحگاهــی یا عدم تحمل 
لاکتوز رنج ببرند. در مورد رژیم غذایی در دوران بارداری حتما با پزشک 

مشورت کنید.
چه کسانی باید نوشیدن شیر را محدود کنند

متأسفانه همه نمی توانند شیر و سایر محصولات لبنی مصرف کنند.
افرادی که از عدم تحمل لاکتوز یا حساســیت به لبنیات رنج می برند، 

نباید هیچ گونه لبنیاتی مصرف کنند.
 عدم تحمل لاکتوز به ناتوانی در هضم قند اصلی موجود در شیر اشاره 
دارد. روده کوچک نمی تواند آنزیم لاکتاز را برای هضم لاکتوز یا قند شیر 
تولید کند. اگر کمبود لاکتاز دارید، لاکتوز غذا بدون پردازش یا جذب در 
روده وارد روده بزرگ می شود. باکتری های طبیعی در روده بزرگ با لاکتوز 
هضم نشــده واکنش نشــان می دهند و علائم عدم تحمل لاکتوز را ایجاد 
می کنند. تحقیقات نشان می دهد که این منجر به تولید گاز، نفخ و اسهال 

برای افراد حساس به لاکتوز می شود
طبق یک مطالعه، کســانی که سطح قند خون ضعیفی دارند یا دیابت 
دارند، باید از شــیر خودداری کنند. لاکتوز نوعی قند است که ممکن است 

در افزایش سطح قند خون نقش داشته باشد.
اگر نمی توانید شیر گاو بنوشید، می توانید شیرهای جایگزین مانند شیر 

بادام، شیر سویا، شیر نارگیل، شیر بادام هندی و غیره بنوشید.

سرمقاله

وزیر فرهنگ: 

جامعه رسانه ای جمهوری اسلامی ایران در کنار جبهه مقاومت است
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گفت: در حوزه رسانه ای با وجود تمام 
گرایش ها خدمت جبهه مقاومت اعلام 
می کنیم که در کنار شــما هستیم و 
جامعه ایرانی داغدار کودکان شماست.

روز  اســماعیلی  محمدمهــدی 
آییــن  در  مهرمــاه-  شــنبه-۲۲ 
»منادیان الاقصی« یادواره شــهدای 
خبرنگار فلسطینی در نبرد اخیر غزه 
اظهارداشت: امروز رژیم صهیونیستی 
حیثیت نظامی، سیاسی و اجتماعی 
خود را به واســطه روشــنگری های 

رسانه ای از دست داده است.
وی گفــت: امروز جنــگ واقعی 
رســانه ای یعنی جنگ روایت شکل 
گرفته که تلاش داشتند جای ظالم و 
مظلوم و قاتل و مقتول را تغییر دهند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه 
داد: امروز معادلات سیاسی، امنیتی، 
رســانه ای و خبری با هم تغییر کرده 
است. اگر تحولات امروز را چند دهه 
قبل کســی می خواســت برای افکار  
عمومــی پیش بینی کند حتما متهم 
به توهم می شد. مگر امکانش هست 
رژیم تا بن دندان مســلح و وحشــی 
که به هیــچ قاعده اخلاقی، جهانی و 
انسانی وقعی نمی نهد و همه ابزارهای 
سیاسی و رسانه ای جهان را در اختیار 
دارد ایــن گونه در مقابــل فرزندان 

مقاومت زانو بزند؟
اسماعیلی گفت: این اتفاق بزرگ 
آنقدر مهم و حیاتی است که به دلیل 
حجــاب معاصرت، ما هنوز ابعاد مهم 
آن را درک نکرده ایــم؛ در یــک روز 
فرزندان مقاومت وارد اراضی اشــغال 
شده شوند، صهیونیست ها را به درک 
واصل کنند، تعداد مهمی از سران و 
افراد نظامی آن را به اسارت دربیاورند 
و خفت صهیونیست ها را فریاد کنند. 
این موفقیــت گوارای جبهه مقاومت 

باشد.

* اتفاقاتی که در حال رخ دادن 
اســت، تــلاش مذبوحانه برای 

بازسازی تصویر جعلی است
وی افــزود: اتفاقاتی که اکنون در 
حال رخ دادن است، تلاش مذبوحانه 
برای بازسازی تصویر جعلی است که 
اینها از قدرت صهیونیســت ها خلق 
کردنــد؛ تصویر جعلــی ای که رژیم 
صهیونیســتی بیش از این که قوت 
واقعی داشــته باشد مخلوق رسانه ها 
و خفت و ترس عوامل سازشکار بود. 

* انهدام ۲۵۰ فروند هواپیمای 
کشورهای عربی

وزیر فرهنگ گفــت: در جنگ ۶ 
روزه، یک شب رژیم صهیونیستی همه 
فرودگاه هایی که هواپیماهای نظامی 
آماده رزم کشورهای متخاصم در آنجا 
مستقر بودند را با خاک یکسان کرد و 
۲۵۰ فروند از هواپیماهای کشورهای 
عربــی را از بین بــرد. بلافاصله وارد 
درگیری شــدند و صحرای با عظمت 
سینا در آستانه ســقوط کامل بود و 

بلندی های جولان فتح شد. 
وی افزود: همان رهبرانی که پرچم 
مبارزه با صهیونیســت ها را داشتند 
مجبور به عقب نشینی شدند که این 
عقب نشینی بعدها سازش های خفت 

باری را به دنبال داشت. 
توســط  صهیونیســت ها   *
فرزندان مقاومت به لانه های خود 

خزیده اند
اســماعیلی ادامــه داد: انقــلاب 
اســلامی ایــران و آنچه امــام راحل 
عظیم الشان ما در دفاع همه جانبه از 
قدس و آرمان فلسطین بیان فرمودند 
به تدریج معــادلات منطقه را به هم 
ریخت. یک وقت، در انتفاضه اول در 
می کردیم  مشاهده  تلویزیون  صفحه 
فرزندان و کودکان عزیز فلســطینی 
با ســنگ به مبارزه با صهیونیست ها 
پرداختند و ما به همــت و نگاه آنها 

تحســین و درود می فرســتادیم. اما 
تصورش دشوار بود از آن مرحله سنگ 
و درگیری های خیابانی محدود به این 
قدرت نظامی بــالای جبهه مقاومت 
برســیم و  شکســت های پشت سر 
همی که صهیونیست ها تحمل کردند. 
صهیونیست هایی که به فرزندان خود 
آموزش می دادند سرزمین موعود ما 
بیت المقدس و فلســطین نیست که 
از نیل تا فرات اســت، امروز توســط 
فرزنــدان مقاومت در فلســطین به 

لانه های خودشان خزیده اند.
شمارش  صهیونیســت ها   *
معکوس برای نابودی خود را آغاز 

کرده اند
شــمارش  گفت:  فرهنــگ  وزیر 
معکــوس برای نابودی را خودشــان 
آغاز کرده اند. این، آخرین دست و پا 
زدن های رژیم صهیونیستی است. با 
کمک رسانه ها امروز یک جنگ رسانه 
ای واقعی شــکل گرفته است. جنگ 
روایت. تــلاش می کنند جای ظالم و 
مظلــوم را عوض کنند و جای قاتل و 

مقتول را تغییر دهند. 
وی خاطرنشان کرد: آغاز موضوع 
تلخ اشغال ســرزمین های فلسطینی 
از تاســیس دولت جعلــی در ۱9۴۸ 
است. اشــغال ۳۰ ســال قبل از آن 
شــروع شــده بود و ســابقه بیش از 
یکصد ســاله دارد. همین تروریست 
ها، مــزدوران و جنگ طلبان اروپایی 
در اثنای جنگ اول خواب تاســیس 
دولت جعلــی را در ســرزمین های 
مقدس داشــتند تعبیر می کردند. با 
طــرح قیمومیت بریتانیــا، مهاجرت 
ایجــاد کردنــد و از ســرزمین های 
مختلف انسان ها را کشتند. عزالدین 
قســام قبل از ۱9۴۸ بود و متعلق به 
دهه ۳۰ است که امروز این گردان ها 
با افتخار عنوان این شــهید بزرگ را 
بر گروه های نصب کرده اند و افتخار 

آفرینی می کنند. در دهه ۳۰ عزالدین 
قسام با صهیونیســت های اشغالگر و 
انگلیسی های حامی اینها درگیر بود. 
اینها ۳۰ سال زمینه سازی و کشتار 
و قتل انجام دادند تا در ۱9۴۸ دولت 

جعلی را تاسیس کردند. 
* رژیــم صهیونیســتی در 

حضیض ذلت قرار دارد
اســماعیلی اظهار داشــت: اتفاق 
تاســیس از بابت همه این دسیسه ها 
آنقدر ســخت بود که دولت بریتانیا 
جــرات نکرد رای مثبت در شــورای 
امنیــت بدهد چون می دانســت چه 
اتفاقی دارد می افتد. اینها با کشــتار، 
قتل، تجاوز ، ۷۵ ســال را طی کردند 
و امروز به مدد جبهه مقاومت، رژیم 
صهیونیســتی در حضیض ذلت قرار 
دارد.  وی یــادآوری کرد: در جریان 
کشــورهای  فرهنگ  وزرای  اجلاس 
اســلامی در قطر اعلام کردم و گفتم 
دوره سلطه رسانه های غربی به پایان 
رسیده اســت. این جمله را عینا در 
کنفرانســی که دو هفتــه پیش در 

مشهد مقدس به نام خبرنگار شهید 
شــیرین ابوعاقله برگزار کردیم تکرار 
کردم و امروز شــاهدیم دشــمن هم 
حیثیــت نظامی و سیاســی خود و 
هم به واسطه روشنگری های جریان 
خبری حیثیت اجتماعی و فرهنگی 

خود را از دست داده است.
وزیــر فرهنگ با اشــاره به انجام 
نظرســنجی ها در نقاط مختلف دنیا 
گفــت: در یکی از کشــورهای غربی 
یکی از نهادهای معتبر نظرســنجی 
برگزار کرده بود که در خود کشورهای 
غربی و آمریکا درصــد بالایی امروز 
مدافع حقوق فلســطینی ها شده اند. 
این افشاگری ها خود را نشان می دهد.

* در کنار مقاومت هستیم 
اسماعیلی ادامه داد: در جمهوری 
اسلامی، با جامعه رسانه و رسانه ها با 
همه گرایش های سیاسی متنوع که 
وجود دارد، خدمت شــما نمایندگان 
اعلام می کنیم  مقاومت فلســطینی 
در کنار شما هســتیم. جامعه ایرانی 
داغدار کودکان شماست. ما با دیدن 

این تصاویــر کــودکان ۱۰ روزه، ۷ 
روزه و یک ساله با شما بغض و گریه 
می کنیم اما ما پای این آرمان ایستاده 
ایــم. انقلاب اســلامی و امام انقلاب 
پای آرمان رهایی فلســطین ایستاده 
اند. روزی این پرچم را بالا بردیم که 

خیلی ها ناامید شده بودند. 
به  مسلمین  بزرگ  اجتماع   *
زودی در سرزمین مقدس و بیت 

المقدس برقرار خواهد شد
وی افــزود: امروز که در وســط 
این میدان هســتیم و اثرات توکل 
ایســتادگی را شــاهدیم، حضور  و 
ملائکه الهــی را در کنــار فرزندان 
مقاومــت می بینیم و به آن می بالیم 
و افتخار می کنیم. انشالله روز نصرت 
نزدیک است. امت اسلامی به زودی 
نماز باشــکوه وحــدت را به امامت 
امــام المســلمین در بیت المقدس 
انشــااله  برپا خواهــد کرد.  عزیــز 
زودی  به  مســلمین  بزرگ  اجتماع 
در سرزمین مقدس و بیت المقدس 

برقرار خواهد شد.

رییس صدا و ســیما در آیین تجلیل از سریال »عشق 
کوفی« درباره حواشــی مربوط به هنرمندان گفت: برخی 

تصور کردند ما دور سازمان سیم خاردار کشیده ایم.
به گزارش روابط عمومی رســانه ملــی، پیمان جبلی 
رئیس صدا و ســیما در آئین تجلیل از هنرمندان مجموعه 
نمایشی »عشق کوفی«، تولید اثر نمایشی درباره رویدادها و 
شخصیت های بزرگی چون واقعه کربلا و حضرت سیدالشهدا 
)ع( را کار دشــواری دانست و گفت: معمولاً کمتر کسی به 
ســراغ این آثار می رود، چرا که ممکن است حق مطلب به 
خوبی ادا نشــود، سازنده مورد نقد قرار بگیرد و یا به دلیل 
هزینه های ســنگین، اصلًا کار تاریخی شروع نشود و یا در 

میانه راه دچار مشکل شود.
وی همچنین گفت: همین امر باعث شــده که به نظر 
برســد رســانه ملی، ســینما و دیگر نهادها در این زمینه 
کم کارند. اینکه بعد از گذشت چندین سال از ساخت سریال 
»مختارنامه«، یک اثر نمایشــی دیگر درباره واقعه عاشورا 

ساخته شد، شجاعت، انگیزه بالا و حسی قوی می خواهد.
جبلی به سختی های رعایت ریزه کاری های محتوایی 
در ساخت سریال هایی درباره شخصیت ها و قهرمان ها نیز 
اشــاره کرد و گفت که با همه این ها، مخاطب کار را دید 
و پســندید. لازم است از سازمان اوج نیز برای شجاعت و 
شهامتش در ساخت این کار قدردانی کنم. وی ادامه داد: 
علی رغم برخــی عقاید مبنی بر تغییر ذایقه مردم و عدم 
تمایل به ســمت آثار ملی و دینی، حاصل تجربه زیسته 
دوساله اخیر این اســت که اتفاقاً اگر ما روی موضوعات 
مرتبــط با هویت مان کار کنیم که کربلا، شــهدای دفاع 
مقدس و انقلاب جزو آن ها اســت، بیشــترین مخاطب 
را خواهیم داشــت که »موقعیت مهدی«، »عاشــورا« و 

»حسینیه معلی« از مصادیق اخیر آن است.
رئیس رسانه ملی همچنین در پاسخ به اظهارات بازیگر 
سریال »عشــق کوفی« مبنی بر ضرورت باز بودن درهای 
ســازمان به روی هنرمندان بیان کرد: در سازمان به روی 

همه هنرمندان باز است؛ این ادعا نیست، بلکه آن را اثبات 
کردیم. خیلی ها تصور می کردند که ما دور ســازمان سیم 
خاردار کشــیده ایم؛ درحالی که اکنون آمده اند و مشــغول 

مذاکره با سیمافیلم هستند.
جبلــی ادامه داد: اتفاقــاً برخی هنرمندان به اشــتباه، 
خودشــان حضورشان را در رســانه ملی کمرنگ کرده اند. 
هیچ کس از آن ها نخواسته است که بروند، بلکه برعکس ما 
خواستیم که بمانند طرح بدهند، بازی کنند و اجرا کنند. 
بااین حال ما به دیدگاه شــان احترام می گذاریم و معتقدیم 
صدا و سیما خانه هنرمندانی است که می خواهند به هویت 
و تاریخ این ملت خدمت کنند. مسئولان خدمتگزار تولید 
و محتوا هســتند و شما هنرمندان و برنامه سازان صاحبان 

اصلی سازمان هستید.
کانال های تلویزیونی چگونه نامزدهای انتخابات را 

تبلیغ می کنند؟
رئیس صداوسیما اعلام کرد: فرصت تبلیغاتی ایجادشده 
بــرای نامزدهــای تایید صلاحیت شــده انتخابات مجلس 
به صورت کانال تلویزیونی خواهــد بود. طبق اعلام پیمان 
جبلــی ـ رئیس ســازمان صداوســیما ـ ایــن کانال های 
تلویزیونی از برنامه های شــبکه های استانی جداست و هر 
حــوزه انتخابی یــک کانال انتخاباتی تحــت عنوان کانال 
انتخابات خواهد داشــت که در حوزه انتخابی خود پخش 
می شود. جبلی در توضیح بیشتر درباره ی جزئیات راه اندازی 
ایــن کانال های انتخاباتــی گفت: به عنوان مثال اســتان 
مازندران سه چهار حوزه انتخابی دارد و هر کدام از حوزه ها 
برای خود یــک کانال انتخابات خواهند داشــت و پخش 
تبلیغات نامزدهای آن حوزه انتخابی ۲۴ ساعته خواهد بود. 
رئیس صداوسیما مطرح کرد: تصور ما این است برای بیش 
از ۷۰ درصد جمعیت کشور می توانیم در همان مدت زمان 
قانونــی تبلیغات و در آن فرصت هفــت روزه، این اقدام را 
انجام دهیم. جبلی اخیرا در همایش افق رسانه اعلام کرده 
بود: »در راســتای هدف عدالت گستری و هویت محوری 
امســال برای اولین بار شــاهد تجربه جدید رسانه ملی در 
عرصه انتخابات مجلس خواهیم بود. عزممان را برای تشویق 
مشارکت گسترده تر مردم در انتخابات جزم کرده ایم. امکان 
تبلیغات نامزدها از آنتن رسانه ملی در استان ها فراهم شده 
است و تلاش می کنیم بر شور و نشاط انتخابات بیفزاییم.«

رئیس صداوســیما همچنین گفته بــود که به منظور 
پخش برابر تبلیغات انتخاباتی نامزدهای نمایندگی مجلس 
دوازدهم برای نخستین بار ۲۰۰ فرستنده تلویزیونی فعالیت 

خواهند کرد.

داریوش مهرجویی و همســرش به قتل رسیدند. خبری که 
ســینمای ایران را به شــوک فرو برد. خالق »گاو«، »هامون« و 
»اجاره نشین ها« به شکلی ناباورانه دیگر در میان ما نیست. بدون 
تردید »داریوش مهرجویی« از فیلمســاران تاثیرگذار سینمای 
ایران بود و نسلی را نمایندگی می کرد که این روزها کمتر از آن ها 
می شنویم و می بینیم و حالا باید از فقدان این کارگردان بنویسیم. 
او در یکی از آخریــن گفت وگوهایش درباره اینکه آیا قصد 
ســاخت فیلم جدیدی را ندارد، ضمن گلایه از برخی ممیزی ها 
گفته بود: کلا هم شــرایط طوری است که با این گرانی و تورم، 
فیلمسازی صرف نمی کند، چون ساخت یک فیلم دست کم ۱۰ 
میلیارد تومان هزینه دارد و باید موقع اکران ۳۰ میلیارد بفروشد 
تا به پول اولیه اش برســد. مهرجویی یادآور شــده بود: من این 
روزها در حال نوشــتن خاطراتم هستم، آنجا خیلی از مسائل را 
درباره آنچه بر سر فیلم هایم آمد می گویم. در پی قتل داریوش 
مهرجویی کارگردان سرشناس سینمای ایران، پیام های مختلفی 

در حال مخابره است.
* وزارت ارشاد پیگیر روشن شدن ابعاد قتل داریوش 

مهرجویی
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پیامی تاکید کرد که روشن  
شدن ابعاد قتل داریوش مهرجویی را با جدیت مطالبه و پیگیری 
می کنــد. به گزارش روابــط عمومی وزارت فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی، در پیام محمدمهدی اسماعیلی آمده است:
خبر فقدان تاســف بار هنرمند بزرگ سینمای ایران، استاد 
داریوش مهرجویی  و همسرشان باعث تاثر عمیق شد. این حادثه 
تلخ و دردناک تا روشن شــدن ابعاد آن توسط نهادهای ذیربط 
پیگیری می شود و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی آن را با جدیت 
مطالبه و دنبال خواهد کــرد. اینجانب فقدان مهرجویی عزیز و 
همسر گرامی اش را به بازماندگان، جامعه هنری کشور و خانواده 
سینما، و عموم علاقمندان ایشان تسلیت عرض می کنم و رحمت 
و رضوان الهی را برای آنها مسئلت دارم. همچنین، رییس مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اعلام کرده است که »به دنبال انتشار خبر تلخ و ناگوار درگذشت 
داریوش مهرجویی و همســرش، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با برگزاری جلســه فوق العاده ای در محل وزارتخانه با نهادها و 
دستگاه های امنیتی، قضایی و انتظامی، با اخذ گزارشات کامل، 
سازمان سینمایی و مرکز حراست وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

را مسئول پیگیری و گزارش درباره این پرونده کرد.«.
* خزاعی: برای روشــن شدن ابعاد قتل مهرجویی و 

همسرش از همه ظرفیت ها استفاده می کنیم
درپی قتل داریوش مهرجویی و همســرش، رئیس سازمان 
سینمایی گفت: اطمینان خاطر می دهم سازمان سینمایی وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی از همه ظرفیت های خود برای پیگیری 
این واقعه و شناســایی و مجازات عامل یــا عوامل این جنایت 
نابخشــودنی اســتفاده خواهد کرد و تا حصول نتیجه و روشن 

شدن همه ابعاد ماجرا ذره ای دریغ نخواهد کرد.
رئیس سازمان ســینمایی در پی فقدان تاسف بار داریوش 
مهرجویی و همســرش وحیده محمدی فر پیام تسلیت منتشر 
کرد. به گزارش سرزمین پویا  به نقل از اداره کل روابط عمومی 

سازمان سینمایی، متن پیام محمد خزاعی به این شرح است:
»انالله وانا الیه راجعون

ضایعه فقدان جانگداز سینماگر نامدار سینمای ایران استاد 
داریوش مهرجویی و همســر بزرگوار ایشــان دل سینماگران 
شریف ایران و علاقمندان این فیلمساز مولف و برجسته سینما را 
به درد آورد. استاد مهرجویی که از بنیانگذاران موج نو سینمای 
ایران و طلایه دار ســینمای متفکر و دغدغه مند بود همواره در 
مسیر رشد و تعالی سینمای ایران قدم برداشت و آثاری ماندگار 
و جریان ساز را به عرصه فرهنگ و هنر این مرز و بوم هدیه کرد. 
داغ از دست دادن یکی از معتبرترین و شاخص ترین سینماگران 
ایرانی فراموش شــدنی نیست چنانکه جای خالی این هنرمند 
بزرگ هم پر شدنی نیست. اینجانب ضمن عرض تسلیت خدمت 
بازماندگان این حادثه دردناک و تعزیت محضر همه سینماگران 
و علاقمندان این هنرمندبزرگ، اطمینان خاطر میدهم سازمان 
ســینمایی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از همه ظرفیت های 
خــود برای پیگیری این واقعه و شناســایی و مجازات عامل یا 
عوامل این جنایت نابخشودنی استفاده خواهد کرد و تا حصول 
نتیجه و روشن شدن همه ابعاد ماجرا ذره ای دریغ نخواهد کرد.«
* درخواســت شــورایعالی تهیه کنندگان و کانون 
کارگردانان سینما: هر چه زودتر ابعاد قتل مهرجویی و 

همسرش را روشن کنید
شورایعالی تهیه کنندگان سینما و کانون کارگردانان سینمای 
ایران در بیانیه ای مشــترک در رابطه با قتل داریوش مهرجویی 
و همسرش درخواست کردند که هر چه زودتر ابعاد این فاجعه 

بزرگ روشن شود.

پیمان جبلی مطرح کرد؛

دورصداوسیماسیمخاردارنکشیدهایم
شوک به سینمای ایران

کارگردان»اجارهنشینها«وهمسرشبهقتلرسیدند
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